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رادیو مضمون، کاری از گروه پادکست های 
همیشه در میان و روزنامه فرهیختگان

|فصل جدید رادیو مضمون منتشر شد|

8

۱2 و ۱۳

در نبود قانون مناسب کسب و کار دلالان وام سکه است

خالص ساز ی
 شورشی ها

وستای پُلان بنیاد نخبگان ر
گزارش خبرنگار »فرهیختگان« از یک کتابخانه خصوصی

که اهالی یک روستا در سیستان وبلوچستان را عاشق کتاب کرده است

این ۷۰ نماینده همیشه غایب
تقریبا یک چهارم نمایندگان مجلس در رای گیری های مهم مثل تصویب بودجه حضور ندارند

وهش  نبود  نگاه جامع به پژ
آموزش عالی را دچار نقص کرده است

دکتر طهرانچی در اختتامیه دهمین جشنواره فرهیختگان:

حاکمیت آمریکا به بهانه وقایع 6 ژانویه می خواهد از شر ترامپ راحت شود
فرآیند رد صلاحیت ترامپ از کلرادو آغاز شد؟

جواب آزمایش اردوگاه تیرانا آمد
جزئیاتی از زیست مرکزیت سازمان منافقین که احتمالا خودشان هم نمی دانند
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جمعی سازی مسکن
مسکن را می توان یکی از سه بحران اصلی اقتصاد ایران دانست، مشکلی که اگرچه خود 
معلـــول افزایـــش تـــورم و کاهش قدرت خرید مردم اســـت؛ اما با افزایش مشـــکلات در این 
صنعت به یک کلاف سردرگم و یک مشکل مزمن تبدیل شده است. به گونه ای که هم اکنون 
یادی از درآمد ماهانه خانواده های مستاجر را  تامین مســـکن و پرداخت اجاره بها ســـهم ز
از آن خود می کند و باعث کاهش قدرت خرید و افزایش شکاف اجتماعی شده است. 
ماجرای مسکن به حدی جدی شده است که حالا حتی برنامه های دولت مثل نهضت 
ملی مســـکن هم نمی تواند کمکی به باز شـــدن گره آن کند. نهضت ملی مســـکن اگرچه با 
الگوبرداری از طرح مسکن مهر به دنبال حذف قیمت زمین از قیمت نهایی مسکن برای 
اقشـــار هدف اســـت اما همچنان ســـهم بالای آورده مخاطبان طرح، موقعیت یابی پروژه و 
زمان بر بودن ساخت پروژه ها موجب شده طرح نهضت ملی مسکن نتواند تا کنون نقش 
مهمی در ســـاماندهی بازار مســـکن ایران داشـــته باشـــد. از همه اینها گذشـــته همین الان 
پروژه هـــا ی نهضت ملی مســـکن به دلیـــل عدم تامین مالی توســـط بانک ها و عدم تحقق 
تکالیف شبکه بانکی با چالش های جدی مواجه است. دستگاه های دولتی نیز همچنان 
در تامین زمین سنگ اندازی می کنند؛ موضوعاتی که در مجموع موجب شده است سرعت 
ساخت پروژه های نهضت ملی مسکن پایین بوده و طرح از برنامه زمانی خود عقب بماند.

بنابراین در کنار نهضت ملی مســـکن اقدامات دیگری نیز برای ســـاماندهی بازار مسکن 
ایران ضروری اســـت. به عنوان مثال ســـاماندهی بازار مســـکن و خروج این نیاز عمومی از 
حوزه  سوداگری یکی از همین پازل ها برای حل بحران مسکن در ایران است. خروج مسکن 
از یک کالای سرمایه ای و تبدیل شدن آن به کالای مصرفی، یکی از کلیدی ترین اقداماتی 
است که در قانون مالیات بر عایدی سرمایه، قانونگذار به دنبال تحقق آن است. اما طرح 
مالیات بر عایدی سرمایه نیز در بعد اجرا با اما و اگرهای فراوانی همراه است. هنوز ایرادات 
شورای نگهبان به طرح توسط مجلس رفع نشده و اعمال تغییراتی مانند تاثیر تورم در فرمول 
محاسبه و نرخ پایین مالیات بر سوداگری در این طرح تاثیرگذاری آن را محل تردید کرده 
است. نقطه کلیدی و امید بخش در این حوزه را می توان تصویب نهایی طرح اعتبار زدایی 
از اسناد عادی از اموال غیرمنقول در مجمع تشخیص مصلحت نظام دانست. قانونی که 
12 سال مسکوت مانده بود و سرانجام با ورود مقام معظم رهبری به نتیجه رسید. اقدامی 
که می تواند به بهبود فضای بازار مســـکن و کاهش دلالی و ســـوداگری در این بازار کمک 
شـــایانی کند. تســـهیل فرآیند ساخت وساز مسکن در قالب هایی غیر از نهضت ملی هم 
یکی از اقدامات کلیدی در راســـتای حل بحران مســـکن اســـت؛ موضوعی که تحقق آن 
نیازمند انجام اقداماتی مانند کاهش مدت زمان صدور مجوز ساخت، تقسیط و تخفیف 
هزینه جواز ســـاخت، بهره مندی بخش خصوصی از تســـهیلات بانکی ســـاخت مسکن 
است؛ اقداماتی که می تواند به حل مشکل مسکن کمک کند. در این میان جمعی سازی 
ساخت مسکن و یا به عبارتی مردمی سازی بیشتر ساخت مسکن در ایران را می توان یکی 
از اقدامات مهم در ساماندهی بازار مسکن و افزایش امید به خانه دار شدن مردم دانست. 

جمعی سازی ساخت مسکن علاوه بر افزایش آمار ساخت وساز می تواند به نوسازی بافت 
فرســـوده نیز کمک شـــایانی کند. همین الان یکی از مشـــکلات مدیریت شهری در ایران، 
فرسوده بودن بخش عمده ای از بافت شهرهاست. فرسودگی ای  که در کشور زلزله  خیزی 
مانند ایران تبدیل به یک بمب  ساعتی شده است و درصورت رخ  دادن حوادث طبیعی 
می تواند بحران آفرین باشـــد. جمعی ســـازی را می توان مدل ارتقایافته و بهبودیافته فرآیند 
سنتی مشارکت  در ساخت دانست. در فرآیند سنتی مشارکت  در ساخت، صاحب زمین 
که می تواند مالک ملک کلنگی باشد با یک سرمایه گذار که معمولا سازنده هم هست برای 
نوسازی بافت فرسوده و ملک قدیمی شراکت کرده و براساس ارزش زمین به عنوان آورده 
، عواید حاصل از نوسازی ملک و  مالک و هزینه ساخت وساز به عنوان آورده سرمایه گذار
ساخت بنای جدید بین مالک و سازنده تقسیم می شود. این عواید هزینه ساخت و ارزش 
زمین تقسیم می شود مثلا در تهران سهم طرفین معمولا به صورت ۵۰-۵۰ و یا ۶۰-۴۰ است.

ی ســـاخت مســـکن متفاوت با مشارکت  در ساخت است. در مشارکت  در  جمعی ســـاز
ی ساخت  ساخت سرمایه گذار و سازنده معمولا یک نفر است؛ اما در فرآیند جمعی ساز
ی سرمایه اصلی پروژه  یادی از افراد هســـتند. در فرآیند جمعی ساز ســـرمایه گذار تعداد ز
ی ساخت وساز صورت  از طریق تامین مالی جمعی در قالب صندوق های سرمایه گذار
ی به صورت سود به سرمایه گذاران پرداخت و یا  می گیرد و عواید حاصل از سرمایه گذار
ی را می توان در قالب  ی جدید وارد می شود. جمعی ساز در قالب پروژه های سرمایه گذار
یـــف کرد. پروژه هایی که در آن یک مجموعه و یا شـــرکت و یا  پروژه هـــای تعاونـــی نیـــز تعر
جمعی از افراد برای صاحبخانه شدن در رشته ای از پروژه های ساخت وساز مشارکت 
داشته و درنهایت می توانند با افزایش سهم به مرور زمان صاحب مسکن شوند. در روش 
ی در یک ملک برای ساخت وســـاز بر اساس سهم از  ی ارزش ســـرمایه گذار جمعی ســـاز
ینه  درصـــد و یـــا ســـهم از متـــراژ تعیین خواهد شـــد مثلا یک فرد می تواند در پـــروژه ای هز
ســـاخت 1۰ متر زیربنای مســـکونی را پرداخت کند. ورود ســـرمایه خرد به بازار مســـکن 
ی می توانـــد عـــلاوه بـــر رونق ساخت وســـاز از ورود این ســـرمایه ها  از طریـــق جمعی ســـاز
ی کـــه معمولا افراد بـــرای حفظ ارزش پول اقدام بـــه تبدیل پول نقد به  بـــه بازارهـــای مـــواز
، طلا و دلار می کنند جلوگیری کرده و باعث جلوگیری  کالاهای سرمایه ای نظیر خودرو
ی قانونی برای  ی نیازمند بسترساز از نوسان در این بازارها شود. البته فرآیند جمعی ساز
ی حتی  حفظ دارایی مردم و جلوگیری از سوءاستفاده از آنهاست. در مدل جمعی ساز
، مجموعه ای  می توان به جای سرمایه گذاری در صندوق های سرمایه گذاری ساخت وساز
ک کلنگی کرده و ســـهام زمین را بین ســـرمایه گذاران تقســـیم  از افراد اقدام به خرید املا
کرد و زمین مربوطه را با کمک ســـایر ســـرمایه گذارها وارد حوزه ساخت وســـاز کنند. آنچه 
اهمیت دارد اســـتفاده از ابتکارات مختلف برای حل بحران مســـکن در کشـــور اســـت. 
ابتکاراتی که می تواند جهش چشمگیری را در این صنعت به همراه آورد، ولی همان گونه 
ی قانونی برای ورود  ی و بسترساز ی، اعتمادساز که اشاره شد شرط اساسی آن ایمن ساز
گری بلکه با نیت تامین نیاز  ســـرمایه های خرد در حوزه ساخت وســـاز نه با هدف ســـودا

مصرفی و رونق ساخت وساز است.

محمود زارعی
کارشناس اقتصادی

منتشرشد

اگر علاقه مند به تهیه ویژه نامه های روزنامه فرهیختگان هستید به شماره زیر پیامک بزنید

چرا ایده غرب زدگی که جلال مطرح کرد هنوز مساله ایران ۱۴۰۲ است

09108106533@FarhikhteganOnline
www.farhikhtegandaily.com

یک قرن سکوت
 »فرهیختگان«  در صدمین سالگرد تولد جلال آل احمد

تاثیرات ایده غرب زدگی بر فکر و ادبیات ایرانیان را بررسی می کند
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تعداد غایبانطرح ها و لوایح
68 نفرتصویب کلیات بودجه 1403

62 نفر تصویب کلیات برنامه هفتم

54 نفررد کلیات بودجه 1403

66 نفرمصوبه افزایش سن بازنشستگی

61 نفراصلاح موادی از قانون انتخابات مجلس

45 نفرمسکوت ماندن تشکیل وزارت بازرگانی

70 نفرکلیات طرح شفافیت آرای قوای سه گانه

89 نفرتصویب اجرای آزمایشی لایحه عفاف و حجاب

64 نفرلایحه رتبه بندی معلمان

44 نفرلایحه ارتقای امنیت زنان

55 نفرتصویب کلیات بودجه 1402

غیبــت نماینــدگان مجلــس یــا عــدم مشــارکت در رای گیری هــا در 
ی اســت کــه تقریبــا در همــه دوره هــای  صحــن علنــی موضوعــی تکــرار
مجلــس نیــز حواشــی بــه همــراه داشــته اســت. غیبتــی کــه نماینــدگان 
معمــولا علــت آن را رســیدگی بــه مشــکلات و کارهــای مربــوط بــه حــوزه 
انتخابیــه خــود می داننــد امــا نگاهــی بــه مصوبــات اخیــر مجلــس نشــان 
می دهــد ایــن غیبت هــا در جریــان تصویــب طرح هــا و اقدامــات مهــم 
مجلــس کــه یکــی از شــئون مهــم نماینــدگان در مجلــس اســت، نیــز 

بــه چشــم می خــورد.

ــب  ــه غای ــات بودج ــب کلی ــده در تصوی    68 نماین
ــد بودن

یــادی بــه همــراه داشــت.  رد کلیــات بودجــه 1403، حواشــی و جنجال هــای ز
مجلســی ها معتقــد بودنــد لایحــه بودجــه برمبنــای برنامــه هفتــم تدویــن نشــده 
و ارقامــی کــه در لایحــه درنظــر گرفتــه شــده واقعــی نبــوده اســت. امــری کــه 
ی  کنــش ســازمان برنامــه  و بودجــه همــراه شــد و ادعاهــا مبنــی بــر ناتــراز بــا وا
یــن در  ی بنز ی و قیمت گــذار بودجــه را فاقــد موضوعیــت دانســت. انــرژ
بودجــه 1403 موضــوع دیگــری بــود کــه منجــر بــه ایجــاد کشــمکش میــان دولت 
کــه بــه  و مجلــس شــد. از طرفــی دولتی هــا مجلــس را محکــوم می کردنــد 
دنبــال افزایــش قیمــت بنزیــن اســت و مجلســی ها نیــز می گفتنــد دولــت در 
بنــد ب مــاده46 برنامــه هفتــم مکلــف شــده بــود کــه سیاســت های قیمتــی 
ی را در ســطح 1401 حفــظ کنــد و ایــن بــه معنــی  و غیرقیمتــی مصــرف انــرژ
افزایــش قیمــت بنزیــن بــود کــه مجلــس ایــن بنــد را حــذف کــرد. حواشــی میــان 
 ، ن پارلمانــی رئیــس جمهــور مجلــس و دولــت آنقــدر ادامــه پیــدا کــرد کــه معــاو
بــاره تخصیــص  کــه در ی هایــی  گفــت برخــی نماینــدگان به خاطــر دلخور
اعتبــار حــوزه انتخابیــه خــود داشــتند، در بودجــه تلافــی کردنــد. بــا ایــن حــال 
ــی روز  ــه اصلاح ــس، لایح ــت و مجل ــان دول ــد روزه می ــی چن ــد از حواش و بع
سه شــنبه در کمیســیون تلفیــق تصویــب شــد و روز چهارشــنبه بــه صحــن 
ــا  ــه ام ــل توج ــه قاب ــد. نکت ــب ش ــات تصوی ــار کلی ــن ب ــا ای ــد و نهایت ــی آم علن
ــری در  ــت. در روز رای گی ــس اس ــن مجل ــر در صح ــدگان حاض ــداد نماین تع
ــد، آن  ــه 68 نفــر از نماینــدگان غایــب بودن صحــن علنــی مجلــس نزدیــک ب
یــاد قــرار اســت کلیــات بودجــه یــک ســاله  ی کــه بعــد از حواشــی  ز هــم در روز
کشــور بــه رای نماینــدگان گذاشــته شــود. ســوالی کــه در ایــن میــان ایجــاد 
می شــود ایــن اســت کــه علــت غیبــت ایــن تعــداد نماینــده کــه میــزان آن 
گــر حضــور نماینــدگان در جلســات صحــن  قابــل توجــه اســت، چــه بــوده و ا
یــان تصویــب قوانیــن را یکــی وظایــف اصلــی و مهــم بهارســتانی ها  و در جر

بدانیــم آیــا می تــوان گفــت ایــن نماینــدگان اقــدام بــه تــرک فعــل کرده انــد؟

   اقدامات نمایشــی جواب نمی دهد
قصه عدم مشــارکت ها و عدم حضور نمایندگان مجلس اما تنها به جلســه 
تصویــب کلیــات بودجــه محــدود نمانــده اســت. عــدم حضــور نماینــدگان در 
جلســات بررســی برنامــه هفتــم نیــز امــری بــود کــه بــا اعتــراض هیات رئیســه 
مجلــس همــراه شــد تــا آنجــا کــه روز اول آذر تعــداد نماینــدگان حاضــر در 
جلســه صحــن بــه کمتریــن میــزان یعنــی 191 نماینــده رســید و نزدیــک بــه 109 
نماینــده در جلســه صبــح اول آذر غایــب بودنــد کــه البتــه نــام برخــی از آنهــا 
ــود کــه در  ــام غایبــان البتــه امــری ب در صحــن علنــی خوانــده شــد. قرائــت ن
چنــد جلســه صحــن علنــی قرائــت شــد و بــه صــورت مکتــوب منتشــر نشــد. 
گرچــه اقــدام مثبتــی بــود امــا ایــن گمــان را ایجــاد کــرد کــه بــا توجــه  امــری کــه ا
ــودن نماینــدگان در  ــا غایــب ب ــات مجلــس، حاضــر ی ــه انتخاب ــه نزدیکــی ب ب
جلســات صحــن چنــدان مــورد توجــه نماینــدگان قــرار نــدارد و بیشــتر تمرکــز 

آنهــا ناظــر بــه فعالیــت آنهــا در حــوزه انتخابیه شــان اســت.

   نمایندگان همیشه غایب!
یــان تصویــب طرح هــا  بــرای بررســی تعــداد حاضــران و غایبــان مجلــس در جر
یــان تصویــب ایــن مصوبــات  و لوایــح نگاهــی بــه میــزان آرا و حاضــران در جر
گرچــه تمــام  کــه ا انداختیــم. نکتــه قابــل توجــه در ایــن میــان ایــن اســت 
فعالیت هــا و اقدامــات نماینــدگان محــدود بــه حضــور در صحــن و جلســات 

علنــی نبــوده و آنهــا بــه اقدامــات دیگــری همچــون سرکشــی بــه حــوزه انتخابیــه 
و مــوارد دیگــر نیــز مشــغول هســتند و ممکــن اســت نتواننــد در همــه جلســات 
صحــن حضــور پیــدا کننــد امــا موضــوع مهــم در ایــن رابطــه ایــن اســت کــه 
تصویــب و بررســی برخــی لوایــح و مصوبــات در مجلــس ازجملــه موضوعــات 
ــر  ی ها موث مهــم و حساســی بــه شــمار مــی رود کــه هــم در رونــد سیاســتگذار
اســت و هــم در بیشــتر اوقــات افــکار عمومــی نیــز نســبت بــه آن حساســیت 
نشــان می دهنــد و مهــم اســت کــه نماینــدگان مجلــس در ایــن رابطــه چــه 
تصمیمــی می گیرنــد. بــر همیــن مبنــا نمی تــوان غیبت هــای بیــش از انــدازه 
کــه اینجــا پــای تصمیم گیری  نماینــدگان مجلــس را قابــل توجیــه دانســت؛ چرا
ی در میان اســت که آرای نمایندگان می تواند در  در مورد مســائل مهم کشــور
یــان تصویــب اجــرای آزمایشــی  ایــن حــوزه تاثیرگــذار باشــد. بــرای مثــال در جر
لایحــه عفــاف و حجــاب بــه مــدت ســه ســال، 89 نماینــده مجلــس غایــب 
بودنــد. لایحــه ای کــه صحبت هــای پیرامــون مــواد و قوانیــن درج شــده در آن 
یــاد بــود و حواشــی نیــز بــه همــراه داشــت و در ایــن میــان غیبــت نزدیــک بــه  ز
90 نفــر از نماینــدگان مجلــس ایــن گمــان را در میــان افــکار عمومــی ایجــاد 
ــان  ــا می ــح و طرح ه ــت لوای ــیت و اهمی ــتی از حساس ــه درک درس ــد ک می کن
برخــی از نماینــدگان مجلــس وجــود نــدارد. ایــن امــر بــه صــورت پرتکــرار در 
یــان تصویــب لوایــح و مصوبــات مهــم مجلــس دیــده شــده اســت. میــزان  جر
یــان تصویــب کلیــات برنامــه هفتــم توســعه 62 نفــر  غیبــت نماینــدگان در جر
یــان تصویــب مصوبــه افزایــش ســن بازنشســتگی کــه تصویــب آن  بــود یــا در جر
یــادی همــراه شــد، نزدیــک بــه 66 نفــر از نماینــدگان مجلــس  هــم بــا حواشــی ز
یــان رای گیری هــا وجــود دارد، ایــن  غایــب بودنــد. نکتــه دیگــری کــه در جر
اســت کــه عــلاوه بــر میــزان مخالفــان و آرای ممتنعــی کــه بــه طرح هــا و لوایــح 
اختصــاص پیــدا می کنــد، همیشــه تعــدادی از نماینــدگان وجــود دارنــد کــه 
علی رغــم حضــور در صحــن علنــی مشــارکتی در رای گیــری  نداشــته  اند 
کــه برایــن اســاس نیــز می تــوان ایــن نماینــدگان را نیــز غایــب حســاب کــرد. 
ــان بررســی  ی ــا عــدم حضــور نماینــدگان در جر ــا ایــن حــال شــاید غیبــت ی ب
برخــی لوایــح چنــدان مــورد انتقــاد نباشــد امــا وقتــی پــای طرح هــا و لوایــح 
مهــم وســط می آیــد ایــن توقــع وجــود دارد کــه همــه نماینــدگان نســبت بــه آن 
یــان رای گیــری مشــارکت داشــته باشــند. وقتــی  حساســیت داشــته و در جر
ایــن امــر در طرح هــای مهــم اتفــاق می افتــد شــبهه ای کــه ایجــاد می شــود 
ایــن اســت کــه ایــن موضوعــات بــرای نماینــدگان، درجــه اهمیــت کمتــری 
دارد و بیشــتر تمرکــز  آنهــا بــر جلــب رضایــت افــراد حــوزه انتخابیــه همزمــان 

بــا نزدیــک شــدن بــه انتخابــات مجلــس اســت.

   بازهم از نبود شــفافیت رنج می بریم
کــدام طرح هــا  کــه چــه نمایندگانــی بــه  ی و همیشــگی  ایــن ســوال تکــرار
رای موافــق یــا مخالــف دادنــد، تنهــا بــا اجــرای شــفافیت آرا ممکــن اســت. 
طرحــی کــه نهایتــا بــا ایــن پاســخ و توجیــه نماینــدگان همــراه شــد کــه شــفافیت 
آرای نماینــدگان ممکــن اســت تبعاتــی بــرای نماینــده داشــته یــا بــرای او 
محدودیت هایــی بــه همــراه داشــته باشــد. امــری کــه باعــث شــد، شــفافیت 
آرای نمایندگان به امری داوطلبانه تبدیل شود تا آرا به خواست نمایندگان 
و بــه صــورت داوطلبانــه شــفاف شــود. ســامانه شــفافیت آرای نماینــدگان نیــز 
یــان تصویــب  ی شــد کــه البتــه همچنــان و در جر در همیــن راســتا راه انــداز
برخــی لوایــح و مصوبــات مهــم مثــل کلیــات بودجــه، خبــری از شــفافیت 
یــان عــدم حضــور برخــی نماینــدگان مجلــس  آرای نماینــدگان نیســت. در جر
گرچــه هیات رئیســه مجلــس اســامی برخــی غایبــان  در صحــن علنــی نیــز ا
ــه ســابقه نبــوده و پیــش از ایــن  جلســه را اعــلام کــرد امــا ایــن امــر مســبوق ب
اتفــاق نیفتــاده، بــه جــز معــدودی کــه البتــه ایــن اســامی نیــز در رســانه ها 
کــه در ایــن میــان وجــود دارد ایــن  اعــلام عمومــی نشــده اســت. نکتــه ای 
اســت کــه بــا فــرض پذیــرش ایــن موضــوع کــه شــفافیت آرای مخالــف و موافــق 
بــرای نماینــدگان مجلــس ممکــن اســت تبعاتــی بــه همــراه داشــته باشــد 
ــوان ایــن مطالبــه را مطــرح کــرد کــه انتشــار اســامی غایبانــی کــه در  امــا می ت
ــد و غایبنــد، نتیجــه روشــنی  ــان بررســی لوایــح و طرح هــا حضــور ندارن ی جر
بــرای افکارعمومــی بــه همــراه داشــته باشــد و متوجــه ایــن موضــوع شــوند کــه 
کدام یــک از نماینــدگان مکــررا در جلســات صحــن حضــور پیــدا نمی کننــد. 
امــری کــه بارمنفــی آن متوجــه نمایندگانــی خواهــد شــد کــه عمومــا نســبت بــه 
تصمیــات مهــم مجلــس بی تفــاوت هســتند و در ادامــه اظهارنظرهــای آنهــا 

ناظــر بــه ایــن لوایــح و طرح هــا را مــورد توجــه قــرار می دهــد.

پـــا، قاچـــاق مواد و اســـلحه و  یـــم بعثـــی، دزدی از مـــردم ارو دلارهـــای نفتـــی رژ
گونـــی کـــه همچنان بخشـــی از آنهـــا فعالند نیز نتوانســـته به  خیریه هـــای گونا
یســـتی منافقین برای جذب نیـــرو کمک کند، نه تنها در ایران به  گروهـــک ترور
یســـتی به شمار  جهت جنایت های بیشـــمار منافقین منفورترین گروهک ترور
می روند، در خارج از ایران نیز هیچ فردی حاضر نیست به صورت مستقیم با 
این گروهک و دیدگاه هایش همراهی کند و ننگ عضویت در یک تشکیلات 
یســـت را به جـــان بخـــرد. از همین رو بدنه اصلـــی این گروهک  فرقـــه ای و ترور
همان اعضایی هستند که در دهه های گذشته به این تشکیلات پیوسته اند. 
یستی منافقین در رده های مختلف و شرایط  کهولت سن اعضای گروهک ترور
ی های مختلفی در میان اعضای  غیرعـــادی زندگـــی آنها، منجر به بروز بیمار
این سازمان و یکی از معضلات اساسی تشکیلات شده است. به جز مسعود 
ی دیابت بود و نهایتا  رجوی سرکرده این گروهک هم که تا مدت ها درگیر بیمار
، مرد، سایر اعضای  با فجیع ترین شکل ممکن و با پای قطع شده و چشم کور

کادر رهبری منافقین نیز وضعیت چندان مساعدی ندارند. 

ی های کادر رهبری تا رده  »فرهیختگان« به تازگی به لیستی از اسامی و بیمار
معاونان ستادی سازمان دست یافته است که نشان می دهد این افراد دچار 
ی در بین آنها سرطان  ی های مختلفی هستند، ازجمله شایع ترین بیمار بیمار
ی در سیستم  روده، ســـرطان معده، ســـرطان کبد، ســـرطان پروســـتات، بیمار
ی، ناراحتی های قلبی و ریوی، فشـــار  ی ادرار ی هـــای مجـــار گوارشـــی، بیمار
 ، ی ادرار ی های اعصـــاب و روان، بی اختیار خـــون بالا، نارســـایی کلیه، بیمار
ی ها که اعضای سازمان به  یادی از این بیمار آلزایمر و دیابت است. بخش ز
آن مبتلا شده اند ناشی از شرایط زندگی آنها در کشور عراق بوده است. نکته 
گر وضعیت  قابل تامل و سوال مهم درباره لیست منتشرشده، این است که ا
سلامتی این افراد که همه از کادر گروهک بوده و دسترسی ساده ای به درمان 
در بهترین کشورهای اروپایی داشتند، چنین است وضعیت و شرایط اعضای 
عادی سازمان با توجه به شرایط سخت تر زندگی و عدم دسترسی به پزشکان 

پا چگونه است؟ حاذق در ارو
لازم به ذکر اســـت که براســـاس این اطلاعات به دســـت آمده، پرونده پزشـــکی 
افرادی همچون مهدی ابریشـــمچی، سیدالمحدثین و جعفرزاده از مقامات 
پایی و آمریکایی »محرمانه« بوده و  ارشـــد این گروهک در بیمارســـتان های ارو

دسترسی به آن تقریبا غیرممکن است. 

تقریبا یک چهارم نمایندگان مجلس
در رای گیری های مهم  مثل تصویب بودجه حضور ندارند

این ۷۰ نماینده همیشه غایب

جزئیاتی از زیست مرکزیت سازمان منافقین که احتمالا خودشان هم نمی دانند

جواب آزمایش اردوگاه تیرانا آمد

زهرا طیبی
خبرنگار گروه نقد روز

وضعیت سلامتی کادر رهبری گروهک منافقین تا رده معاونان ستاد

وضعیت جسمیرده تشکیلاتینام منافق

معلول )از ناحیه پا(- یک کلیه ندارد و دیالیز می شودشورای رهبری )مسئول اول سازمان(زهرا مریخی

معلول )یک پایش قطع و مصنوعی است(- نارسایی کلیهدبیر شورای ملی مقاومتمهناز سلیمیان

معلول- نارسایی کبدشورای رهبری )مسئول ستاد امنیت بود(مینو جهانگرد طلوعی

بیماری اعصاب و روان، نارسایی کلیهمعاون ستادمصطفی فروغی

بیماری اعصاب و روان، نارسایی کلیهمسئول ستادخاتون نظرپور

مجروح و دستش دچار مشکل است- تشنج و صرعمعاون ستادبرات ربیعی نیازی

نارسایی کلیه و بیماری پروستاتمعاون ستادمحمد مه آبادی

بیماری اعصابشورای رهبری ستاد تبلیغاتالهه شکوه زاده

سرطان، بیماری مجاری ادراریمعاون ستاد- ستاد تبلیغاتحمید بزرگ نیا

مشکل در ناحیه طحال/ سرطان شورای رهبری ستاد تبلیغاتمرضیه رضایی

بیماری قلبی و ریهشورای رهبریمنیژه نظامی

بیماری سرطان و در حال مرگمعاون ستادمحمدهادی تعالی

بیماری قلبی و آلزایمر در اثر کهولت سنمعاون ستادصمد ساجدیان

بیماری قلبی و بی اختیاری در ادرار به دلیل کهولت سن، شب کوریمعاون ستادعباس مدرسی

بیماری نارسایی قلبی و اختلال سیستم اعصاب، کهولت سنمعاون ستادمهدی فیروزیان

 نارسایی قلب و کلیه و کهولت سنمعاون ستادغلامعلی مصباحی

سرطان دارد کاندیدای شورای رهبریالهام فردی پور

بیماری مجاری ادراری و عمل جراحی سنگینمعاون ستادعبدالعلی قنبری آرا

بیماری روحی روانی و مجروحیت سختی دارد معاون ستادداریوش کریمی

مجروح / فشار خون و اعصاب-علی بخشایی

بیماری آب مروارید، آبسه مغزی )cerebral abscess( و مجروح شده بودمعاون ستادابراهیم کماری زاده

مجروح شده و یک پایش دچار مشکل است- آسممعاون ستادعلی فاتحی

بیماری فشار- معلول و یک پایش مشکل داردعضوافراسیاب داوودی

بیماری فشار خون بالا و آسم شدیدشورای رهبری- ستاد سیاسیزهرا افسای

نارسایی کبد- مجروح معاون ستادبهنام متکی

ناراحتی در سیستم گوارش و ناتوانی در حرکتمعاون ستادمحمدعلی طاهری

بیماری افتادگی دریچه میترال و نارسایی شدید قلبیعضو قدیمملیحه امینی

بیماری  ام اس، اختلال در سیستم عصبیشورای رهبری- ستاد داخلهحوری سیدی کمجانی

اختلال در حافظه و اعصابشورای رهبریسرور فقهی

نارسایی شدید قلبیشورای رهبری- ستاد داخلهفروغ سیدین

بیماری شدید دیسک کمر و نخاع، اختلال در حرکتشورای رهبریزهرا ربیعی

بیماری فشار خون، تنگی نفس و مشکل ریه، سن بالامعاون ستادتقی عباسیان

بیماری قلبی و عمل کردهمعاون ستادمهرداد خاوری

بیماری اپیدیدیمیت )epididymitis( یا همان التهاب دستگاه تناسلی مردانهمعاون بخشرضا جلالی

بیماری قلبی و کم کاری شدید تیروئیدمعاون ستادخسرو رضایی

پزشکمعاون ستادهادی مدقالچی

معلول و بیماری التهاب مغز یا همان انسفالیتمعاون بخش قدیمجاوید حق روشن

معلول و نارسایی کلیه و مجاری ادراریمعاون بخشرضا جدیدیان

معلول و مشکل پروستاتمعاون بخشعبدالله محمودی

معلول- بیماری اختلال افسردگی عمدهمعاون ستادمحسن مهرورز

معلول- بیماری ادمه ریه- تنگی نفس شدیدمعاون ستادرضا موزرمی

احمد مصلح 
رفیع نژاد

معلول – بیماری معده، پارگی روده معاون ستاد

معلول- ناراحتی قلبیمعاون ستادمحمدرضا رحیمی

معلول- ناراحتی قلبی و فشار خون بالامعاون ستادمراد رمضانی

معلول- اختلال اعصابمعاون ستادطاهر احمدخان بیگی

معلول- پوکی استخوان، اختلال شدید گوارشیمعاون بخشایرج علیشاهی

معلول- عفونت دستگاه کلیه یا پیلونفریت، اختلال در سیستم ادراریعضو قدیمسعید دالوند

معلول- تنگی دریچه میترالمعاون ستادقاسم غمگسار

معلول- تنگی نفس و آسم شدیدشورای رهبریپوران چاووشی

معلول-دیابت – ناراحتی اعصاب شدیدمعاون ستادعباس تسلیمی

معلول- زخم معده شدید، مشکل پروستاتمعاون ستادسیدمحمد حسینی

معلول- پروستاتمعاون بخشفریدون زارع

معلول- ناراضی و مشکل دار اختلال در سیستم روده و گوارشمعاون ستادجمشید یوسفیان

معلول- مشکل در تنفس، یک پایش فلج مادرزادیمعاون ستادمیرواقف صداقی

معلول-مشکل قلبی- یک پایش قطع شدهمعاون ستادمجید محمدی

معلول-مشکل معده و مری- یک پایش قطع شدهمعاون بخش قدیمکاظم رمضانی

معلول- اختلال در دید-  یک پایش قطع شدهمعاون بخش قدیمسعید روح افزایی

معلول- هیدروسفالی )آب مغز( یک چشم نداردمعاون ستادرحیم کاشی

معلول- بیماری کبد و کلیه- یک دستش قطع استمعاون ستادجواد گنابادی

معلول- افسردگی حاد - یک دستش قطع استمعاون ستادقاسم یزدانی

معلول - سکته قلبی کردهکاندیدای شورای رهبریفاطمه نورانی

صادق امامی
دبیرگروه  جهان شهر
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پیشبینیرشد
سالانه1۸درصدی
بازاراعتبارنامهها

گرفتن مدارک که در دانشگاه و به طور سنتی اتفاق می افتد، معمولا سال ها به طول می انجامد و افراد 
، اغلب مدارکی که در دانشگاه ها کسب  تا کسب مدرک باید هزاران دلار هزینه کنند. از سوی دیگر
می شـــوند آنقدر قابلیت ورود به بازار برای دانشـــجویان و  فارغ التحصیلان را ندارند و نمی توانند نیاز 
کارفرمایان را برای جذب افرادی ماهر برآورده کند. با توجه به هزینه بالای مدرک تحصیلی در دوران 
، کوتاه تر و کم هزینه تر به  دانشـــگاه، هم دانشـــجویان و هم کارفرمایان به دنبال کسب مدرکی معتبرتر
عنوان مدرکی مکمل و جایگزین مدارک سنتی هستند. همچنین، نیاز به مهارت آموزی در سال های 
اخیر هم از دیگر دلایلی است که گرایش به گذراندن دوره های مهارتی را در دنیا افزایش داده است. 
درواقع، این اعتبارنامه ها با افزایش تقاضا برای نیاز به نیروی کار ماهر و واجد شرایط رونق گرفته اند، از 
این رو بسیاری از فارغ التحصیلان که برای ورود به بازار کار احساس نیاز می کنند، ترجیح می دهند 
با گذراندن دوره های مهارتی در خارج از محیط دانشـــگاه و در هر فضای یادگیری دیگری، مدرک 

معتبری را کسب کنند که بتواند علاوه بر برآورده کردن نیاز آنها، نیاز جامعه را نیز رفع کند. 

   بازار 2 میلیارد دلاری پیش روی اعتبارنامه های جایگزین
درواقع، اعتبارنامه های جایگزین مدارکی هستند که افراد به طور غیر رسمی در فضاهای مختلف 
یادگیـــری غیـــر از محیط هـــای دانشـــگاهی کســـب می کننـــد و اغلب جنبـــه مهارتی دارنـــد. آمارها 
حکایت از آن دارد که بازار این اعتبارنامه ها در ســـال های آتی رشـــد چشـــمگیری خواهد داشـــت 
و این نشـــان دهنده آن اســـت که دانشـــجویان و به طور کلی جوانان بیشـــتر از این که کســـب مدرک 
دانشـــگاهی برایشـــان در اولویت قرار داشته باشد، کسب دانش و مهارت های لازم برای اشتغال در 
بازار کار برایشـــان از اهمیت بیشـــتری برخوردار اســـت. اعتبارنامه های جایگزین به ســـه شکل ارائه 
می شـــوند؛ گواهی پایان دوره، گواهی پایان آموزش ها، و گواهینامه براســـاس کســـب نمره در آزمون. 
شـــواهد بیانگر آن اســـت که به دلیل رشـــد چشمگیر گرایش دانشـــجویان به کسب اعتبارنامه های 
جایگزین، بازار این اعتبارنامه ها بین ســـال های 2022 تا 2027 با میانگین رشـــد ســـالانه 17.8درصد 

به 2 میلیارد و 270 میلیون دلار خواهد رسید. 

) چشم انداز اندازه بازار تا سال 2027  )میلیون دلار

   شرکت هایی که اعتبارنامه ارائه می دهند
ی از شرکت های جهانی و  بازار اعتبارنامه های جایگزین برای آموزش عالی به دلیل حضور بسیار
 ، کنده ای دارد. در این میان، چند شرکت برجسته مانند 2U، بیسک ونچرز منطقه ای وضعیت پرا
«، شرکت »کورسرا« و غیره جزء شرکت هایی هستند  هلدینگ »سی انگیج«، گروه »سیتی و گیلدز
ی از  کـــه بـــازار گواهینامه هـــای جایگزین را برای آمـــوزش عالی ارائه می دهند. در این میان، بســـیار
ی به مدرک برای اســـتخدام های  شـــرکت ها از جملـــه اپـــل، گوگل، IBM و بانـــک آمریکا دیگر نیاز
جدید ندارند. برخی از آنها مانند گوگل، IBM و آمازون چنین افرادی را با اعتبارنامه های جایگزین 
اســـتخدام می کنند و گواهینامه های حرفه ای و برنامه های درســـی آموزشـــی را اغلب با مشـــارکت 

موسسات آموزش عالی ارائه می دهند. 
شرکت 2U به عنوان یکی از شرکت های ارائه دهنده اعتبارنامه جایگزین به شرکت ها کمک می کند 
مســـیرهای مهارتی را برای داوطلبان ایجاد کنند و بتوانند اعتبارنامه های قابل تاییدی را به آنها ارائه 

دهنـــد تـــا در قالـــب گذراندن دوره هـــای خاصی، مهارت افـــراد را ارتقا داده و آمـــوزش کارکنان باتجربه 
آموزشی را با کیفیت بالا در موضوعات شغلی مختلف بر عهده بگیرند. علاوه بر این، شرکت »بیسک 
« هم اغلب اعتبارنامه های جایگزین را با استفاده نوآورانه از فناوری ارائه می دهد تا دانشجویان  ونچر
را در تجربیات تاثیرگذار خود در زمینه های یادگیری و تقویت آموزشی به مسیرهای شغلی درگیر کند. 
« هم محصولات و خدمات دیجیتال باکیفیت را به میلیون ها دانشجو ارائه  شرکت »سیتی و گیلدز
کرده و به آنها مهارت ها و قابلیت های موردنیاز برای پیشرفت شغلی و بهبود زندگی را عرضه می کنند. 

   محبوب ترین دوره آنلاین در دنیا
ارائه دهندگان دوره های آنلاین آزاد )MOOC( حدود 13014 گواهی پایان دوره، اعتبارنامه خرد و مدارک 
، آن دسته از موسسات دانشگاهی  آنلاین از دانشگاه های خارجی به دانشجویان ارائه می کنند. این مراکز
هستند که با برگزاری دوره های هم هزینه یا بدون هزینه در قالب یک پلتفرم آموزش دیجیتال، بعد از 
 ،» تکمیل آموزش دانشجویان، به آنها اعتبارنامه جایگزین ارائه می دهند. دانشگاه »باربارا کوند گافارو
دانشـــگاه آزاد انگلیس نمونه ای از این موسســـات دانشـــگاهی به شـــمار می رود. به عبارتی، دوره های 
آنلاین آزاد )MOOC( مدلی از ارائه آنلاین مفاهیم یادگیری به افرادی اســـت که می خواهند دوره ای را 
بدون محدودیت حضور در کلاس های دانشگاهی بگذرانند. Coursera محبوب ترین ارائه کننده این 
دوره های آنلاین آزاد در دنیا محسوب می شود که بیش از 118 میلیون فراگیر و زبان آموز در دنیا دارد که 
 Coursera .بزرگ ترین پلتفرم در دنیاست MOOC .بیش از 500 میلیون دلار سرمایه جمع آوری کرده است

بیش از 10 هزار دوره را ارائه می دهد. 
بخــش دیگــری از ارائه دهنــدگان اعتبارنامه هــای جایگزیــن، از ســوی ارائه دهنــدگان غیردانشــگاهی بــه 
، گواهینامه و دوره های کارآموزی  متقاضیان اعطا می شود. آنها 656 هزار و 505 گواهی پایان دوره، مجوز
را ارائه می دهند. ارائه دهندگان غیردانشــگاهی را غالبا کســب و کارها و ســازمان های حرفه ای شــامل 
می شــوند، در حالی کــه موسســات دوســاله و چهارســاله هنــوز هــم نقــش مهمــی در بــازار اعتبارنامه هــای 
جایگزیــن ایفــا می کننــد، امــا بــه انــدازه ســازمان های غیردانشــگاهی در بــرآوردن نیازهــای کارفرمایــان 

ســریع عمــل نمی کننــد و موانــع کمتــری در مقایســه بــا دانشــگاه ها بــر ســر راه اعطــای مــدرک دارنــد. 

   56 درصد بازار در آمریکای شمالی
بـــه لحـــاظ جغرافیایـــی، بازار اعتبارنامه های جایگزین به آمریکای شـــمالی، اروپـــا، آمریکای جنوبی، 
خاورمیانه، آفریقا و آســـیا و اقیانوســـیه طبقه بندی می شـــود. در این میان، حدود 56 درصد از رشد بازار 
جهانی این اعتبارنامه های جایگزین در آمریکای شمالی اتفاق می افتد. محصولات و ابزارهایی که 
کیفیت آموزشی را بهبود می بخشند، در تعدادی از دانشگاه ها و کالج ها ادغام شده اند. از مهم ترین 
اثراتی که کسب این اعتبارنامه دارد، گسترده کردن شکاف مهارت هاست که به مرور باعث افزایش ارائه 
، براساس محصول، بازار اعتبارنامه های  مدارک غیرسنتی به افراد می شود. از لحاظ تقسیم بندی بازار
جایگزین به دوره های آموزشی غیراعتباری، برنامه های گواهینامه غیراعتباری، نشان های دیجیتال، 
آموزش مبتنی بر شایستگی و بوت کمپ ها طبقه بندی می شود. رشد سهم بازار توسط بخش دوره های 
آموزشی غیر  اعتباری در طول دوره پیش بینی قابل توجه است. کسب و کارها به دنبال دانشجویانی 
هســـتند که بتوانند به راحتی در شـــغلی با حداقل نیازهای آموزشـــی اســـتخدام شـــوند و بتوانند نیاز 

کارفرمایان را برآورده کنند. 
موسسات آموزش عالی در منطقه آمریکای شمالی به طور گسترده ای از محصولات و خدمات فناوری 
آموزشی استفاده می کنند. این موسسات بر معرفی شکل های جدیدی از شیوه های آموزش و یادگیری 
در قالب پلتفرم های آنلاین تاکید دارند که در صنعت آموزش آمریکای شمالی نفوذ کرده است. در سال 
2020، میزان پذیرش دوره های اعتبارنامه جایگزین در آمریکای شـــمالی بالاترین میزان را در بین ســـایر 
موسســـات آموزش عالی در اختیار داشـــت که به رشـــد ســـریع این بازار در سال های 2021 و 2022 کمک 
کرد. در دوران همه گیری کرونا هم با توجه به آنلاین شـــدن فرآیند آموزشـــی در دنیا، بازار اعتبارنامه های 
جایگزین به رقیبی جدی برای دوره های دانشـــگاهی تبدیل شـــدند. به نظر می رسد تداوم این شرایط 

حتی بعد از اتمام همه گیری، رشد بازار این اعتبارنامه ها را در سال های پیش رو تسریع خواهد کرد. 

دکترطهرانچیدردهمینجشنوارهفرهیختگاندانشگاهآزاد:

نبودنگاهجامعبهپژوهش
آموزشعالیرادچارنقصرفتاریکردهاست

گرایشدانشجویانبهکسبگواهینامههایمهارتیخارجازدانشگاهروبهافزایشاست

پیشبینیرشدسالانه1۸درصدیبازاراعتبارنامهها

دکتر محمدمهدی طهرانچی، رئیس دانشگاه آزاد در دهمین جشنواره 
فرهیختگان دانشگاه آزاد که امروز در سازمان مرکزی دانشگاه آزاد برگزار شد. 
با بیان اینکه پژوهش، موضوعی بسیار مهم و اساسی برای هر کشوری است، 
گفت: »پژوهش باتاخیر در نظام دانشگاهی کشور ما وارد شد. درحقیقت 

دانشگاه با مفهوم صرفا آموزشی وارد ایران شد.« 
ی ادامه داد: »از آنجا که در غرب تولید علم، محور اصلی حرکت دانشگاه  و
بود، دانشگاه را با دوره عالی شناختند. اما در ایران دوره لیسانس را به عنوان 
دوره دانشگاهی شناختند و این روند تا انقلاب اسلامی ادامه داشت، 
ی که در میان جوانان و نخبگان کشور  پس از انقلاب اسلامی با خودباور
یجی بنیان  به واسطه جنگ تحمیلی به وجود آمد، دانشگاه آموزشی ترو
گذاشته شد. در این مقطع رشد ما با دانشگاه بود و حوزه پژوهش به واسطه 
شکل گیری دوره های تحصیلات تکمیلی به وجود آمد.« دکتر طهرانچی با 
بیان اینکه دانشگاه در سه حوزه فعال است، اظهار کرد: »دانشگاهی که 
در غرب به دنیا آمده و به کشور ایران وارد شده است، در سه حوزه فرهنگ، 

ی فعال است.«  علم و فناور
رئیس دانشگاه آزاد در توضیح مساله مربوط به تغییر نام وزارتخانه علوم، 
گفت: »در سال 1383 نام وزارتخانه ای که نهاد علم را دنبال می کرد، وزارت 
فرهنگ و آموزش عالی بود که متاسفانه در این سال به علت تغییر اساسنامه 
یک انحراف جدید پیش آمد و عنوان »فرهنگ« از نام این نهاد خارج کردند 
و نام آن را صرفا وزارت علوم نهادند. یکی دیگر از اشتباهات در این تغییر 
نام این بود که عنوان »تحقیقات« را مستقل مفروض دانستند، درحالی که 

ی تبدیل می شد.«  باید نام وزارتخانه به وزارت فرهنگ، علوم و فناور
ی را دنبال  ی با بیان اینکه دانشگاهی که سه حوزه فرهنگ، علوم و فناور و
یکرد، آموزش، پژوهش و کاربست مواجه است، گفت: »در  می کند، با سه رو
این مورد دانشگاه در حوزه فرهنگ، دارای آموزش فرهنگ، پژوهش فرهنگ 
و کاربست فرهنگ است، همچنین دانشگاه در حوزه علوم، دارای آموزش 
ی  علوم، پژوهش در علوم و کاربست در علوم بوده و دانشگاه در حوزه فناور
ی خواهد بود.  ی و کاربست فناور ی، پژوهش در فناور دارای آموزش فناور
بنابراین با این نگاه، رفتار دانشگاه یک رفتار ذوابعاد، سه وجهی و درهم تنیده 
است.« دکتر طهرانچی در ادامه با بیان اینکه در ارتباط با جامعه، برون داد 
ی دارد، گفت: »این موضوع  دانشگاه، عرصه اجتماعی، اقتصادی و نوآور
ی اجتماعی، آموزش فرهنگ و پژوهش فرهنگ می شود.« منجر به رفتارساز

ی با طرح این سوال که چرا کشور با چالش های فرهنگی جدی مواجهه  و
است، افزود: »زیرا دانشگاه ها به خوبی رسالت پژوهش در فرهنگ را تعقیب 
که فرهنگ هم به  نمی کنند. این موضوع بسیار حائز اهمیت است؛ چرا
پژوهش نیاز دارد و لازم است بدانیم چگونه با چالش ها و آسیب های 
اجتماعی برخورد کنیم که در ساختار فرهنگی بروز می کند. همچنین لازم 
ی ها  است نحوه برخورد با تحولات فرهنگی و شناختن هنجارها و ناهنجار

در نظر داشته باشیم.« 
کید کرد: »لازم است در حوزه پژوهش، سه مقوله »پژوهش  دکتر طهرانچی تا
ی« را در دانشگاه ها مورد  در فرهنگ«، »پژوهش در علم« و »پژوهش در فناور
توجه قرار دهیم.« رئیس دانشگاه آزاد با بیان اینکه نگاه دانشگاه به پژوهش، 
کتشافی پژوهش در حوزه علم است، گفت: »پژوهش در  صرفا یک نگاه ا

علوم، روش مند است که خروجی این امر منجر به تولید مقاله می شود، 
ی روش مند است که خروجی آن به سند اختراع  همچنین پژوهش در فناور
منجر می شود، اما در کشور ما هنوز سند اختراع به صورت روش مند حاصل 
ی ادامه داد: »بزرگ ترین اختراع غرب، پس از انقلاب صنعتی،  نمی شود.« و
روش اختراع بود که هنوز در کشور ایران به آن دست پیدا نکرده ایم.« دکتر 
طهرانچی خاطرنشان کرد: »ما در لایه طراحی و هنر که به فرهنگ نزدیک 
ن دادهای آن بیگانه  شده، پژوهش را معنا نکرده ایم، برای همین با برو
کید بر اهمیت نگاه جامع به پژوهش در کشور اظهار کرد:  ی با تا هستیم.«  و
ی کرده و لازم است  »این عدم نگاه جامع به پژوهش ما را دچار نقص رفتار
که ما نمی توانیم با نسخه ناقص  تدابیری در این زمینه اندیشیده شود؛ چرا
رفتار کامل بگیریم. ما برای حل این مساله در دانشگاه آزاد ساختار آموزش 
و پژوهش را به هم زده ایم و ساختار معاونت های موضوعی ایجاد کرده ایم.« 
، رفتار را دیکته می کند، گفت:  رئیس دانشگاه آزاد با بیان اینکه ساختار
یم در سوره عنکبوت  کر که در قرآن  »خداوند در این زمینه مثالی دارد 
می فرمایند: داستان کسانی که به جای خدا سرپرستانی گرفته اند، مانند 
، بی سقف و بی حفاظ[ برای  داستان عنکبوت است که خانه ای ]بی دیوار
خود بنا کرده باشد، و بی تردید سست ترین خانه ها خانه عنکبوت است. 
تدبر در این آیه نشان می دهد که وقتی جزء کامل باشد، اما ساختار درست 
نباشد، مساله حل نخواهد شد. رفتار تابعی از ساختار است. ساختار 

حتما رفتار را دیکته می کند.« 
کید بر اینکه دانشگاه آزاد در سیر برنامه تحول خود،  دکتر طهرانچی با تا
، جزء و کل را در اولویت قرار داده است، گفت: »نتیجه  توجه به ساختار
ی خاطرنشان  ، جزء و کل، یک رفتار منطقی خواهد بود.« و توجه به ساختار
کرد: »ما در دانشگاه آزاد به سرمایه انسانی خود در هیات علمی، کارمندان و 
گر این سرمایه  دانشجویان افتخار می کنیم؛ چراکه سرمایه بی نظیری است. ا
در یک ساختار و کل منظم، با هدف و هوشمند قرار بگیرد، دانشگاه را از هر 
گونه کمکی بی نیاز می کند.« رئیس دانشگاه آزاد ادامه داد: »اساسا ساختاری 
ی نخواهد بود  که متکی بر منابع دولتی و تشویق های دولتی باشد، ساختار
که از آن رفتار قوام یافته، امیدوارکننده و رو به جلو انتظار داشته باشیم.« 

دکتر طهرانچی با بیان اینکه دانشگاه آزاد به دنبال کنشگری فعال و جذب 
منابع از اقتصاد کشور است، گفت: »این دانشگاه هیچ وقت به دنبال 
ی نیز ندارد، همان طور که از گذشته تا به امروز  کمک مالی نبوده است. نیاز
ی با بیان اینکه  حرکت کرده، این حرکت را در آینده هم ادامه خواهد داد.« و
ساختار دانشگاه آزاد ساختار متکی به بودجه نفت یا مالیات نیست، گفت: 
ی که به این موارد متکی نباشد، امیدبخش و سازنده است. ما  »ساختار
به دنبال این هستیم که مسئولان دولتی این ساختار را به درستی ببینند و 
جایگاه آن را بشناسند، نخبگان دانشگاه آزاد و ایده های آنان را به رسمیت 
بشناسند. البته خوشبختانه این نگاه در رده های بالادستی دولتی وجود 
دارد.«  دکتر طهرانچی با بیان اینکه خوشبختانه اقبال اجتماعی به دانشگاه 
آزاد افزایش پیدا کرده است، گفت: »تعداد دانشجویان این دانشگاه از 830 
هزار به یک میلیون و 315 هزار دانشجو رسیده که این امر نشان از یک 
حرکت نظام مند، روش مند و تلاشگرانه تمام مجموعه دانشگاه دارد که ما 

تمام این تلاش ها را ارج می نهیم.« 

ندا اظهری 
مترجم

دکترطهرانچی:

نبودنگاهجامعبهپژوهش
آموزشعالیرادچارنقصرفتاریکردهاست
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جشنواره علمی، پژوهشی و فناوری فرهیختگان به ایستگاه دهم رسید

رونماییاز۷۸چهره برتر 
پژوهشیدانشگاهآزاد

برگزیده بخش مقاله برتر فنی و مهندسی: 
سعی دانشگاه بر حمایت از پژوهشگران در سطوح مختلف است 

یده بخش  بهنام وحدانی، دانشیار دانشگاه آزاد واحد قزوین، برگز
مقاله برتر فنی و مهندسی جشنواره فرهیختگان، گفت: »با توجه 
به تجربه ای که از زندگی در کشورهای خارجی دارم، باید بگویم که 
موانع پژوهش در تمام دنیا یکســـان اســـت. شناخت سختی های 
موجـــود در صنعت و انتخـــاب راهکارهایی که بتوانیم با کمترین 
ی را داشته باشیم از چالش های اصلی  ینه ، بیشترین بهره بردار هز
ی افزود: »دانشگاه آزاد مانند همیشه  این حوزه به شمار می رود.« و
حمایت خوبی از این حوزه انجام می دهد، البته این دانشگاه در 
برخی مســـائل می تواند حمایت بیشـــتری داشته باشد؛ هر چند در 
اصـــل ایـــن حمایت هـــا در برخی موارد به ســـبب محدودیت های 
یاد می شـــود، اما درمجموع  موجـــود در واحدهـــای مختلف کم و ز
ســـعی دانشـــگاه آزاد بر حمایت از پژوهشـــگران در ســـطح کلان و 
خـــرد اســـت. در مقابـــل یک پژوهشـــگر فارغ از حمایت دانشـــگاه 
یده بخـــش مقاله برتر فنی و  بایـــد کار خـــودش را انجـــام دهد.« برگز
یح کرد: »در سال های اخیر  مهندسی جشنواره فرهیختگان، تصر
خوشـــبختانه وضعیت حمایت از پژوهشـــگران توســـط دانشـــگاه 
آزاد خـــوب بـــوده و بـــه همیـــن دلیـــل برنامه هایی مانند جشـــنواره 

فرهیختگان ارزشـــمند اســـت.« وحدانـــی با بیان پیشـــنهادهایی 
ی بهتر جشـــنواره فرهیختـــگان، ادامه داد: »از نظر من  بـــرای برگزار
روند این جشنواره روبه رشد است و همین مساله که در دوره های 
ن دانشـــگاهی  مختلـــف بخش هـــای بیشـــتری مانند طرح های برو
را بـــه جشـــنواره اضافـــه می کننـــد، اقـــدام مطلوبی اســـت. این کار 
باعث می شـــود پژوهشـــگران فعال در زمینه هـــای مختلف انگیزه 
گر  ی افـــزود: »به طور کلی ا بیشـــتری بـــرای کار کـــردن پیدا کنند.« و
مسئولان مربوطه بخش های بیشتری را برای جشنواره فرهیختگان 
شناسایی کرده و به صورت جزئی تر به زمینه های علمی بپردازند، 
این جشنواره جذابیت بیشتری برای پژوهشگران پیدا خواهد کرد.« 
وحدانی با اشاره به علت انتخاب خود به عنوان پژوهشگر برتر در 
جشـــنواره فرهیختگان، گفت: »در حـــوزه مقالات، مقاله ای که در 
یب تاثیر بالایی داشته و در ژورنال های  مجلات معتبر علمی ضر
یده شـــدن دارد و  بردی چاپ شـــود، شـــانس بیشـــتری برای برگز کار
یده شـــدن بوده است.« دانشیار دانشگاه  همین مســـاله دلیل برگز
آزاد واحد قزوین، خاطر نشان کرد: »مطالبه همه اساتید این است 

که بین دانشـــگاه آزاد و دولتی تفاوتی نباشد.«

امکان شبکه سازی برگزیدگان علم و فناوری فراهم می شود
عبدالله محمدی، مدیرکل شـــبکه پژوهشـــی و آزمایشـــگاهی دانشـــگاه آزاد در 
گفت و گو با »فرهیختگان« از جزئیات دهمین جشنواره فرهیختگان سخن گفت. 
او با بیان اینکه دهمین دوره جشنواره فرهیختگان برگزار شد، گفت: »مهم ترین 
هدف این جشنواره، شناسایی و انتخاب برترین های دانشگاه آزاد و تکریم مقام 
این برگزیدگان در عرصه علم و فناوری است. نکته قابل توجه اینکه  وقتی این 
افراد شناسایی می شوند، امکان شبکه سازی از طریق آنها ایجاد شده و این بستر 

فراهم می شود تا جامعه علمی با فعالیت آنها آشنا شوند.« 
او افزود: »در این مراسم هم از صنایع و بخش های مختلف دعوت کرده ایم و به 
همین دلیل می توان به نوعی ارتباط بین این نخبگان دانشگاهی در حوزه های 
مختلف و این صنایع ایجاد کرد. همچنین این جشـــنواره باعث شـــده تا یک 
فضای پرشور و رقابتی بین پژوهشگران دانشگاه ایجاد شود. مراسم امروز، اختتامیه 
جشنواره بوده و معنایش آن است که ما یک سال را پشت سر گذاشته و فضای 
رقابتی را در واحدها و استان ها داشتیم و در نهایت از میان شرکت کنندگان 78 

نفر به عنوان برگزیده انتخاب شده اند.« 

   38 معیار برای انتخاب پژوهشگران برتر
مدیرکل شـــبکه پژوهشـــی و آزمایشگاهی دانشـــگاه آزاد درباره معیار انتخاب 
پژوهشگران برتر تصریح کرد: »در این جشنواره ما جدولی را داریم که شامل 38 
حوزه مختلف می شود و هر حوزه معیار خاص خودش را برای انتخاب برگزیده 
داشته است. به طور مثال برای پژوهشگر برتر طبیعتا مقالات تاثیرگذار، طرح های 
... به عنوان مولفه انتخاب شده که هر کدام از آنها هم  برون دانشگاهی، اختراع و

امتیاز خودش را خواهد داشت.« 
یک بخش از جشنواره فرهیختگان نحوه داوری هاست. برای انتخاب برگزیدگان، 
داوری در سه مرحله مجزا انجام می شود؛ مرحله اول توسط واحدهای دانشگاهی، 
مرحله دوم توسط استان  ها و اعلام برگزیدگان استان ها به دبیرخانه جشنواره و 
مرحله سوم و نهایی با حضور داوران در دبیرخانه جشنواره است. محمدی در 
خصوص معیار داوری ها بیان کرد: »داوری آثار هم در هر بخش متناســـب با 
این جدول صورت گرفته است. یعنی معیار انتخاب پژوهشگر برتر با فناور برتر 
متفاوت خواهد بود؛ به طوری که برای فناوران هم نوع فناوری تولیدی از سوی 
، سطح فناوری، بازار مصرف  آنها را با این نگاه که آیا مورد نیاز کشور بوده یا خیر

... مدنظر قرار داده ایم.« فناوری، فروش محصول، ایجاد اشتغال و
 

   حضور تیم داوری 3۰ نفره برای انتخاب برگزیدگان
او دربـــاره رونـــد داوری هـــا نیز گفـــت: »ابتدا در واحدهای دانشـــگاهی، افرادی 
کـــه خواســـتار شـــرکت بودند، مدارک شـــان را ارائـــه داده و در مرحلـــه اول رقابت 
درون واحـــدی انجـــام شـــد و برترین های هـــر واحد انتخاب شـــدند. بعد از آن 
برترین های واحدی به مرکز استان شان معرفی شده و در سطح استان هم کمیته 
داوری تشـــکیل شـــده و از میان برترین ها در واحدهای مختلف، برترین های 
استانی را معرفی کرده و پرونده های آنها به سازمان مرکزی ارسال شد. ما یک تیم 
داوری 30 نفره داشـــتیم که در کنار آن تیم های ســـتادی هم کار داوری را انجام 
می داد. در نهایت برترین ها  در حوزه های مختلف از میان برترین های استانی 

انتخاب شدند.« 

   ۱9۱۲ اثر به دبیرخانه جشنواره رسید
مدیرکل شبکه پژوهشی و آزمایشگاهی دانشگاه آزاد به افزایش تعداد محورهای 
جشـــنواره اشـــاره و خاطر نشـــان کرد: »دوره نهم 32 محور و این دوره 38 محور 
، کرسی ترویجی، هیات  ، مقالات برتر ، پژوهشگر برتر داشته ایم که شامل فناور برتر
، برنامه علمی، مدرسه عالی مهارتی، دانشکده مهارت و کارآفرینی و...  اندیشه ورز
می شود. ما در این محورها، 69 برگزیده و 9 تقدیری خواهیم داشت که در مجموع 
78 نفر می شوند. نکته دیگر اینکه جمعا هزار و 912 اثر را در حوزه های مختلف 

داشتیم که از میان آنها برگزیدگان انتخاب شده است.«

   استان تهران پیشتاز دهمین جشنواره فرهیختگان
مدیرکل شبکه پژوهشی و آزمایشگاهی دانشگاه آزاد در پاسخ به این سوال که 
کدام استان ها و واحدها در این جشنواره پیشتاز بودند، گفت: »باید به استان های 
پیشتاز از دو منظر نگاه کرد. ابتدا استان هایی که تعداد پرونده بیشتری را ارسال 
کرده بودند مد نظر قرار گرفتند که استان تهران بالاترین پرونده را ارسال کرده بود. 
استان خراسان رضوی، کرمان، واحد مستقل نجف آباد، واحد علوم و تحقیقات، 

استان آذربایجان شرقی و گلستان در رتبه های بعدی قرار داشتند.« 
او اضافه کرد: »یکی دیگر از فاکتورها برای انتخاب استان یا واحد پیشتاز تعداد 
برگزیدگان است. استان تهران با 9 برگزیده رتبه اول را به خود اختصاص داد. واحد 
نجف آباد و علوم و تحقیقات، یعنی دو واحد مستقل دانشگاه آزاد هر کدام هشت 
برگزیده دارند که مشترکا در رتبه دوم قرار گرفتند. استان یزد با هفت برگزیده رتبه 

سوم را داشت. استان های دیگر آذربایجان شرقی، خراسان رضوی و اصفهان 
، فارس و خوزستان بودند که هر  هر کدام چهار برگزیده و رتبه پنجم استان البرز

کدام سه برگزیده دارند.« 

   کتابچه »فرهیختگان« در اختیار همگان قرار می گیرد
مدیرکل شبکه پژوهشی و آزمایشگاهی دانشگاه آزاد در ادامه افزود: »جشنواره 
فرهیختگان یک کتابچه دارد که افراد و هر کدام از اثرها در یک یا دو صفحه 
معرفی شده اند که در اختیار همگان قرار می گیرد. همچنین روزنامه »فرهیختگان« 
هر ســـال با افراد برگزیده گفت و گوهای ویژه انجام داده و این افراد را به جامعه 
معرفی می کند. نمایشگاه های مختلفی نیز در کشور برگزار می شود و این افراد 
که در سطح فناوری هستند به نوعی در این نمایشگاه ها حضور پیدا می کنند. 
یـــم تـــا در کمیته های تخصصی نیز از این افـــراد توانمند برای بحث  تـــلاش دار
تصمیم سازی و از تجربیات آنها استفاده می کنیم. همین افراد داور جشنواره های 
بعدی ما خواهند بود تا ارتباط آنها با ســـازمان مرکزی قطع نشـــود و ما بتوانیم از 

حضور آنها استفاده کنیم.« 
او در پایان در خصوص خروجی جشنواره فرهیختگان توضیح داد: »این جشنواره 
را به صورت نمادین برگزار می کنیم تا بگوییم دانشگاه آزاد در عرصه پژوهش و 
فناوری فعال و سرآمد است. در واقع بحث پژوهش و فناوری را در تیتر خبرها 
قرار می دهیم و این باعث می شود تا در وهله اول مسئولان واحدهای دانشگاهی 
بدانند باید به حوزه پژوهش و فناوری با یک دید دیگر نگاه کنند و در وهله دوم 
مسئولان کشوری نیز فرهیختگان خود را شناخته و از حضور آنها استفاده کنند.« 

پژوهشگر برتر بخش هنر و معماری:
ارگان های زیادی در حوزه مهندسی حاضر به همکاری با اساتید نیستند 

، دانشیار دانشگاه آزاد واحد شیراز و پژوهشگر برتر بخش  طاهره نصر
ی جشـــنواره فرهیختگان با اشـــاره بـــه موانع موجود در  هنـــر و معمار
ی از منابع یکی از  حوزه پژوهش، بیان کرد: »عدم دسترسی به بسیار
ی  مهم ترین چالش ها به شمار می رود. چالش دیگر هم عدم همکار
یادی  بسیاری از ارگان هاست، یعنی در حوزه کاری بنده، ارگان های ز
کید بر اینکه  در حوزه مهندسی حاضر به همکاری نیستند.« وی با تا
در فرآیند پژوهش تلاش شخصی افراد در خروجی ها تاثیرگذار است، 
ادامه داد: »درواقع علاقه و پشـــتکار شـــخصی پژوهشـــگر می تواند 
باعث افتخارآفرینی برای دانشگاه خود شود. درحقیقت ما هستیم 
که به دانشـــگاه و واحدهای دانشـــگاهی ارزش می دهیم. شـــخصا 
امیدوارم همانطور که دکتر طهرانچی اشاره کردند، دانشگاه بتواند 
قدردان پژوهشگران در حوزه های مختلف کشور باشد.« نصر با بیان 
پیشـــنهادهایی نســـبت به بهتر برگزار شدن جشنواره فرهیختگان، 
بیان داشـــت: »به نظر من امســـال جزء دوره هایی بود که جشـــنواره 
ی ها بسیار دقیق بود و از  فرهیختگان به خوبی برگزار شد، زیرا داور
مدتی قبل ذهن حوزه پژوهش در راستای ارائه راهکارهای مناسب 
یم  ی مطلوب جشنواره را به خود درگیر کرده بود. امیدوار برای برگزار

در ســـال های آتی تعداد پژوهشـــگران برگزیده افزایش یافته و ارزشی 
هم برای واحدهای دانشگاهی که تعداد پژوهشگر بیشتری دارند، 
درنظر گرفته شـــده و از این واحدها هم تقدیر شـــود.« پژوهشـــگر برتر 
ی جشـــنواره فرهیختگان با اشـــاره به مهم ترین  بخش هنر و معمار
مطالبه خود از دانشـــگاه آزاد، بیان کرد: »باید از کارهای پژوهشـــی 
که می تواند برای پیشـــرفت کشـــور ارزشـــمند باشـــد، حمایت شود. 
ی ها و چاپ کتب و مقالات، ارزش بیشتری  همچنین به فرآیند داور
ی انجام شـــده و کتاب در  ی از مواقع داور دهند؛ چرا که در بســـیار
مرحله چاپ است اما به دلیل طولانی شدن کارهای بروکراسی اداری 
می بینیم که ماه ها و سال ها مطلب تدوین شده بلااستفاده می ماند.« 
نصر افزود: »دانشگاه دولتی و دانشگاه آزاد باید در یک سطح دیده 
شـــوند اما همانطور که می دانید با اینکه دانشـــگاه آزاد ارزش خود را 
در کشور پیدا کرده و توانسته پژوهشگران و مدیران خوبی را تربیت 
کند ولی متاسفانه وقتی زمان قیاس با دانشگاه های دولتی می رسد، 
می بینیم در بسیاری از ارگان ها تضاد دیدگاهی بین این دو دانشگاه 
وجود دارد. همین مســـاله می تواند به دانشـــگاه آزاد خدشه وارد کند 

یم با حضور دکتر طهرانچی این خلأ رفع شود.« که امیدوار

برگزیده برتر در بخش کتاب بین الملل:
گرنت پژوهشی برگزیدگان جشنواره 

فرهیختگان افزایش یابد
یـــده برتر در بخش  علیرضـــا وجهیـــان، دانشـــیار دانشـــگاه آزاد واحد نجف آبـــاد، برگز
کتـــاب بین الملـــل، بیان کرد: »متاســـفانه در کشـــور مـــا برای پژوهـــش، اهمیت لازم را 
قائـــل نمی شـــوند امـــا در دوره دکتر طهرانچی توجه خوبی به بخش پژوهشـــی شـــد که 
امیدوارم حمایت های دانشگاه آزاد به ویژه در زمینه مالی ادامه داشته باشد تا موانع 
موجود مخصوصا در حیطه بین المللی برداشـــته شـــده و بتوانیم تعامل علمی بهتری 
ی ادامه داد: »بخشنامه های خوبی در زمینه  با کشـــورهای پیشـــرفته داشته باشیم.« و
حمایـــت از پژوهشـــگران وجود دارد و در جشـــنواره فرهیختـــگان افرادی که تعاملات 

پژوهشـــی بین المللی دارند، مورد توجه قرار می گیرند.« 
وجهیــان بــا بیــان اینکــه برخــی از بخش هــای جشــنواره فرهیختــگان بایــد مجــزا باشــند، 
یاضــی و شــیمی تقســیم  یــک، ر اظهــار کــرد: »بــرای مثــال رشــته های علــوم پایــه بــه فیز
یــرا نمی تــوان آنهــا  گــر ایــن حوزه هــا از یکدیگــر مجــزا باشــند بهتــر اســت ز می شــوند و ا
را بــا یکدیگــر مقایســه کــرد. همچنیــن می تواننــد گرنــت پژوهشــی اســاتید حضــور یافتــه 
ی افــزود: »بــه نظــر مــن اینکــه توانســتم  در جشــنواره فرهیختــگان را افزایــش دهنــد.« و
ی یکــی از معتبرتریــن انتشــارات بین المللــی و هیات علمــی دانشــگاه  بــا همــکار
یــده شــدن مــن بــود و نشــان مــی داد کــه  ایتالیــا کتابــی تالیــف کنــم مهم تریــن عامــل برگز
ی بــا دانشــگاه های  توانســتیم یــک کتــاب را براســاس تعامــلات بین المللــی و همــکار
خــارج از کشــور بــه چــاپ برســانیم کــه نکتــه بســیار حائــز اهمیتــی اســت.« وجهیــان بــا 
بیــان مهم تریــن مطالبــه خــود گفــت: »بایــد بــه پژوهشــگران جــوان توجــه بیشــتری شــود 

و گرنت هــای پژوهشــی نیــز افزایــش یابــد.« 

برگزیده بخش رساله برتر دکتری علوم انسانی:
بیش از ۱۰ مقاله علمی و پژوهشی 

مستخرج از رساله دکتری  دارم
، برگزیده بخش رســـاله  ی، عضو هیات علمی دانشـــگاه آزاد واحد تبریز مهـــرداد تیمـــور
برتر دکتری علوم انسانی جشنواره فرهیختگان با اشاره موانع موجود در زمینه پژوهش، 
بیان کرد: »دوران پژوهش من با همه گیری ویروس کرونا مصادف شد و به همین دلیل 
دسترسی به منابع کتابخانه ای بسیار دشوار بوده و من مجبور به استفاده از نسخه های 
الکترونیکی منابع بودم، این مساله از مهم ترین چالش های دوران پژوهشی ام به شمار 
ی افزود: »من به نوبه خودم از مسئولان  می رفت که درحال حاضر برطرف شده است.« و
اســـتاد راهنما و رئیس دانشـــگاه آزاد کمال تشـــکر را دارم زیرا در مســـیر تالیف رســـاله از 
یـــغ نکردنـــد. درواقع با حمایت های دانشـــگاه آزاد بـــود که درحال حاضر  ی در هیـــچ  کار
ی با ارائه  بیش از 10 مقاله علمی و پژوهشی مستخرج از رساله دکتری  خود دارم.« تیمور
ی بهتر جشنواره فرهیختگان در دوره های آتی ادامه داد:  پیشنهادهایی به جهت برگزار
»تعداد بخش ها و برگزیدگان جشنواره باید افزایش پیدا کند تا سایر افراد نیز بتوانند از 
جشنواره فرهیختگان استفاده کنند. همچنین حوزه فناوری و اندیشه ورزی نیز می تواند 
ی در ادامه تشـــریح کرد: »به نظر خودم با وســـواس  به این جشـــنواره اضافه شـــود.« تیمور
علمی ای  که دارم باعث شد جزء برگزیدگان جشنواره فرهیختگان باشم! وسواس علمی 
و رعایت ملاحظات اخلاقی که در فرآیند تکمیل رساله دکتری داشتم، می تواند نقطه 
ی در پایان گفت: »مهم ترین  عطف من برای برگزیده شـــدن در این جشـــنواره باشـــد.« و
مطالبه من از دانشگاه افزایش حمایت از رساله ها و برنامه های دانشجویی است زیرا 
نتایج تحقیقات این رساله ها باید در مسیر ارتباط صنعت با جامعه مورد استفاده قرار 

گیرد و در جامعه عینیت پیدا کند.«

پژوهشگر برتر بخش علوم انسانی:
جشنواره فرهیختگان بستر رقابت سالم 

اعضای هیات علمی است
محمدعلـــی آذربایجانـــی، عضـــو هیات علمـــی دانشـــگاه آزاد اســـلامی واحـــد تهـــران 
مرکـــزی و پژوهشـــگر برتـــر بخـــش علـــوم انســـانی جشـــنواره فرهیختـــگان بـــا اشـــاره بـــه 
ســـابقه 26 ســـاله در فضـــای دانشـــگاه گفـــت: »رونـــد جشـــنواره فرهیختـــگان دشـــوار 
اســـت، زیـــرا حـــدود 9 مـــاه بررســـی پرونده هـــا در ســـطح واحد، اســـتان و ســـازمان مرکزی 
کـــه رونـــد بررســـی ها دقیـــق اســـت.«   بـــه طـــول می انجامـــد؛ امـــا احســـاس می کنـــم 
وی بـــا اشـــاره بـــه حمایـــت دانشـــگاه آزاد در ایـــن زمینـــه اظهـــار کـــرد: »نفـــس جشـــنواره 
فرهیختگان باارزش اســـت، البته تحقیقاتی که باعث شـــد من به عنوان پژوهشـــگر برتر 
 حوزه علوم انســـانی معرفی بشـــوم حاصل تلاش و پایان نامه های دانشجویان من است.« 
آذربایجانی با ارائه پیشنهادهایی به جهت برگزاری بهتر جشنواره فرهیختگان تشریح کرد: »این 
جشنواره به تنهایی بستری شده است برای رقابت سالم اعضای هیات علمی به جهت ارتقای 
 ویژگی های پژوهشی، که نتیجه و ثمره  آن به نفع واحد، دانشگاه آزاد و درنهایت کشور است.« 
وی افزود: »فکر می کنم این جشـــنواره راه خود را پیدا کرده و همانطور که نســـبت به ســـال 
گذشـــته بخش ها افزایش یافته و کیفیت بهبود پیدا کرده اســـت، در آینده نیز بدین گونه 
 خواهد بود. هر چقدر روند کیفی سازی بیشتر شود، شاهد نتایج بهتری نیز خواهیم بود.«
آذربایجانی با اشاره مهم ترین مطالبات خود، بیان کرد: »من امیدوارم به وضعیت معیشت 
اعضای هیات علمی رسیدگی شود و تشویقی های بیشتری برای آنها در نظر گرفته شود 
زیرا اگر پژوهشـــگر یا عضو هیات علمی از نظر مادی تامین نباشـــد نمی تواند وقت خود 
را بـــه پژوهش اختصاص دهد. دانشـــگاه با ســـرمایه گذاری در ایـــن بخش قطعا می تواند 

چندبرابر آن را برداشت کند.«

ادامه در صفحه۵ 

جشنواره فرهیختگان دانشگاه آزاد اسلامی در سال 1402 دیروز به ایستگاه 
دهم خود رسید؛ جشنواره ای که در آن 1۹12 اثر به دبیرخانه ارسال شد؛ 
از ایـــن آثـــار ۶۹ اثـــر از 20 اســـتان و 2۹ واحـــد دانشـــگاهی و 2 واحد ویژه 
برگزیده شدند که البته تعداد تقدیری های این جشنواره نیز امسال به ۹ 
تقدیری رسید. با این اوصاف می توان گفت دهمین جشنواره فرهیختگان 

امســـال با 78 برگزیده به کار خود پایان داد. در این میان اســـتان تهران، 
واحد مســـتقل نجف آباد، واحد مســـتقل علوم وتحقیقات و یزد به عنوان 
استان های پیشتاز در این دوره از جشنواره شناخته شدند. استان تهران با 
۹ اثر رتبه اول، واحد ویژه نجف آباد و واحد ویژه علوم وتحقیقات با هشت 
اثر رتبه دوم و استان یزد با هفت اثر به عنوان رتبه سوم در میزان آثار بود. 
فرآینـــد معرفـــی، داوری و انتخـــاب برگزیدگان این جشـــنواره نیز به این 
یابی تهیه و دستورالعمل  ز ک های ار صورت بود که در ابتدا فرم ها و ملا

و بخشـــنامه بـــه واحدهـــای دانشـــگاهی در فروردیـــن ســـال 1402 ابلاغ 
شـــد. انجام فرآیند داوری در مرحله اول توســـط واحدهای دانشگاهی 
یخ ســـی ام تیرماه امســـال انجام  و در مرحله دوم توســـط اســـتان ها تا تار
شـــد و درنهایـــت برگزیـــدگان اســـتان ها بـــه دبیرخانـــه جشـــنواره اعلام 
شـــدند. داوری هـــای مرحلـــه ســـوم و نهایـــی هم با حضـــور 30 داور در 
دبیرخانه جشنواره تا پانزدهم آبان ماه امسال انجام شد که نمایندگان 
معاونت های تخصصی، اعضای هیات علمی واحدهای دانشگاهی، 

مدیـــران کل معاونـــت تحقیقـــات، فناوری و نوآوری و پژوهشـــگران برتر 
دوره قبلی جشـــنواره ترکیب تیم داوران را تشـــکیل می دادند. آن طور که 
معاون تحقیقات، فناوری و نوآوری دانشـــگاه آزاد گفته اســـت امســـال 
علاوه بـــر افزایـــش مبالغ جوایـــز در دهمین جشـــنواره فرهیختگان، مقرر 
شـــد مبلـــغ 10 میلیـــارد تومان به عنوان گرنت پژوهشـــی بـــه مراکز موفق و 
برتـــر تخصیـــص داده شـــود. اقدامـــی کـــه بیانگر حمایت دانشـــگاه از 

پژوهشگران و فناوران است. 

سارا طاهری – مطهره سادات قاسمی
گروه دانشگاه
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فهرست برگزیدگان دهمین جشنواره علمی، پژوهشی و فناوری دانشگاه آزاد اسلامی

عنوان گروه آموزشیحوزه
نام و نام خانوادگی 

برگزیده
واحد دانشگاهی

رتر
ر ب

شگ
وه

پژ

ی شیرازدکتر طاهره نصرپژوهشگر برتر هنر و معمار

تهران مرکزیدکتر محمدعلی آذربایجانیپژوهشگر برترعلوم انسانی

اهوازدکتر فرید جمالی شینیپژوهشگر برترعلوم پایه

نجف آباددکتر آرش کریمی پورپژوهشگر برترفنی و مهندسی

ی و منابع طبیعی یپژوهشگر برترکشاورز رشتدکتر علیرضا صیداو

یپژوهشگر برترعلوم پزشکی علوم پزشکی تهراندکتر امیرحسین عبدالغفار

علوم وتحقیقاتدکتر سیدپژمان مرتضویپژوهشگر برتردامپزشکی

رتر
ه ب

قال
م

ی یزدابوالفضل داودی رکن آبادیnanorods for superior self-cleaning; UV-protection and antibacterial performance Modification of polyester fabrics with Zn2SnO4هنر و معمار

سمنانیونس وکیل الرعایاEconomic and commercial analysis of reusing dam reservoir sedimentsعلوم انسانی

کرجرضا عزتیNumerical solution of Volterra-Fredholm integral equation systems by operational matrices of integration based on Bernstein multi-scaling polynomialsعلوم پایه

قزوینبهنام وحدانیA flexible framework to coordinate debris clearance and relief distribution operation: A robust machine learning approachفنی و مهندسی

ی و منابع طبیعی علوم وتحقیقاتدکتر حمید عزت پناهNew food safety challenges of viral contamination from a global perspective: Conventional, emerging, and novel methods of viral controlکشاورز

دامپزشکی
 Levels, and Amyloid Plaques in an Alzheimer’ and CB2 The Effect of Cannabidiol Coated by Nano-Chitosan on Learning and Memory, Hippocampal CB1

s Disease Rat Model
کرجزهره عبدالملکی

یتا فتح نژاد کاظمیNurses’ jab stress and its impact on quality of life and caring behaviors: a cross-sectional studyعلوم پزشکی علوم پزشکی تبریزآز

رتر
( ب

ف
ألی

 )ت
ب

کتا

ی ی جهانهنر و معمار همدانفرهاد کاروانمعمار

خوراسگانسعید شریفیمساله ملل پیرامون گفت وگوی میان فرهنگیعلوم انسانی

مشهددکترمهدی رضا پورسلطانیسنگ شناسی رسوبیعلوم پایه

ی، اصول طراحی و ساختفنی و مهندسی مشهددانیال معظمیمهندسی روساز

ب 
کتا

ه(
جم

)تر
رتر

ی نانوسیالات هیبریدی برای انتقال حرارت جابه جاییفنی و مهندسیب اهوازاشکان غفور

ی و منابع طبیعی یستکشاورز ی در محیط ز علوم و تحقیقاتلعبت تقوینانوفناور

رتر
( ب

لل
لم

ن ا
)بی

ب 
کتا

نجف آبادعلیرضا حاجیانIntelligent Methods with Applications in Volcanology and Seismology / springer علوم پایه

سمنانمهدی سلطانی فرPreferential Voting and Applications: Approaches Based on Data Envelopment Analysis/ springerعلوم پایه

سنندجهیرش گل پیراApplication of Mathematics and Optimization in Construction Project Management/ / springerفنی و مهندسی

علوم  پزشکی تهراندکتر ماندانا حسن زادPrecision medicine in clinical practice / springerعلوم پزشکی

رتر
ی ب

کتر
ه د

سال
ر

یسیاست جنایی ایران در قبال نقض حق بر سلامت زندانیان با تکیه بر اسناد بین المللیعلوم انسانی مراغهمهرداد تیمور

اهوازبهروز باغبان زاده دزفولیبررسی پارامترهای اثرگذار سنتز به روش الکتروانباشت بر رشد و مشخصه یابی لایه های نازک آنتیموان سلناید)Sb2Se3(علوم پایه

فنی و مهندسی
کی با استفاده از نانوکاتالیست های ناهمگن BaO/TiO2/CoFe2O4 و GO/SrO/CoFe2O4 و ترکیب آن با گازوئیل به منظور بهبود خواص  تولید بیودیزل از روغن زاید خورا

سوخت
شیرازسجاد تمجیدی

ی و منابع طبیعی ی )Satureja bachtiarica( در شرایط دیم دماوندکشاورز کم بوته و کودهای آلی بر خصوصیات کمی و کیفی گیاه دارویی مرزه بختیار علوم و تحقیقاتاحمد میرجلیلیاثر ترا

علوم پزشکی تهرانبابک معتمد مقایسه تاثیر دهانشویه پیلوکارپین 1% و 2% در افراد مبتلا به خشکی دهانعلوم پزشکی

ی 
اس

شن
کار

مه 
ن  نا

ایا
پ

رتر
د ب

رش
ا

ی یزدغزاله اخلاقیمطالعات منسوجات سنتی ژاپن براساس نشانه شناسیهنر و معمار

ع( شهر زاهدان در سال 1400علوم پزشکی علوم پزشکی تهرانفاطمه میرپارسامقایسه هزینه-مطلوبیت روش زایمان طبیعی و سزارین با مدل شبکه عصبی و درخت تصمیم گیری در بیمارستان علی ابن ابیطالب)

رتر
ی ب

اه
شگ

دان
ون 

ح بر
طر

ی نجف آبادشیرین طغیانیانجام عملیات تهیه نقشه هوایی با پهپاد مجهز به GPS دوفرکانسههنر و معمار

ی روانشناختی آنها در مواجهه با ویروس کروناعلوم انسانی ی و توانمندساز خوراسگانهادی فرهادیغربالگری سلامت روان و بهزیستی روانشناختی کارکنان فولاد مبارکه اصفهان و ارائه راهکار جهت ایمن ساز

یابی عملکردعلوم پایه مشهداحسان ارمزفاز دوم پایش شاخص های کیفیت سنجی برنامه های عملیاتی 1397 الی 1400 و شاخص های ارز

یایی یاماها 250 اسب بخارفنی و مهندسی ی 100 دستگاه موتور در اجرت تعمیر و بهینه ساز
مجید قدسی حسن آباد)مسئول(/

محمد اسدیان قهفرخی 
)مدیرمسئول(

علوم وتحقیقات

ی و منابع طبیعی ی ایرانکشاورز یار ی ماهیان خاو کسید تیتانیوم در جهت افزایش زمان ماندگار کتریال نانونقره بر پایه نانودیا یت دوجزئی و طراحی پوشش های آنتی با علوم وتحقیقاتحامد اهریسنتز نانوکامپوز

یجی علوم انسانی یک سازمانکرسی ترو نجف آباددکتر ناصر خانیکند ذهنی سازمانی؛ نیمه تار

ی نانوکمپلکس کیتوسان/کورکومین برای درمان زخم هااختراع برتر )هیات علمی( یزددکتر محبوبه محمودیساخت زخم پوش هیدروژلی آلژینات/کیتوسان حاو

لاهیجانعلیرضا بهرام کیاثابت کننده خارجی یک طرفه موتوردار با شانزگیر ثابت جهت درمان شکستگی ها و رفع فقدان استخوانیاختراع برتر دانشجویی

ی برتر ینتیسرای نوآور ی گیاهان ز ی ساز گرگاندکتر محسن تجریکشت و تجار

علوم وتحقیقاتدکتر رضا کاظم پورمرکز رشد مرکز رشد برتر

ی نانوکیمیای کویر یزدشرکت دانش بنیان برتر یزد نوید نصیری زاده ) مدیرعامل(شرکت داروساز

اصفهان احمد ورد ) مدیرعامل(شرکت نگین بذر دانشواحد فناور برتر

یزد نوید نصیری زاده کارآفرین کارآفرین برتر

اصفهانمریم گل آبادیفناور برترفناور برتر

-اختراع بین المللی برتر
 Magnetic Abrasive Finishing of

Curved Surfaces
دکتر حمید زارع پور 

فیروزآبادی

کرمان مریم کاظمی پور مجتمع آزمایشگاهی واحد کرمان آزمایشگاه

سیرجان مهران ابدالی کارگاه صنایع فولاد و معدن کارگاه

یزد زهره بهشتی پورمرکز خدمات آزمایشگاهی استان یزدمرکز خدمات آزمایشگاهی

ی حسن آبادی مرکز تحقیقات مواد پیشرفتهمرکز تحقیقاتی برتر گروه فنی و مهندسی نجف آبادمهدی منصور

ی مرکز تحقیقاتی برتر گروه علوم انسانی و هنر ی و شهرساز زنجان هومن ثبوتی مرکز تحقیقات معمار

ی مرکز تحقیقات علوم همگرایی پزشکیمرکز تحقیقاتی برتر گروه علوم پزشکی علوم پزشکی تهراندکتر ملیحه انتظار

ی نجف آباد مهدی رفیعی معاون برتر معاون پژوهش و فناور

ی برتر شیرازخانم حکیمه دژکامکارشناس برتر کارشناس پژوهش و فناور

واحد دانشگاهی برتر در حوزه  شبکه پژوهشی و 

آزمایشگاهی
کرمان علیرضا منظری توکلی واحد برتر 

ی و ارتباط با صنعت علوم و تحقیقاتجمشید صباغ زاده واحد برتر واحد دانشگاهی برتر در حوزه  فناور

تبریزجعفر ابوالحسنیدفتر ارتباط با صنعت برتردفتر ارتباط با صنعت برتر

دبیرخانه علمی نظام موضوعات
خراسان رضوی/ مشهددکتر اسماعیل خیرخواهدبیرخانه برنامه علمی استان 

اسلامشهردکتر ناصر عبادتیبرنامه علمی  برتر )بازآفرینی شهری، اسکان غیررسمی و بافت فرسوده(

یادگار امام خمینی)ره(دکتر معصومه پیریاییباشگاه پژوهشگران جوان برترباشگاه پژوهشگران جوان برتر

علوم پزشکی تبریزامیررضا فرجی اسگندانی-عضو برترباشگاه پژوهشگران جوان

نجف آبادملیکا محمدحسینیانجمن علمی دانشجویی برقانجمن علمی، ادبی و هنری برتر

یادبیات و زبان های محلی ایران زمیننشریه سرآمد فارسی زبان دانشگاه یاسوجدکتر سیدعطا الله افتخار

تنکابندکتر بابک صادقیInternational Journal of Nano Dimensionنشریه سرآمد انگلیسی زبان دانشگاه

نشریه قابل تقدیر به جهت اخذ رتبه علمی از وزارت 

عتف یا نمایه در پایگاه های بین المللی

Anthropogenic Pollution Journalاردبیلدکتر ابراهیم فتائی

ی سبز ی های نوین مهندسی برق در سیستم انرژ اصفهاندکتر مجید دلشادفناور

کبر اشرفیگفتمان سیاسی انقلاب اسلامی تهران مرکزیدکتر ا

شیرازدکتر محمدرضا قائدیبرنامه ریزی و توسعه محیط شهری

Fuzzy Optimization and Modeling Journalقائمشهردکتر محمد ادبی تبار فیروزجاه

ارومیهسمیه رضابیگیدوره دوم متوسطهمدرسه برتر در حوزه پژوهش

تهرانمهدی صفابینشدبیرستان دوره اول سما 5 تهراندانش آموز پژوهشگر برتر

یزددکتر ابوالفضل داودی رکن آبادی-دانشکده مهارت و کارآفرینی برتر

کرجامیر درخشانتربیت بدنیمدرسه عالی مهارتی برتر

بجنوردپریسا روشنی-هیأت اندیشه ورز استانی

تعداد واحدردیف
برگزیده

9نجف آباد1

8علوم وتحقیقات2

8یزد3

5علوم پزشکی تهران4

4اصفهان )خوراسگان(5

4مشهد6

3کرج7

3شیراز8

3اهواز9

2کرمان10

2پزشکی تبریز11

2سمنان12

2تهران13

1تبریز14

1اسلامشهر15

ی16 1یادگار امام)ره( شهرر

1مراغه17

1سیرجان18

1رشت19

1لاهیجان20

1قزوین21

1همدان22

1سنندج23

1گرگان24

1زنجان25

1یاسوج26

1تنکابن27

1ارومیه28

1بجنورد29

پرونده ها  برگزیدگان نام محور
7 85 پژوهشگر

7 91 مقاله

4 56 کتاب )تالیف(

2 23 کتاب )ترجمه(

4 8 کتاب )بین الملل(

3 27 اختراع داخلی و بین الملل

5 49 رساله دکتری

2 8 پایان نامه کارشناسی ارشد

1 19 فناور

1 19 واحد فناور

1 11 کارآفرین

1 19 مرکز رشد

1 16 شرکت دانش بنیان

1 5 ی سرای نوآور

3 43
آزمایشگاه و کارگاه و مرکز 

خدمات

3 234 مرکز تحقیقات

1 23 یجی کرسی ترو

1 23 انجمن علمی و ادبی

1 9 ی معاون پژوهش و فناور

1 23 ی کارشناس پژوهش و فناور

2 33 واحد دانشگاهی

5 38 طرح پژوهشی برون دانشگاهی

1 15 دفتر ارتباط با صنعت

1 9
دبیرخانه علمی نظام 

موضوعات

1 31 مدرسه سما

1 20 دانشکده مهارت و کارآفرینی

1 15 مدرسه عالی مهارتی

1 290
باشگاه پژوهشگران جوان و 

نخبگان

1 290
عضو باشگاه پژوهشگران 

جوان

2 444 نشریه های سرآمد

1912 جمع کل

   جدول پراکندگی برگزیدگان بر اساس واحدها

   تعداد کلی آثار واصله و تعداد برگزیدگان

f a rh
i kh t

ega
nختگان

فرهی f a r
h i k

h te
ga
n

گان
هیخت

فر

f a r
h i k

h te
ga
n

گان
هیخت

فر

f a r
h i k

h te
ga
n

گان
هیخت

فر

f a r
h i k

h te
ga
n

گان
هیخت

فر

f a r
h i k

h te
ga
n

گان
هیخت

فر

f a r
h i k

h te
ga
n

گان
هیخت

فر

f a r
h i k

h te
ga
n

گان
هیخت

فر

f a r
h i k

h te
ga
n

گان
هیخت

فر

f a r
h i k

h te
ga
n

گان
هیخت

فر

f a r
h i k

h te
ga
n

گان
هیخت

فر

f a r
h i k

h te
ga
n

گان
هیخت

فر

f a r
h i k

h te
ga
n

گان
هیخت

فر

f a r
h i k

h te
ga
n

گان
هیخت

fفر a rh
i kh t

ega
nختگان

فرهی

f a rh
i kh t

ega
nختگان

فرهی

f a rh
i kh t

ega
nختگان

فرهی

f a rh
i kh t

ega
nختگان

فرهی



گاه
ش

دان
گاه

ش
دان

پنجشنبه  3۰  آذر  ۱۴۰۲ 

شماره ۴۰37

WWW.FDN.IR

FARHIKHTEGANDAILY

۶

انجمن هـــای علمی، همیشـــه گلچینـــی از نخبگان، فعالان پژوهشـــی و 
فناوران یک دانشگاه و رشته بوده اند. انجمن هایی که علی رغم اهمیت 
بســـیاری که در حوزه آموزش عالی دارند، اما همیشـــه در حاشـــیه گود 
نظرخواهی حضور داشتند و عملا مسئولان چه در سطح دانشگاه ها و 
چه ســـطح کلان کشـــور از نظرات آنها در کمتر جایی استفاده می کنند. 
اتفاقـــی کـــه صـــدای اعتـــراض ایـــن انجمن ها را هـــم بلند کرده اســـت. 
در حاشـــیه نمایشـــگاه هفته پژوهش، نشســـتی بـــه انجمن های علمی 
یر  اختصاص پیدا کرد تا در حضور پیمان صالحی، معاون پژوهشی وز
علوم فرصتی برای طرح انتقادات از ســـوی انجمن های علمی اســـاتید 
در گروه های آزمایشـــی مختلف ایجاد شـــود. در ادامه مشـــروحی از این 

نشست را می خوانید. 

   شاخص های جدید ارزیابی انجمن های علمی از ۱۴۰3 
اجرایی می شود 

علـــی ایران منـــش، دبیر کمیســـیون انجمن های 
علمی ایران: 

بـــا توجـــه بـــه مکاتباتی که درخصـــوص بحث 
یابی انجمن ها درطول  بازبینی شاخص های ارز
چندماه گذشـــته صورت گرفته بود، کمیته ای 
در ستاد وزارت علوم تشکیل شد. تمام نظرات 
یابی  انجمن های علمی، درباره شـــاخص هایی که براســـاس آن انجمن ها ارز
می شـــوند، مورد بررســـی قرار گرفت و براســـاس نظرات آنها جلسات متعددی 
هم داشتیم. این شاخص ها از ابتدای سال 1403 اعمال می شود. برای مثال 
ما در ماده یک شاخص ها که مربوط به توانمندی انجمن های علمی است؛ 
ک  هیچ گاه انجمن های فعال را که سابقه بیشتری داشته اند در ارزشیابی ملا
قرار نمی دادیم. منظور از انجمن های فعال نیز انجمن هایی اســـت که رنک 
A و B دارند. همچنین در ارزشیابی جدید بحث حضور موثر در شبکه های 
اجتماعی داخلی در قسمت رقابت عمومی به عنوان مولفه اثرگذار درنظر گرفته 
شده است. یکی از مواردی که در مجمع عمومی لحاظ نشده بود، جلسات 

فوق العاده انجمن ها بود، درحالی که امتیاز این بخش مورد توجه است. 
در قسمت بعد و بخش دوم اساسنامه که مربوط به ایفای نقش در مرجعیت 
یج علم اضافه شد که تمام موارد، نظرات انجمن های علمی  است، بحث ترو
اســـت که ما آن را اضافه کردیم. همچنین از آنجا که در ســـامانه وزارت علوم 
بحث نشـــریات دیده شده متناســـب با جایگاه مجلات و همچنین بسته به 
ی را لحاظ کرده ایم. از  اینکه مجله به صورت مســـتقل چاپ می شـــود، امتیاز
سمت دیگر بحث ارتقای فعالیت هاست و ما قطعا در زمان هایی که می توانیم 
یم این ارتقا در فعالیت هایشان وجود داشته باشد. تبصره ای وجود  تلاش دار
دارد کـــه طبـــق آن باید مجلات اعلام شـــده به صورت مســـتقل چاپ  شـــوند. 
همچنیـــن بحـــث مســـابقات علمی و داخلـــی هم در این اساســـنامه لحاظ 
گر انجمنی بتواند مجله ای که چاپ می کند، به  شـــده اســـت. به طور مثال ا
یافت می کند. در بخش تعاملات  اســـکوپوس یا Q1 ارتقا دهد، یک امتیاز در
ملی ســـقف امتیاز افزایش داشـــته اســـت. همچنین مصاحبه با صداوسیما 
و چاپ مقالات در نشـــریات امتیاز بالایی خواهد داشـــت. با توجه به اینکه 
یم در بحث اتحادیه ها باید فعالیت ویژه ای صورت بگیرد، امتیاز  اعتقاد دار
ویژه ای برای عضویت و فعالیت در اتحادیه ها گذاشـــته شـــد. بخش دیگری 
آن جایزه های بین الملل اســـت که براساس هیات مدیره امتیازدهی خواهیم 

داشت. در کل ما سه ویرایش در این اساسنامه داشتیم. 
تی  نکتـــه دیگـــر اینکـــه جلســـه ای که با ثبت شـــرکت ها داشـــتیم، به مشـــکلا
پرداختیم که انجمن ها با آن روبه رو هستند. یکی از این مشکلات انتخابات 
یم تا تغییرات اساســـنامه را به اطلاع  اســـت. مـــا از تمـــام انجمن ها تقاضـــا دار
اعضـــای خـــود در جلســـه ای فوق العاده برســـانند. در بحـــث انتخابات تمام 
ی الکترونیکـــی انتخابـــات می رونـــد کـــه حضور  انجمن هـــا به ســـمت برگـــزار
کثر میزان است، البته برای این مساله باید زیرساخت  اعضای پیوسته با حدا
الکترونیکـــی فراهـــم شـــود. دکتـــر صالحـــی نیز قـــول داد که با شـــرکتی قرارداد 
می بندند و این شرکت زیرساخت را فراهم می کند و هزینه ای برای انجمن ها 

نخواهد داشت. 

   نسبت انجمن های علمی با پژوهشگران و دانشجویان 
و اساتید غیرعادی است 

 پیمان صالحی، معاون پژوهشی وزارت علوم: 
از نظـــر مـــا انجمن های علمی جـــزء مهم ترین 
ارکان علمی کشـــور هســـتند. قرار اســـت امروز 
بگویـــم که ما چطور ســـعی می کنیم انجمن ها 
در موضوعات گســـترده کشـــور اثرگذار باشند. 
کمیســـیون انجمن هـــای علمـــی بـــه فراخـــور 
جلســـات به صورت منظم تشـــکیل می شوند. سیاست های کلی ما مباحث 
بسیار مهمی دارد که باید بیان کنم. بازآفرینی و تقویت نقش انجمن ها اهمیت 
دارد و در همین راستا هم افزایی بین انجمن های علمی باید افزایش پیدا کند. 
کید داشـــته ایم. ما بیش از 400  ی بین المللی انجمن ها تا همواره ما بر اثرگذار
یم و بیشترین انجمن های علمی در حوزه  انجمن علمی در سطح کشور دار
علوم انســـانی اســـت. 35 درصد مربوط به حوزه علوم انسانی، 23 درصد برای 

فنی و مهندسی و بین رشته ای ها 22 درصد است. 

یاد نبـــوده؛ بااین حال در  میـــزان رشـــد انجمن ها در ســـال های 1390 تا 1402، ز
گر  حوزه بین رشـــته ای و علوم انســـانی تقریبا رشد به نسبت خوبی داشته ایم. ا
بخواهیم نرخ رشد را مشخص کنیم مثلا در حوزه علم پایه از 22 انجمن در سال 
95 به 32 انجمن رســـیدیم و این میزان تا امســـال ثابت مانده اســـت. اهمیت 
یاد است اما باید هم افزایی داشته  علوم انســـانی و اجتماعی برای ما بســـیار ز
یم، تعداد  باشـــیم. نســـبت به مطالعاتی کـــه درباره آمار انجمن هـــا در دنیا دار
 ، انجمن های ما نسبت به پژوهشگران و اساتید و دانشجویان و جمعیت کشور
بیشتر از نرم جهانی است، یعنی تعداد انجمن ها غیرعادی است. ما بعضا به 
انجمن هایی برخورد می کنیم که به موقع گزارش نمی دهند و اطلاعات خود را 
بارگذاری نمی کنند. برای انجمن هایی که عملکردی در سه سال اخیر نداشته 
باشند، تعیین تکلیفی صورت می گیرد و تمامی مراحل آن به صورت حقوقی 
ی  پیش بینی شده است. در برخی انجمن ها، بعد از اینکه به صورت حضور
یابی مراجعه می کنند، متوجه می شـــویم بســـیار انجمن های خوبی  و برای ارز
هســـتند اما اطلاعات خود را به روز نمی کنند. یکی از چالش های مهمی که 
در حوزه انجمن ها وجود دارد، این اســـت که انجمن های ما قائم به شـــخص 
گر این اشخاص از انجمن بروند، دیگر اعضا، کمی  انگیزه خود  است، یعنی ا
کثریت در  را از دســـت می دهند. درصورتی که انجمن جایی اســـت که باید ا
آن نقش آفرینی داشـــته باشـــند. قطعا بزرگان حضور موثری در انجمن ها دارند 

اما نباید با رفتن فردی، انجمن از هم بپاشد. 
ما ســـعی کردیم با عالی ترین مقامات کشـــور در این حوزه مکاتبه کنیم که از 
انجمن هـــا در تصمیم گیری هـــا و آیین نامه های خود نظر بگیرند. همچنین با 
گر وزیری در حوزه ای خواســـت تصمیم  دکتر مخبر مکاتبه ای داشـــتیم که ا
 ... بگیرد، با انجمن ها مشـــورت کند. مکاتبه ای در این زمینه با اســـتانداران و
ی نیز در  یاست جمهور ی ر هم داشته ایم. همچنین با معاونت علمی و فناور
حوزه دانش بنیان شدن شرکت ها صحبت کرده ایم تا از انجمن ها نظرخواهی 
صورت گیرد اما به این دلیل که کارگزاران خصوصی هستند این درخواست 

کمی دیر جلو می رود. 
مـــا به دنبـــال این هســـتیم که کســـی در حـــوزه تخصصی تصمیـــم  نگیرد، مگر 
اینکـــه انجمـــن علمـــی پای کار آن باشـــد. همچنین ما در مـــورد برنامه هفتم و 
لایحـــه بودجـــه، پیگیری کردیم تا از انجمن ها علمی در این زمینه نظرخواهی 
ی داشـــت تا انجمن ها  صورت بگیرد. مرکز پژوهش های مجلس با ما همکار
ی داشته باشند.  نقش آفرینی بیشتری در مباحث تدوین بودجه و قانونگذار
بعد از جلسات ما تمامی موارد را نسبت به موضوعات مجلس به صورت کتبی 
اعلام کردیم. انجمن ها NGO هســـتند اما ســـعی کرده ایم کمک های مالی به 
آنها داشـــته باشـــیم. همچنین درخصوص شعار سال، بلافاصله با انجمن ها 
جلســـه ای گذاشـــته و نقطه نظرات آنها پرســـیده شد. وزیر علوم تمامی نقطه 
نظرات را به وزرای مربوطه اعلام کرد.      درخصوص تعداد اعضای انجمن ها 
نیـــز بایـــد گفـــت کـــه تعدادشـــان 55 هزار و 193 نفر هســـتند. فقـــط 19 درصد 
انجمن های ما بالای هزار نفر عضو دارند. در سطح بین المللی ما انجمن های 
کید کنم که هم افزایی و هم گرایی  یم. باز هم باید تا 50 تـــا 60 هـــزار نفره نیـــز دار
انجمن ها اهمیت دارد. 37 مورد درخواســـت انجمن جدید داشـــتیم که تنها 
ی با انجمن ها  که موضوعات مواز سه درخواست مورد قبول واقع شدند؛ چرا
یم که از حوزه خود خارج می شوند  فعلی داشتند. متاسفانه انجمن هایی دار
و باعـــث ناراحتـــی دیگران می شـــوند. ما خواهش می کنیـــم تمامی انجمن ها 
در حدود وظایفی که دارند فعالیت کنند. باید بتوانیم جلســـات بیشـــتری در 
طول سال داشته باشیم و این جلسات به هفته پژوهش صرفا محدود نشود. 

   ردیف بودجه انجمن های علمی را بازگردانید
 حســـن کامـــران دســـتجردی، رئیـــس انجمـــن 

جغرافیای ایران:
باید بگویم که انجمن های علمی تحویل گرفته 
نمی شوند، من چندبار درخصوص سند هفتم 
توســـعه گفتم که نگاه ســـند درباره منطقه آزاد 
درســـت نیســـت. بایـــد زمانـــی مناطـــق آزاد از 
مالیات معاف شوند که صادرات داشته باشند. اما اینکه وارد کنند و معاف 
ی شد و این قانون  باشند، درست نیست. اما پیشنهاد ما در مجلس دستکار
تنها شـــامل مناطق جدید آزاد می شـــود. قســـمتی از حرف های ما قانون شد و 
قسمتی از آن را صاحبان قدرتی که در علم دخالت می کنند، حذف کردند و 
ی راه داد. انجمن ما  این فساد علمی است. باید انجمن های علمی را در باز
نقش آفرین است اما باید در اینجا نمره داد که کدام انجمن نقش آفرین است. 
سیاست های کلی ابلاغی مقام معظم رهبری دو بند درباره جغرافیا ذکرشده 
یا  کـــه بنـــد 10 مربـــوط بـــه جغرافیا و بند 11 مربوط به آمایش ســـرزمین تکیه بر در
است اما سازمان مدیریت نگاه خشکی محور دارد. انجمن ما این پیشنهاد 
یا را همسنگ خشکی ببینند. من به دکتر منظور نیز نامه ای زدم  را داد که در

یا هم داشته باشیم.  و گفتم که در 19 اولویت آمایش باید آمایش تکیه بر در
درخواست ما این است که امروز بودجه سال 1403 درحال نوشته شدن است، 
ردیف انجمن های علمی را برگردانید. ما ردیفی داشتیم و نباید آن را حذف 
می کردید. انجمن ما ســـرحال و نقش آفرین اســـت و بدون ملاحظه با فســـاد 
علمی نیز مبارزه می کنیم. همچنین در تحولات خلیج فارس ما اساسنامه ای 
برای شبکه جغرافی دانان جهان اسلام نوشتیم و از همه دعوت کردیم تا این 
ی راه دهید  کار را انجام دهند. جناب دکتر صالحی، باید انجمن ها را در باز
و نامه هایی که زده اید باید پیگیری شـــود. باور کنید که این آقایان می توانند 
نقش آفرین باشند و انجمن علمی؛ بهتر از مدیرکلی است که دانش و سابقه 
ندارنـــد. مـــا باید زمینه ای فراهم کنیم تـــا انجمن ها درردیف های بودجه 1403 

حضور داشته باشند. 

   نیاز به گذاشتن نشست هایی در سطوح بالای اجرایی داریم
 کامبیز بازرگان، رئیس انجمن علمی خاک ایران: 
مـــن دو نکتـــه را می گویـــم. چـــه بخواهیـــم و چه 
نخواهیم و چه خوش مان بیاد و چه خوش مان 
نیاید از نظر سرمایه اجتماعی وضعیت خوبی 
یـــم. قطعـــا در ایـــن وضعیـــت مشـــارکت و  ندار
فعالیت انجمن های علمی، به عنوان یک نهاد 
غیردولتی یا قطب علمی غیردولتی، به شـــدت کمک حال کشـــور اســـت. هر 
هزینه ای در این بخش اتفاق بیفتد، سودمند خواهد بود و هدر نرفته است. ما 
همچنان شاهد تصمیمات غیرکارشناسی در قوه مقننه و قوه مجریه هستیم 
که اگر این تصمیمات مشارکتی بود و انجمن ها در این نوع تصمیمات حضور 
داشتند، این شکاف بسته می شد. من معتقدم مجلس در برنامه هفتم اشتباه 
می کند و این شکاف عمیق تر می شود. ما در قانون جهش تولید مسکن، انتقاد 
داشـــتیم که آن را به صورت کارشناســـی بیان کردیم و روزنامه ها نیز آن را زدند. 
همچنین ما مســـئولان را به مناظره دعوت کردیم اما کســـی نیامد و گوش نداد. 
زمین های کشـــاورزی کشـــور بر باد می رود. مجوز ســـاخت مسکن در 70 درصد 
ک های کشاورزی کشور صادر شده است. جمعیت روستاهای کشور درحال  خا
خالی شدن است و سطح آن گسترش می یابد. روستا از حالت تولیدی خارج 
شده و در آن ویلا ساخته می شود. علی رغم اینکه نامه ها و نشست های مختلفی 
را گذاشتیم، اما به جایی نرسید، من خواهش می کنم دفتر دکتر ایرانمنش کمک 
یم تا آنها را از  ... بتوانیم جلسه بگذار کند و ما با کمیسیون کشاورزی مجلس و
وضعیت مطلع کنیم. ما باید بتوانیم با بدنه اجرایی و بدنه تصمیم گیری نشست 

یم تا بلکه حرف مان به گوش مسئولان برسد.  رودررو بگذار

   تفاهمنامه با انجمن های علمی بین المللی به دلیل نبود 
بودجه فایده ای ندارد

 مسعود حکمی، رئیس انجمن علمی هیدرولیک:
در موضـــوع حمایت انجمن، متاســـفانه من در 
اساســـنامه دیدم که آورده شده از انجمن هایی 
که از نظر مالی در وضعیت خوبی هستند، بیشتر 
حمایت شود و امتیاز بیشتری بگیرند. مثلا اگر 
مقر انجمن برای خودش باشد، امتیاز بالایی از 
 NGO این طریق به دست می آورد. این موضوع درست نیست؛ چراکه انجمن ها
هســـتند و کســـب درآمدی ندارند تا بخشـــی از درآمد خود را ساختمان بخرند. 
همچنین این ترکیب که 70 درصد اعضای هیات مدیره اساتید و 30 درصد از 
صنعت باشند، اشتباه است. مثلا اگر امسال هیات مدیره ما از دانشگاه باشد 
امکاناتی داده می شـــود اما اگر رای نیاورد ما را از دانشـــگاه بیرون می کنند. فکر 
کنون انجمن ما از رتبهA پایین  تر آمده باشد. ما با پنج کشور در حوزه  نمی کنم تا
یم اما نتیجه ای برای ما ندارد، یعنی  همکاری ها انجمن علمی تفاهمنامه دار
آنها زمانی که ما را دعوت می کنند، نمی توانیم در جلسات آنها حضور داشته 
باشیم؛ چراکه رفتن به سفر خارجی هزینه بسیاری دارد. انجمن ها سامانه ای 
در حـــوزه ارتبـــاط بـــا دیگر ارگان ها ندارند و باید از طریق فکس و طی کردن روند 
طولانی اقدام به برقراری ارتباط کنند. ما از شما می خواهیم چنین سامانه ای را 

برای انجمن ها تعبیه کنید. 

   وزارت علوم علاوه بر زدن نامـــه خودش در ارتباط با 
انجمن ها پیشتاز شود

 علی عزت زاده، رئیس انجمن علمی ایرانشناسی 
ایران: 

ایرانشناســـی، علـــم نـــو و دانـــش جدیـــدی در 
دانشـــگاه های ایران است؛ با این حال پذیرش 
آن در بیـــن مقامات و جامعه قوی بوده اســـت، 
هر چنـــد کـــه ما نیاز بیشـــتری بـــه حمایت های 
یم و متاســـفانه در آغاز تاســـیس مان پنج ســـال طول کشـــید تا  وزارت علوم دار
بتوانیم مشکلات ثبتی و دارایی را رد کنیم. در ارتباط با تمرکزی که در انجمن ها 
وجود دارد، وزارت علوم نیز باید ابتکاری به خرج دهد. متاسفانه امروز ارتباط 
وزارت علوم با انجمن ها صرفا با رئیس انجمن ها محدود شده است. این نکته 
قابل توجهی به شمار می رود که این وزارتخانه اعلام کرده، از دولت خواسته تا 
بـــرای فعالیت های مختلـــف از انجمن های علمی کمک بگیرد؛ اما از وزارت 
علوم می خواهیم که خودش در این حوزه پیشتاز باشد. ما چندسال است که 
خواهش کردیم تا برای رشـــته ایران شناســـی، کد استخدامی در نظر گرفته شود 
و بالاخره امسال بعد از مدت ها این اتفاق افتاد. اما دکتری رشته ایرانشناسی 
یخ قرار گرفت. این کار باعث شد تا به رشته ایرانشناسی لطمه بخورد  ذیل تار
و خواهـــش می کنـــم تـــا خود وزارت علـــوم از انجمن ها نظر بخواهـــد و آنها را در 
تصمیم گیری های خود دخالت دهد. انجمن ایران شناسی به عنوان یک رشته 

میان رشته ای آمادگی پذیرش دیگر پژوهشگران را نیز دارد. 

   برای انجمن های استانی ردیف بودجه باید در نظر گرفته شود
 احمدرضـــا بهرامیان، نایب رئیس انجمن علمی 

پلیمر ایران: 
صحبتـــم دربـــاره ســـرمایه اجتماعـــی، ســـرمایه 
اجتماعی دانشـــگاه و به خصوص تحصیلات 
تکمیلی اســـت. در همین جا باید بگویم که در 
بحـــث آیین نامـــه و امتیازدهی ها، انجمن های 
استانی در نظر گرفته نشده، در حالی که مقوله شعبه های استانی و عضویت 

دانشـــجویان تحصیـــلات تکمیلـــی در ایـــن شـــعب اهمیت دارد. برای شـــروع 
یم. انجمن های اســـتانی به  فرهنگ ســـازی نیـــاز به ایـــن نوع از فعالیت هـــا دار
برنامه ریـــزی و ردیـــف بودجـــه مجزا نیاز دارند. همچنین فکر می کنم در شـــروع 
فعالیت برای روشن کردن شعبه استانی ردیف بودجه نقش پررنگی در سروسامان 

دادن این بخش خواهد داشت. 

   برای آموزش نجوم تهدید می شویم
 مریم گمرکی، مدیر اجرایی انجمن نجوم ایران: 

یکـــی از مباحـــث من مرتبط با دروس آموزش و پرورش در حوزه نجوم و علوم 
پایه اســـت. متاســـفانه وزارت آموزش و پرورش، ترتیب اثـــری در حوزه تعیین 
منابع درســـی برای ما نمی دهد و بعضا کتاب های آموزشـــی مرتبط با رشـــته 
نجـــوم اشـــتباهاتی هـــم دارنـــد. نکته دیگر بحـــث بحران دانشـــجو در علوم 
پایـــه اســـت. ما برای ورودی های رشـــته  نجـــوم فکری کردیم که براســـاس آن 
ی می توانند در انجمن ما عضو شـــوند و  داوطلبـــان در بخشـــی بـــه نام آماتور
یج علم و  تشـــویق و ترغیب  دروس نجوم را بخوانند. این کار را با هدف ترو
دانش آمـــوزان بـــه ادامه تحصیل در علوم پایه دنبـــال می کنیم. ما در انجمن 
ینـــه کـــرده و در کشـــور همایش هایـــی را برگزار می کنیم که خروجی بســـیار  هز
خوبـــی دارد؛ یعنی ســـالانه عددی بین هـــزار تا دو هزار دانش آموز ترغیب به 
ی  تحصیـــل در این رشـــته ها می شـــوند، امـــا هیچ حمایتی در بحـــث آماتور
نمی شـــود و حتی تهدیدی از ســـمت دانشـــگاه برای ما وجود دارد. بازخورد 
ترغیـــب دانش آمـــوزان را در هفته هـــای نجـــوم و ســـمینارها می بینم. همین 
یادی به حـــوزه علوم پایه و افزایش جمعیت  موضـــوع کوچک کمک بســـیار ز

ورودی ها در رشـــته نجوم می کند. 

   دانش انجمن ها تجاری سازی شود
 مجتبـــی مالکـــی، عضـــو هیات مدیـــره انجمـــن 

مدیریت کسب وکار ایران: 
صحبت هایـــم را بـــا طـــرح دو پیشـــنهاد دنبال 
می کنـــم. الان کـــه دولـــت به ســـمت حمایت از 
شرکت های دانش بنیان آمده، این اتفاق افتاده 
کـــه هزینه های بخش R&D، جـــزء هزینه های 
قابل قبول محاسبه و جایگزین پرداخت مالیاتی می شود. این اتفاق می تواند 
انقلابـــی در بحث R&D کشـــور ایجاد کنـــد. در حقیقت باید انجمن ها نتایج 
موفق خود در حوزه کسب وکار را به بخش R&D وارد کنند. مطالعات انجمن ها 
در این حوزه می تواند کمک بسیاری به شرکت های دانش بنیان کند. از طرفی 
ک قرار داد که با این کار دانش انجمن ها هم می تواند  باید این مساله را هم ملا

تجاری سازی شود. 

   باید جایگاهی برای انجمن ها در نظر گرفته شود
، رئیس انجمن ریلی ایران:   ابوالفضل بهره دار

از نظـــر مـــن کارها باید دو طرفه باشـــد و وزارت 
علوم و انجمن ها باید به وفاقی برسند. آنچه که 
الان بیشتر از هرچیز دیگری احساس می شود، 
اینکـــه بـــه هر حـــال وزارت علوم چـــه بخش و 
جایگاهـــی بـــرای انجمن هـــا در آینـــده در نظر 
می گیـــرد. مـــن بـــا دو رئیس جمهـــور رو در رو در این حـــوزه صحبت کردم اما 
عمـــلا بـــاز هم اتفاقی نیفتاد. ما زمانی 16 مدل را برای پیشـــرفت انجمن های 
یـــر علوم وقت دادیم اما در این زمینـــه هم در عمل هیچ اتفاقی  علمـــی بـــه وز
رخ نـــداد. هیـــات وزیران باید در این حـــوزه تصمیم  گیری کند تا بلکه ترتیب 

اثری داده شود. 

   داشتن انجمن مادر اهمیت دارد
 کوروش وحدتی، انجمن علوم باغداری ایران: 
مـــن از ســـال 1398 عضو انجمـــن بین المللی 
باغداری در آمریکا هســـتم. الگویی را در آنجا 
دیـــدم کـــه اهمیت بســـیاری دارد. در حقیقت 
یـــکا علی رغـــم اینکـــه همـــه انجمن هـــا  در آمر
زیرمجموعه هستند، اما هر کدام هم استقلال 
گر بتوان این  خـــودش را دارد و ذیـــل مجموعـــه آنها نیز گروه هایی وجـــود دارد. ا
مـــدل را در ایـــران پیاده ســـازی کرد بســـیار خوب اســـت. انجمن هـــای مادر و 
گر بتوان آن را پیاده ســـازی کرد  تقســـیم بندی آنها بســـیار ایده خوبی اســـت و ا

قطعا اثرگذار خواهد بود. 

   ردیف بودجه انجمن ها بازمی گردد
 علی ایران منش، دبیر انجمن های علمی ایران: 

دکتر عمو عابدینی در بحث بازنگری 1500 برنامه درســـی با انجمن ها پای 
گـــر بـــا انجمنـــی مکاتبه ای صورت نگرفته اســـت حتما به ما  کار هســـتند و ا
اطـــلاع می دهنـــد. نیاز اســـت تـــا انجمن هـــا در کمیته ها نیز حضور داشـــته 
گر انجمنی در این نوع گروه ها حضور ندارد حتما اطلاع  باشـــند؛ از این رو ا
دهـــد. در بحـــث برنامـــه هفتـــم جایی موفق قـــرار گرفتیم، با ایـــن حال بعد از 
ارسال این برنامه به صحن مجلس زحمات انجمن های علمی دیده نشد. 
ســـاعت ها مواردی در برنامه گنجانده شـــد که نادیده گرفته شـــد. نقطه نظر 
... در برنامه هفتم آمده است.  انجمن در بخش هایی مانند وزارت ارشاد و
موضـــوع قابل توجه دیگر اینکه قرار اســـت بـــرای انجمن ها در بودجه 1403، 

ردیفـــی مورد نظر قرار گیرد. 
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نســـخه نهایی دستورالعمل یونســـکو برای حکمرانی پلتفرم های دیجیتال 
سرانجام در نوامبر 2023 )آبان 1402( با نام »دستورالعمل هایی برای حکمرانی 
پلتفرم های دیجیتال؛ حفاظت از آزادی بیان و دسترسی به اطلاعات از طریق 
رویکردی چند ذی نفعی« منتشـــر شـــد. نخســـتین پیش نویس این سند در 
دسامبر سال 2022 انتشار یافته بود و طی فرآیندهای مشاوره باز با دولت ها، 
بخش خصوصی، تشکل های فنی، سازمان های بین المللی و سازمان های 
موســـوم بـــه جامعـــه مدنـــی و ســـمن ها، پیش نویس های دوم و ســـوم نیز در 
ادامه منتشـــر شـــده بود. با وجود آنکه درمجموع فرآیندهای مشورتی حدودا 
10 هزار نظر از 134 کشـــور به یونســـکو واصل شـــد و یونسکو این نظرات را 
به صورت شـــفاف در هر مرحله منتشـــر می کرد، اما ابهام جدی در سازوکار 
اعمـــال نظـــرات، وزن دهی به آنها و چگونگی ترجیح رویکردهای متفاوت 
نسبت به مساله، سبب اعتراض کشورهای مختلف به این روند شد. ورود 
جدی یونسکو به مساله حکمرانی اینترنت را می توان به سال 2015 )شروع 
تدوین شاخص های فراگیری اینترنت؛ موسوم به ROAM-X ( بازگرداند. 
از سال 2022 یونسکو مساله تنظیم گری پلتفرم های دیجیتال را در دستور کار 
خـــود قـــرار داد و درصدد تدوین ســـندی در این حوزه برآمد. این تلاش ها با 
کنفرانس جهانی »اینترنت برای اعتماد« که در مقر یونسکو در فوریه 2023 
برگزار شد، نیز مرتبط بود. در ابتدا به نظر می رسد با وجود نهادهای مختلف 
ذیـــل ســـازمان ملل متحـــد همچون ITU و IGF که ماموریت آنها نســـبت 
مستقیم تری با مساله تنظیم گری پلتفرم های دیجیتال دارد، ورود یونسکو به 
این عرصه توجیه پذیر نیست، اما یونسکو ورود خود به این عرصه را مرتبط با 
« می داند.  ماموریت خود در حوزه »جریان آزاد ایده ها از طریق کلمه و تصویر

   علت اهمیت ورود یونسکو
به مساله حکمرانی پلتفرم های دیجیتال

ورود یونسکو به این عرصه از چند جهت حائز اهمیت است:
1. یونسکو در بین نهادهای مرتبط با سازمان ملل متحد از وجهه عمومی نسبتا 
مناســـبی برخوردار است. پیشینه طولانی حضور جریان های ضدسلطه در این 
یاســـت احمد مختار امبو بر آن در دهه های 1970 و  ســـازمان، ازجمله در دوره ر
1980 و مواردی مثل مناقشـــات آمریکا با این ســـازمان، ازجمله قطع کمک مالی 
این کشور به یونسکو در سال 2011 و خروج از آن در سال 2018 در دوران ترامپ، 

در شکل گیری این وجهه موثر بوده است. 
2. یونســـکو بـــا وجـــود آنکـــه قدرت ســـخت چندانی ندارد، اما در شـــکل دهی به 
هنجارهـــا، قواعـــد و ادبیات یک موضوع موثر اســـت و قـــدرت نرم این نهاد قابل 
ملاحظه اســـت؛ به عنوان نمونه می توان ردپای مفاهیم و ادبیات تولیدشـــده در 
سند شاخص های فراگیری اینترنت یونسکو را در اسناد پیمان جهانی دیجیتال 

)GDC( سازمان ملل متحد شناسایی کرد. 

کم بر آن با سایر اسناد     تمایز سند یونسکو و رویکرد حا
بین المللی در حوزه حکمرانی پلتفرم های دیجیتال

دو تمایز مهم بین این سند و سایر اسناد مشابه بین المللی در حوزه حکمرانی 
پلتفرم های دیجیتال وجود دارد:

1. یونسکو به دلیل آنکه یک نهاد علمی، آموزشی، فرهنگی است، در این سند از 

دریچه فرهنگ، ارزش های انسانی و استانداردهای حقوق بشری )البته با تعریف 
خاص خود از آن( به مساله حکمرانی پلتفرم های دیجیتال ورود کرده که سبب 
شده از رویکرد سایر نهادها و اسناد بین المللی که از چهارچوب فنی- تکنیکی 
یا چهارچوب اقتصادی و کسب وکاری به این مساله ورود کرده اند، متمایز باشد. 
2. در ســـند یونســـکو الزامات اجرایی مشخصی برای برآورده شدن اهداف سند 
پیش بینی نشده است. به همین دلیل در مقایسه با سایر اسناد مشابه همچون 
قانون خدمات دیجیتال)Digital Services Act: DSA(  اتحادیه اروپا که الزامات 
عینی تری را برای تنظیم گری پلتفرم های دیجیتال فراهم کرده اند، این سند احتمالا 

کمتر مورد توجه قرار گرفته و به توفیق عملی دست خواهد یافت.

   تحلیل سند حکمرانی پلتفرم های دیجیتال یونسکو
، چنانکه  هدف اعلامی دستورالعمل حکمرانی پلتفرم های دیجیتال یونسکو
در ماده 2 بیان شده، حفاظت از حق آزادی بیان، ازجمله دسترسی به اطلاعات 
و سایر حقوق بشر در زمینه حکمرانی پلتفرم های دیجیتال است. در راستای 
اهداف فوق، در این دستورالعمل به تفکیک برای چهار دسته ذی نفعان شامل 
دولت ها، پلتفرم های دیجیتال، ســـازمان های بین دولتی و نهادهای جامعه 
مدنی وظایف و مســـئولیت هایی مشـــخص شـــده است. در ادامه تحلیلی از 
ی،  این ســـند ذیل ســـه سرفصل ارائه می شود: 1- ارزش ها و هنجارهای محور

2- نظام حکمرانی پیشنهادی و 3- چهارچوب مسئولیت پلتفرم ها. 

1 ارزش ها و هنجارهای محوری سند
در این سند، ارزش های عام حقوق بشری به ویژه مواد 19 و 20 میثاق بین المللی 
ی ســـند مورد توجه قرار گرفته و  حقوق مدنی و سیاســـی به عنوان پایه هنجار
ارزش هـــای ملی-محلـــی ملل مختلف کـــه مبتنی بر فرهنگ هـــای متفاوت 
آنهاســـت، عمدتـــا نادیده انگاشـــته شـــده اســـت. به عنوان نمونـــه در ماده 11 
کید شده و  ســـند بر حفاظت از حقوق گروه های آســـیب پذیر و حاشـــیه ای تا
 k نیز جزء این دســـته برشـــمرده شـــده اند. همچنین در بند LGBTI گروه های
ماده 28 دولت ها موظف شده اند تمام اطلاعات مربوط به نوع، تعداد و مبنای 
قانونی درخواســـت هایی را که به پلتفرم های دیجیتال برای حذف و مســـدود 
کردن محتوا ارائه می کنند، به صورت شفاف اعلام کند و نیز نشان دهند که 
این درخواســـت ها چگونه با مواد 19 ،3 و 20 میثاق بین المللی حقوق مدنی 

و سیاسی مطابقت دارد. 

2 نظام حکمرانی پیشنهادی سند
، اختیـــارات دولت هـــا در زمینـــه  در نظـــام حکمرانـــی پیشـــنهادی یونســـکو
حکمرانـــی پلتفرم هـــای دیجیتال کاهش می یابد و می توان ادعا کرد که نوعی 
کمیت زدایی را  کمیت زدایـــی نســـبی در ایـــن عرصه رخ می دهد. ایـــن حا حا

می توان در قالب مولفه های زیر تشریح کرد:
الـــف( دخیـــل کردن ذی نفعان غیردولتـــی در امر حکمرانی: این دســـتورالعمل، 
یکـــردی چنـــد ذی نفعی را به عنـــوان الگوی مطلـــوب حکمرانی پلتفرم های  رو
دیجیتـــال ارائـــه می کند که مبتنی بر مشـــارکت همه ذی نفعان شـــامل دولت، 
بخـــش خصوصـــی و نهادهای جامعه مدنی اســـت. در مـــواد 47 تا 55 اصول 
پایـــه بـــرای نظام حکمرانی مطلوب ترســـیم شـــده که شـــامل مـــواردی همچون 
... است. بر این اساس، دولت دیگر  شـــفافیت، گشودگی، دسترســـی پذیری و
به مثابه تنها موجودیتی نیست که اراده یک ملت را در امر حکمرانی نمایندگی 

می کند و بخش خصوصی و نهادهای موسوم به جامعه مدنی )شامل رسانه ها، 
سمن ها، انجمن های فنی و نهادهای دانشگاهی( نیز درکنار آن قرار می گیرند. 
یکرد چند ذی نفعی مذکور درکنار تنظیم گری از طریق قانون،  بر این اساس، رو
ترتیبات تنظیم گری مبتنی بر مشارکت سایر ذی نفعان همچون خودتنظیم گری 
)Self-regulation( و هم تنظیم گری)Co-regulatory(  را نیز توصیه می کند. 
 independent regulatory( محـــور قـــرار دادن نظام تنظیم گری مســـتقل )ب
authority/system( در امـــر حکمرانـــی پلتفرم هـــای دیجیتال: در این ســـند 
موجودیتـــی بـــا عنـــوان نظـــام تنظیم گری مســـتقل به عنوان محـــور تنظیم گری 
پلتفرم های دیجیتال معرفی شـــده اســـت. در مواد 68 تا 73 ســـند به تفصیل 
مقصود از نظام تنظیم گری مستقل تبیین شده است. در ماده 68 تصریح شده 
اگرچه تنظیم گر قانونی بخشی از دستگاه اجرایی دولتی را تشکیل می دهد، اما 
باید کاملا از آن مستقل باشد و برای اجرای وظایف خود به قوه مقننه پاسخگو 
اســـت. در پاورقی این ماده به تعریف بانک جهانی از مدل تنظیم گر مســـتقل 
)independent regulator model( ارجاع داده شده که براساس آن، مهم ترین 
ویژگی تنظیم گر مســـتقل، اســـتقلال آن در تصمیم گیری است. براساس ماده 
70 تنظیم گر مســـتقل باید از هرگونه فشـــار اقتصادی و سیاســـی مصون باشد، 
اختیـــارات و وظایـــف آن در قانون مشـــخص باشـــد و باید با اســـتانداردهای 
یج  جهانی حقوق بشـــر ســـازگار بوده و اســـتانداردهای برابری جنســـیتی را ترو
کند. در ماده 71 پیش بینی شـــده که منابع مالی تنظیم گر مســـتقل نباید تابع 
کم یا اعضای  صلاحدید دولت باشـــد. ماده 72 بیان می کند که مقامات حا
تنظیم گر مســـتقل باید از طریق یک فرآیند مشـــارکتی، شفاف، بدون تبعیض 
و مســـتقل براســـاس شایستگی منصوب شوند. چنانکه از مجموع موارد فوق 
روشـــن اســـت، تـــا حد امکان تلاش شـــده دخالـــت دولت در امـــر حکمرانی 

پلتفرم های دیجیتال محدود شود. 
ج( محـــدود کـــردن دامنه دخالت دولت ها در موضوع محتوا: براســـاس ماده 60 
دولت ها از دخالت مســـتقیم در محتوا منع شـــده اند و مداخله آنها صرفا به 
سیســـتم ها و فرآیندهای تعدیل و مدیریت محتوا محدود شـــده اســـت که در 
ایـــن صـــورت هم بایـــد این مداخله با بند 3 ماده 19 میثاق بین المللی حقوق 
مدنی و سیاســـی ســـازگار باشد. همچنین براساس بند b ماده 29 دولت ها از 
تحمیل الزام نظارتی کلی به پلتفرم ها در زمینه اقدامات پیشگیرانه محتوایی 
منع شده اند. در بند c این ماده بیان شده که کارکنان پلتفرم ها در زمینه تعدیل 
محتوا نباید به علت عملکردشان تحت تعقیب کیفری دولت ها قرار گیرند. 
مجموعـــه مـــواد فوق نشـــان می دهد کـــه حیطه دخالت دولـــت در امر محتوا 
به شدت محدود شده است. درمجموع می توان نظام حکمرانی پیشنهادی 
یونسکو را به ایده حکمرانی ورزش از طریق فدراسیون های ورزشی تشبیه کرد 
کمیت و افزایش اختیارات بخش خصوصی  که مبتنی بر کاهش اختیارات حا

و نهادهای موسوم به جامعه مدنی است. 

3 چهارچوب مسئولیت پلتفرم ها
در ایـــن ســـند برای پلتفرم هـــای دیجیتال در قالب پنج اصـــل وظایفی درنظر 
، تبعیت از استانداردهای حقوق  گرفته شده که عبارتند از بررسی حقوق بشر
بشـــر در زمینـــه طراحـــی پلتفرم و تعدیل و مدیریت محتوا، شـــفافیت، ایجاد 

دسترسی به اطلاعات و پاسخگویی به ذی نفعان مرتبط. 
یـــک از این اصول در مـــواد 85 تا 129 بـــه تفصیل بیان  الزامـــات مرتبـــط بـــا هر
شـــده است. بررســـی دقیق مواد مربوط نشان می دهد که مسئولیت پلتفرم ها 

اولا در قبال ارزش ها و اســـتانداردهای بین المللی حقوق بشـــر تعریف شـــده 
کمیت بســـیار محدود اســـت و  و ثانیـــا چهارچـــوب پاســـخگویی آنهـــا به حا
کمیت در مورد  صرفـــا بـــه مواردی همچون ماده 107 )توضیـــح پلتفرم ها به حا
ی داده، تبلیغات هدفمند  سیســـتم های خودکارشـــان و تاثیر آن بر جمع  آور
...( و ماده 111 )پاسخگویی پلتفرم ها به درخواست های دولت برای حذف  و
اطلاعات یا محتوا( محدود می شـــود، حتی در مواد 123 تا 129 که ذیل اصل 
پنجم )پاسخگویی به ذی نفعان( قرار گرفته، صرفا به پاسخگویی پلتفرم ها به 
کتفا شده  کاربران در قبال گزارش، درخواست تجدیدنظر و جبران خسارت ا
اســـت. بـــا وجود این، نکات مثبتی نیز در ایـــن بخش وجود دارد که به عنوان 

نمونه می توان به موارد زیر اشاره کرد:
الـــف( براســـاس ماده 108 پلتفرم های دیجیتـــال باید گزینه هایی را در اختیار 
کاربران قرار دهند تا سیستم های نظارت و مدیریت محتوا را تنظیم کنند. به 
کاربران باید این امکان داده شود محتوایی را که می بینند کنترل کنند، و آنها 
باید بتوانند به راحتی درک کنند که چگونه می توانند به منابع و دیدگاه های 

مختلف در مورد موضوعات پرطرفدار دسترسی داشته باشند. 
ب( براســـاس مـــاده 109 پلتفرم هـــای دیجیتـــال نبایـــد از داده های شـــخصی 
به دست آمده مستقیم از کودکان یا به طور غیرمستقیم یا استنباط شده درباره 

ی )profiling( استفاده کنند.  کودکان از منابع دیگر برای نمایه ساز
ج( در مواد 111 تا 118 الزامات دقیقی برای شفافیت پلتفرم ها در زمینه شرایط 
ی سیاست ها و اقدامات تعدیل  خدمت )terms of service(، شیوه پیاده ساز
و مدیریت محتوا، رسیدگی به شکایات کاربران و اقدامات تبلیغاتی ذکر شده 

که در نوع خود جالب توجه است. 

   شیوه مطلوب مواجهه با سند یونسکو
ی اسلامی ایران در فرآیند تدوین اسناد بین المللی در  کنشگری فعال جمهور
ی ظرفیت »دیپلماسی دیجیتال« برای  حوزه حکمرانی دیجیتال و فعال ساز
ی اســـلامی ایران اهمیت راهبردی دارد. کنشگری فعال  تامین منافع جمهور
ی با کشورها و گروه های  ی شبکه ســـاز ی بلندمدت رو مســـتلزم ســـرمایه گذار
همســـو و شـــکل دهی به ارتباطات و روابط با افراد تاثیرگذار اســـت تا بتوان در 
بزنگاه تصویب اسناد، از این ظرفیت استفاده کرد. در غیر این صورت نقش 
گری یا کنش هـــای نمادین کم حاصـــل تقلیل خواهد  ایـــران صرفـــا به تماشـــا
 ، ی حضور و کنشگری فعال در یونسکو ی رو یافت. از این حیث سرمایه گذار
به مثابـــه نهـــادی کـــه اخیرا به عرصـــه حکمرانی عرصه دیجیتـــال ورود جدی 
ی اسلامی ایران اهمیت دارد.  کرده است، در جهت منافع و اهداف جمهور
این امر همچنین به هماهنگی داخلی بیشتر بین نهادهای مرتبط با عرصه 
»دیپلماســـی« و نهادهـــای مرتبـــط با عرصه »دیجیتال« وابســـته اســـت. ورود 
یونسکو به عرصه حکمرانی پلتفرم های دیجیتال از حیث نگاه فرهنگی )در 
ی( واجد فرصت های جدی اســـت؛ هرچند از  مقابل نگاه فنی یا کســـب وکار
یکرد خاص یونسکو به فرهنگ و نیز تاثیرپذیری آن از نگاه  آمریکایی  حیث رو
 de-governmentalized( به اینترنت که به دنبال اینترنت دولت زدایی   شـــده
internet( و سپردن اختیار عرصه دیجیتال به پلتفرم های فراملی تحت نفوذ 
ی  خود هستند، واجد وجوه تهدیدی مهمی نیز هست. چه به جهت بهره بردار
از فرصت هـــای مذکـــور و چه به جهت خنثی کردن ابعاد تهدیدی یادشـــده، 
ی دیپلماسی دیجیتال به عنوان یک دستور کار راهبردی در سطح  فعال ساز

ملی اهمیتی ویژه دارد. 

تـا همیـن چنـد سـال گذشـته، یکـی از صحنه هـا و تصاویـر رایـج در خیابان هـای 
کـه بـرای مصـرف  گاز توسـط زنـان میانسـالی بـود  آبـادان، حمـل سـیلندرهای 
یـد گاز کـرده بودنـد. تـا پیـش از سـال  خانگی شـان اقـدام بـه پرکـردن سـیلندر و خر
ی از مناطـق شـهری و روسـتایی آبـادان فاقـد لوله کشـی گاز شـهری بـود  94 بسـیار
و تـا حـدی مـردم و مسـئولان از لوله کشـی گاز بـرای آبادانی هـا ناامیـد بودنـد کـه 
گر روند لوله کشی گاز برای آبادانی ها به این شکل  نمایندگان این شهر می گفتند ا
پیـش بـرود، تـا 20 سـال دیگـر نیـز لوله کشـی گاز مناطـق آبـادان بـه اتمـام نمی رسـد. 
کـه  گوزه کـری بـود  گاز در آبـادان حکایـت  حکایـت پرکـردن سـیلندرهای 
خـودش از کـوزه شکسـته آب می خـورد. آبادانی هـا خودشـان در کنـار منابـع 
نفـت و گاز کشـور زندگـی می کردنـد امـا از گاز شـهری محـروم بودنـد. مـردم در 
تابسـتان های 50 درجـه و زمسـتان های استخوان سـوز آبـادان مجبـور بودنـد 
کـه در صف هـای طولانـی بایسـتند تـا سـیلندرهای گازشـان را پـر کننـد. پـس 
از سـال 94 و از اواخـر دولـت یازدهـم، نهضـت گاز رسـانی و لوله کشـی گاز 
بـرای مناطـق شـهری و روسـتایی آبـادان آغـاز شـد. در ایـن نهضـت بالاخـره 
مناطـق غـرب رودخانـه بهمن شـیر از نعمـت لوله کشـی گاز بهره منـد شـدند 
یـم کـه مناطـق شـرکتی  امـا همچنـان برخـی مناطـق ماننـد بـوارده جنوبـی و بر
یرزمینـی از ایـن نعمـت محـروم هسـتند.  هسـتند، بـه دلیـل برق کشـی های ز
البتـه گفتـه می  شـود کـه طـرح مطالعاتـی لوله کشـی ایـن مناطـق صـورت گرفتـه 
ی و لوله کشـی وجـود نـدارد و شـرکت نفـت  ولـی درحـال حاضـر امـکان حفـار
لوله کشـی در ایـن دو شـهرک را تقبـل نمی کنـد. البتـه در ایـن بیـن نیـز برخـی 
مناطق روستایی و حاشیه شهر آبادان انشعاب اصلی گاز را دارا هستند اما 
کـه قیمـت و  همچنـان از لوله کشـی گاز در تمـام خانه هـا خبـری نیسـت؛ چرا
هزینه لوله کشی گاز برای خانوارها بسیار گران تمام می شد. از این رو استقبال 
از لوله کشـی گاز در مناطـق کم برخـوردار و روسـتایی آبـادان صـورت نگرفـت 
یـد و پرکـردن سـیلندر گاز را از  و همچنـان مـردم برخـی از مناطـق، مشـقت خر
 ، لوله کشـی گاز به صرفه تـر می داننـد. بـا وجـود اینکـه حتـی بـرای لوله کشـی گاز
بـه مـردم وام اعطـا می شـد امـا بـه دلیـل بهره هـای عجیب وغریـب بـرای وام هـا، 
یافـت وام بـرای لوله کشـی خانه هایشـان نیـز  مـردم حاشـیه شـهر آبـادان از در
، قیمـت  اسـتقبال نکردنـد. بـا آغـاز فصـل سـرما و تقریبـا در دو هفتـه اخیـر
گهانـی بـه 300 الـی 400 هـزار  پرکـردن سـیلندرهای گاز از 30 هـزار تومـان به طـور نا

تومـان و حتـی در برخـی مناطـق بـه 700 هـزار تومـان نیـز افزایـش پیـدا کـرد و بـه 
کنش های  سـادگی هم گاز سـیلندر در آبادان عرضه نمی شـد. این مسـاله، وا

ی از سـوی آبادانی هـا را در پـی داشـت.  بسـیار
از دو سال گذشته، طرح ساماندهی عرضه گاز سیلندر به خانوارها مطرح بود. 
ی از گاز سیلندر یارانه ای باید در سامانه  ای با عنوان  خانوارها برای برخوردار
سـامانه سـدف ثبت نام کنند تا براسـاس کدملی ماهانه 4 کپسـول گاز به آنها 
تعلق بگیرد و مابقی گاز مصرفی شان را آزاد تهیه کنند. با این وجود اما به دلیل 
عدم اطلاع رسانی درست در میان خانواده های آبادانی و عدم دسترسی تمام 

اقشـار و صنوف به این سـامانه، اجرای آزمایشـی سـامانه سـدف که مربوط به 
شـرکت ملـی پخـش فرآورده هـای نفتـی ایـران اسـت تقریبـا بـا شکسـت مواجـه 
شـد. تـا اینکـه در همیـن دو هفتـه اخیـر مجـددا قیمت هـای غیرمعقول عرضه 
گاز مطـرح شـد و بـاز هـم نـام سـدف بـه میـان آمـد. بـا وجـود اینکـه تقریبـا ایـن 
 ، سـامانه غیرفعـال بـود امـا از مـردم درخواسـت شـد تـا بـرای تهیـه گاز سـیلندر
در سـامانه سـدف ثبت نـام کننـد و تمـام مشـخصات سرپرسـت خانـوار بایـد 

در سـامانه ثبت می شـد تا درنهایت 4 کپسـول سـیلندر به آنها تعلق بگیرد. 
درحـال حاضـر امـا وضعیـت عرضـه گاز سـیلندر بـه مـردم آبـادان تقریبـا بـه 

حالـت عـادی خـود بازگشـته اسـت و مـردم بـا 30 الـی 35 هـزار تومـان می تواننـد 
کـز عرضه کننـده گاز  گاز سـیلندر تهیـه کننـد. همچنیـن عرضـه در تمامـی مرا
سیلندر درحال انجام است. فعالیت سامانه صدف نیز از سر گرفته شده و 
، از مـردم تقاضـا شـده تـا در ایـن سـامانه ثبت نـام کننـد. به  کـز عرضـه گاز در مرا
نظر می رسد که مجددا نهضت دیگری برای گازکشی در تمام مناطق آبادان 
لازم اسـت و دولت این بار با همتی مضاعف، داسـتان عرضه گاز سـیلندرها 
کم بهـره، مناطـق  کمک هـای بلاعـوض و وام هـای  را بـه پایـان برسـاند و بـا 
ی را نیز از نعمت گاز بهره مند کنند.  حاشیه ای شهر آبادان و روستاهای مرز

نخستین سند بین المللی حکمرانی فرهنگی پلتفرم های دیجیتال در ماه نوامبر منتشر شد

سند  یونسکو
درباره حکمرانی پلتفرم ها چه می گوید؟

علیرضا قربانی
مشاور حکمرانی دیجیتال اندیشکده حکمرانی شریف

زینب مرزوقی
خبرنگار گروه نقد روز
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کمتر از یک سال تا انتخابات ریاست جمهوری آمریکا باقی 
است. رقابت های درون حزبی آغاز شده اما همه چیز به سمت 
پیچیده شدن پیش می رود. شاید این نخستین باری باشد 
که سرنوشت انتخابات چه در حزب جمهوری خواه و چه در 
حزب دموکرات به جایی خارج از کمپین های انتخاباتی و رقابت های درون حزبی 
مربوط باشـــد. جو بایدن 80 ســـاله با چالشـــی به نام کهولت ســـن و رسوایی های 
فرزندانش مواجه است و دونالد ترامپ با پرونده هایی که معلوم نیست آیا بالاخره 
. روز سه شنبه دادگاه  می توانند او را از رسیدن مجدد به کاخ سفید منع کنند یا خیر
، ترامپ را یک گام دیگر به سمت پایان هل داد. این دادگاه در تصمیمی  عالی کلرادو
بی ســـابقه، رئیس جمهور ســـابق را از انتخابات ریاست جمهوری سال ۲0۲۴ این 
ایالت حذف کرد و حکم داد که او با استناد به قانون »ممنوعیت شور شیان« در 
اصلاحیه چهاردهم، واجد صلاحیت برای کاندیدای ریاست جمهوری نیست. 
بند شورش قانون اساسی )بخش 3( از اصلاحیه چهاردهم قانون اساسی که پس 
از جنگ داخلی تصویب شد، به دنبال منع تصدی پست ایالتی یا فدرال کسانی 
است که سوگند یاد کرده اند از قانون اساسی حمایت کنند اما »در قیام یا شورش 
شـــرکت کرده اند.« این بند در ابتدا به دنبال این بود که مقامات نظامی و مدنی 
سابق کنفدراسیون را از خدمت در دولت باز دارد و به ندرت در دوران مدرن مورد 
استفاده قرار گرفته است. درحالی که این حکم فقط در کلرادو اعمال می شود، 
اما این اولین بار در تاریخ ایالات متحده است که از این موضوع برای رد صلاحیت 
یک نامزد ریاست جمهوری استفاده می شود. اکثریت قضات دادگاه بر این باورند 
که ترامپ از تصدی پســـت ریاســـت جمهوری سلب صلاحیت شده است. در 
حکم کلرادو آمده است: »از آنجا که او رد صلاحیت شده است«، براساس قانون 
انتخابات برای مقامات کلرادو »این یک اقدام نادرست است که او را به عنوان 

نامزد در انتخابات اولیه ریاست جمهوری معرفی کند.« 

حکمچهگفتهاست؟
از هفت قاضی که همگی توسط دموکرات ها منصوب شده اند، چهار قاضی رای 
عدم صلاحیت ترامپ را تایید کرده اند. آنها معتقدند در جریان حمله طرفداران 
ترامپ به کنگره در ششم ژانویه، رئیس جمهور سابق نقش داشته است. به اعتقاد 
آنها ترامپ نه تنها شورش را تحریک کرد، بلکه حتی زمانی که محاصره ساختمان 
کنگره به طور کامل در جریان بود، با درخواست مکرر از معاون رئیس جمهوری 
)مایک( پنس برای انجام ندادن وظیفه قانون اساسی خود و تماس با سناتورها 
برای متوقف کردن شـــمارش آرای الکترال، از آن حمایت کرد. از نظر این چهار 

، داوطلبانه و مستقیم« در شورش بود.  قاضی، این اقدامات »مشارکت آشکار

ترامپرفتنیشد؟
، به معنای ردصلاحیت ترامپ پیش از انتخابات ۲0۲۴  این حکم دادگاه کلرادو
نیســـت. فعلا اجرای این حکم تا چهارم ژانویه و درخواســـت تجدیدنظر ترامپ 
در دیوان عالی آمریکا به تعویق افتاده اســـت. مقامات انتخابات کلرادو اعلام 
کرده انـــد کـــه این موضـــوع باید تا پنجم ژانویه، یعنی آخریـــن مهلت قانونی برای 
تعیین فهرســـت نامزدهای انتخابات مقدماتی جمهوری خواهان که در پنجم 
مارس برگزار می شود، حل وفصل شود. همچنین گفته شده که اگر این موضوع 

قبل از آن تاریخ در دادگاه عالی ایالات متحده پیگیری شود، توقف در این مدت 
بـــه قـــوت خود باقی خواهد ماند و کلـــرادو باید نام ترامپ را در رای گیری اولیه در 
انتظار اقدام دادگاه عالی درج کند. به عبارت ســـاده تر اگر دادگاه عالی به موقع 

تصمیم نگیرد، نام ترامپ می تواند در برگه رای باقی بماند. 

واکنشستادترامپ
در اردوگاه جمهوری خواهـــان، دونالـــد ترامـــپ بـــا وجـــود اینکـــه در هیچ یکی از 
چهار مناظره کاندیداهای جمهوری خواه شرکت نکرده، اما همچنان با فاصله 
محبوب تریـــن کاندیـــدای حزب اســـت. تلاش بـــرای کنار زدن ترامپ از ســـوی 
سخنگوی ستاد انتخاباتی ترامپ »غیردموکراتیک« خوانده شده است. استیون 
چونگ، ســـخنگوی ســـتاد انتخاباتی ترامپ، گفته که آنها »به سرعت به دادگاه 
عالی« که در مورد مسائل قانون اساسی حرف آخر را می زند »شکایت خواهند 
کرد.« چونگ مدعی شد که »این حکم قابل پیش بینی بود؛ چراکه دیوان عالی 
کلرادو به طور کامل از قضات منصوب شده توسط دموکرات ها تشکیل شده و 
همین قضات، علیه رئیس جمهور ترامپ حکم صادر کرده اند.« به اعتقاد او »این 
حکم پشتوانه ای است برای تلاش یک گروه چپ گرا برای دخالت در انتخابات، 
بـــه نفـــع جو بایدن.« او همچنین با بیان اینکه »این قضات با حذف نام دونالد 
ترامپ از برگه رای، حق رای دهندگان کلرادو برای انتخاب نامزد مورد نظر خود 
را از آنها سلب کرده اند«، مدعی شد: »رهبران حزب دموکرات به دلیل پیشتازی 
چشمگیر و روزافزون ترامپ در نظرسنجی ها، درمانده شده و از آنجا که اعتماد 
خود را به دولت جو بایدن از دست داده اند، شدیدا تلاش می کنند تا مانع از آن 

شوند که رای دهندگان آمریکایی آنها را در نوامبر آینده از قدرت خلع کنند.«

موضوعچقدرمهماست؟
«، حذف ترامپ از فهرست نامزدهای انتخابات  رسانه های غربی همچون »رویترز
در ایالت کلرادو به دلیل حوادث ششم ژانویه ۲0۲۱ را تمرینی برای کنار زدن کامل 
او از رقابت برای ریاست جمهوری خوانده اند، اما حتی اگر نام ترامپ از نامزدهای 
یادی را از دست نخواهد داد. از  انتخابات در این ایالت حذف شود، او چیز ز
سال ۲00۴ در این ایالت هیچ جمهوری خواهی نتوانسته برنده انتخابات شود. 
در انتخابات سال ۲0۲0 نیز ترامپ با اختلافی دو رقمی )۱3 درصد(، این ایالت 
را از دســـت داد. به نوشـــته آسوشیتدپرس، او برای انتخابات سال آینده نیازی 
بـــه پیـــروزی در ایـــن ایالت ندارد. بـــا این حال اما نمی توان ایـــن موضوع را فاقد 
، دادگاه را مجبور می کند تصمیم بگیرد  اهمیت توصیف کرد. تصمیم کلرادو
که آیا ایالت ها می توانند با استفاده از قانون اساسی ایالات متحده، ترامپ را از 
کنون دعاوی مشـــابه در ســـایر ایالت ها را رد  رای گیری منع کنند؟ دادگاه ها تا
کرده اند. دادگاه عالی مینه سوتا تلاش برای حذف ترامپ از صندوق رای را رد 
کرده است. ولی نگرانی ها در ستاد ترامپ از این است که این حکم مناقشه را 
کیان ضد ترامپ استدلال بند شورشی را برای  به کل کشـــور گســـترش دهد. شا
دور نگه داشتن ترامپ از رای گیری به دادگاه ها در چندین ایالت آورده اند. حکم 
کلرادو در مورد سایر ایالت ها صدق نمی کند، اگرچه می تواند به دیگران برای 
اقدام جسارت بدهد. اگر این رای به دادگاه های ایالت هایی تعیین کننده که رای 
نوسانی دارند، توسعه پیدا کند و صلاحیت ترامپ رد شود، جمهوری خواهان 
با مشکل بزرگی مواجه خواهند شد. تا کنون دونالد ترامپ دراین باره به صورت 
مســـتقیم اظهارنظری نکرده اســـت. او سه شنبه شـــب در رویدادی مبارزاتی در 
آیووا، به این حکم اشاره نکرد. اما در ایمیلی برای جمع آوری کمک های مالی 

که توســـط کمپین او برای حامیان ارســـال شـــد، نوشته شده بود »دیکتاتوری ها 
این گونه متولد می شوند.«

خالصسازیدر۲۰۲۴
در حـــزب جمهوری خـــواه حداقل رقبای ترامـــپ علاقه ای به حضور او به عنوان 
کاندیدای نهایی ندارند، اما این به منزله حمایت آنها از روندی که در حال قدرت 
گرفتن اســـت، نیســـت. در پی این تصمیم، ترامپ، نامزد پیشـــرو برای نامزدی 
جمهوری خواهان در انتخابات ریاســـت جمهوری، از حمایت اعضای کنگره 
و همچنین حداقل یکی دیگر از نامزدهای ریاســـت جمهوری جمهوری خواه 
برخوردار شد. از همین رو نیز »ران دسانتیس« اصلی ترین رقیب جمهوری خواه 
دونالد ترامپ طی پیامی در شـــبکه ایکس، از دیوان عالی آمریکا خواســـت که 
حکـــم دیـــوان کلرادو دربـــاره ردصلاحیت ترامپ را لغو کنـــد. او ضمن محکوم 
کردن این اقدام اعلام کرد چپ گراها در آمریکا در حال »توجیه سوء اســـتفاده از 
قدرت قضایی برای حذف یک نامزد از صندوق رای براساس زمینه های قانونی 
جعلی« هستند. »ویوک راماسوامی« نیز با انتشار یک ویدئو اعلام کرد اگر به ترامپ 
اجازه رقابت در انتخابات کلرادو داده نشود، او حضور در انتخابات این ایالت 
را تحریم می کند. همچنین مایک جانسون، رئیس مجلس نمایندگان آمریکا در 
بیانیه ای از تصمیم دادگاه ایالتی انتقاد کرد و آن را »بی پروا« خواند. با این وجود اما 
همه چیز به شکلی در اختیار دیوان عالی آمریکاست؛ ترامپ در جریان چهار 
پرونده کیفری با ۹۱ مورد اتهام جرم مواجه است. به گفته خودش آن چهار پرونده 
می تواند تا ۵۶0 سال زندان برای او همراه داشته باشد. از ۹ قاضی دیوان عالی، 
شش قاضی جمهوری خواه و سه قاضی دموکرات  هستند. این موضوع باعث 
دلگرمی ترامپیست ها شده است. »آلینا حبا«، وکیل شخصی ترامپ گفت که »ما 
اعتماد داریم که دیوان عالی این دستور خلاف قانون اساسی را لغو خواهد کرد.«

نکات
اختلافات داخلی مانع از برخورد با ترامپ به دلیل شورش ۶ ژانویه  می شود. حذف ترامپ آسان نیست. اتفاقاتی مانند حادثه کلرادو 1
برای زنده نگه داشـــتن ۶ ژانویه در افکار عمومی و فضای سیاســـی تا فرا رسیدن 
موعد »مناسب« است. همچنین رقبای ترامپ اگر نمی توانند برای ۶ ژانویه ضربه 
نهایی را به او وارد آورند، این به معنای آن نیست که از وارد آوردن ضربات سطح 

پایین به او خودداری کنند.
هدف بر حذف ترامپ از رقابت های اولیه درون حزبی است، زیرا  در صورتی که در انتخاباتی درون حزبی به سطوح بالاتری راه یابد، 2

کار حذف او سخت تر می شود.
ایـــن اقـــدام حقوقـــی باعـــث فعـــال شـــدن بخشـــی از بدنه حزب  جمهوری خـــواه برای یافتن و تقویـــت گزینه های آلترناتیو ترامپ 3
می شود تا در صورتی که وی حذف شد، جمهوری خواهان بدون یک نامزد برجسته 
وارد رقابت ها نشوند. این هدف بسیار مهمی است که مدنظر طراحان قرار دارد.

تلاش صورت گرفته از سوی دادگاه یک ایالت، اقدام نرم و منعطف  بر بستر حقوقی به شمار می رود، اما این اقدام به طور هوشمندانه ای 4
باعث می شود ترامپ به اقدامات تندتر سوق داده شود که برایش هزینه ساز است.

رژیم صهیونیستی این روزها بحران را تجربه می کند. با گذشت قریب به سه ماه از 
درگیری میان رژیم صهیونیستی و مقاومت غزه، صهیونیست ها در هر زمینه ای 
با شکســـت مواجه شـــده اند. رژیمی که از زمان تشکیل به دنبال قدرت و وجهه 
قابل توجهی باشد، همه تلاش هایش پس از 7 اکتبر از بین رفت. جامعه جهانی 
نسبت به گستردگی تلفات واکنش های شدید نشان داده است. تشکیل پیاپی 
جلسات شورای امنیت برای بررسی آتش بس که دست کم در سه مورد رخ داده، 
نشان دهنده ضربات شدید به جایگاه اخلاقی رژیم در جهان است و از شدت 

واکنش جامعه جهانی به فاجعه انسانی در باریکه غزه حکایت دارد. 
جنگ غزه سه رکن از ارکان شش گانه سازمان ملل را فعال کرده است؛ دبیرخانه، 
شورای امنیت و مجمع عمومی. آنتونیو گوترش، دبیرکل سازمان ملل خود نیز در 
یکی از نادرترین موارد اخیرا ماده ۹۹ منشور ملل متحد را پس از 3۴ سال فعال 
ساخت تا جنگ در غزه زیرفشار شورای امنیت متوقف شود. بر مبنای این ماده 
اگر دبیرکل تشخیص دهد »صلح و امنیت بین الملل در خطر فروپاشی است«، 
می تواند درخواســـت کند شـــورای امنیت »اجلاس فوری« تشکیل دهد. بر پایه 
این درخواســـت دبیرکل 7 دســـامبر جلســـه اضطراری شورای امنیت بر پا شد و 
قطعنامه ای برای »آتش بس فوری« و کمک رسانی پیشنهاد شد که با وتوی آمریکا 
روبه رو شد. آن قطعنامه از رای مثبت ۱3 عضو شورا از جمله فرانسه برخوردار بود 

و انگلیس نیز به آن رای ممتنع داد. 
رئیـــس مجمـــع صراحتـــا اعلام کرده کـــه کرانه غزه یک »قتلگاه« اســـت و قوانین 
بین المللی به وضوح در آن نقض شده است. برگزاری راهپیمایی های متعدد در 
سراسر جهان و فعال شدن سازمان های بین المللی نتیجه ای جز انزوای عمیق 
رژیم نداشته است. آمریکا نیز علی رغم حمایت آشکار و دستان خونین در جنگ 
غزه، راهی جز انتقاد از رژیم نداشته است. جو بایدن، رئیس جمهور آمریکا طی 
سخنانی صریح از نتانیاهو انتقاد کرده است. او تاکید کرده: »اسرائیل درحال از 
دست دادن حمایت بین المللی است« که همزمان هم انتقاد و هم »دلمشغولی« 
نسبت به رژیم به حساب می آیند. بایدن همچنین از نتانیاهو خواسته اعضای 
کابینه خود را تغییر دهد. با چنین لحن بی ســـابقه ای، روشـــن می شـــود که صبر 
آمریکا لبریز شده است. عرصه بر حامیان تل آویو به میزانی تنگ شده که پاریس 
به قطعنامه هایی که علیه رژیم به حساب می آیند، رای مثبت داده و لندن نیز 

ترجیح می دهد آشکارا از صهیونیست ها حمایت نکند. 

روابطدیپلماتیکرژیمصهیونیستیمخدوششد
دیگر جنبه ای که پس از عملیات 7 اکتبر مخدوش شـــد، روند عادی ســـازی 
روابـــط روابط میان رژیم و کشـــورهای منطقه و اختـــلال در روابط دیپلماتیک با 
دیگر طرف ها بود. با توجه به گســـتردگی حجم تخریب و کشـــتار در درگیری ها، 
دولت ها سکوت نکرده و واکنش هایی نشان داده اند. اکثریت جامعه جهانی 
با ابراز نگرانی از وضعیت فاجعه بار انسانی در نوار غزه، »خواهان آتش بس فوری 

بشردوستانه« هستند. 
فشـــارها علیه صهیونیســـت ها چنان بالاست که حتی کشـــورهایی که پیش تر 
عادی سازی روابط با اسرائیل را امضا کرده بودند، از ترس افکار عمومی ناچارند 
علیه صهیونیســـت ها موضع گیری کنند. ماجرا به تعلل کشـــورهای منطقه در 
ایجاد روابط ختم نشـــده و کار به هشـــدار رســـیده اســـت. اردن و مصر که هر دو 
رژیم را به رسمیت شناخته اند، نگران آوارگان فلسطینی هستند و هشدارهایی 
به تل آویو داده اند که آواره شدن مجدد فلسطینی ها و هل دادن آنها به کشورهای 
همسایه ممکن است زمینه ساز درگیری های جدید این کشورها با این رژیم شود. 
در این میان در اقدامی قابل توجه، آفریقای جنوبی با رای پارلمان، روابط خود با رژیم 
را قطع کرده است. شیلی و کلمبیا سفرای خود را از رژیم فراخوانده اند و گفته می شود 
دولت لیبی سفرای کشورهای انگلیس، آمریکا، فرانسه و ایتالیا را به دلیل موضع 
دولت هایشان در قبال وضعیت غزه و حمایت آنها از جنایات رژیم صهیونیستی 
از طرابلس اخراج کرده است، هرچند این موضوع به طورکامل قابل تایید نیست. 

افکارعمومیعلیهرژیم
پیش از آنکه نتیجه جنگ در میدان نبرد تعیین شود، در افکار عمومی تثبیت 
شده و رژیم صهیونیستی جنگ را باخته است. این را فشار اعتراضات خیابانی 
گســـترده در اروپا و آمریکا نشـــان می دهد. براساس آخرین بررسی ها، بیش از ۹۵ 
درصد تظاهرات خیابانی در سراسر جهان، در حمایت از فلسطین بوده است. 
در ایالات متحده و بریتانیا اعتراضاتی علیه رسانه ها، مانند رنگ آمیزی با اسپری 
روی تاسیسات بی بی سی، در اعتراض به اینکه پوشش آنها به نفع رژیم و مغرضانه 
بـــوده، صورت گرفته اســـت. در این مدت شـــهرهای اصلـــی غرب مانند لندن، 
نیویـــورک، پاریس و برلین شـــاهد حضور صدها هـــزار نفر در خیابان ها بوده اند. 
برخلاف موارد قبلی که رژیم با آزادی عمل فلسطینی ها را قتل عام کرد، این بار 
نتوانســـت تصویری را که می خواســـت در افکار عمومی جهانی شـــکل دهد. از 
همین رو رهبران دو ســـوی اقیانوس اطلس که قبلا از رژیم حمایت قاطعانه ای 
داشتند، از مواضع خود عقب نشینی کرده اند. نگرانی از شکست در افکار عمومی 
باعث شد تا نفتالی بنت، نخست وزیر سابق رژیم به این موضوع اعتراف کند و 
در بیانیه ای در شبکه ایکس بگوید که یک »تور رسانه ای سیاسی در نیویورک و 
واشنگتن« خواهد داشت. بنت قصدش از این سفر را »تقویت موقعیت دولت 
اسرائیل در نزد افکار عمومی، کنگره آمریکا و دولت« این کشور اعلام کرده بود. 
او حتی به فاصله ۱۵ برابری محتوای طرفدار فلسطین نسبت به محتوای طرفدار 

ک اشاره کرده بود.  رژیم در پلتفرم رسانه اجتماعی تیک تا
علاوه بـــر مردم سراســـر جهـــان، گروه های یهودی در ایالات متحـــده نیز اقدام به 
ساماندهی تظاهرات علیه حملات به غزه در نیویورک، واشنگتن، سانفرانسیسکو 
و سایر ایالت های آمریکا کردند. تظاهرات علیه جنگ، حتی در سرزمین های 
اشـــغالی هم جریان دارد. یهودیان تظاهراتی را در تل آویو برگزار کرده و خواســـتار 
پایـــان دادن به حملات رژیم شـــده اند؛ بیشـــتر به این دلیـــل که حملات مانع از 

زنده بازگشتن اسرا می شود. 
البته پیش از جنگ نیز اوضاع اسرائیل در افکار عمومی چندان مناسب نبود. در 
ماه مارس سال جاری، موسسه گالوپ داده هایی را منتشر کرد که نشان می دادند 

برای اولین بار در تاریخ، همدردی دموکرات ها در خاورمیانه درحال حاضر بیشتر 
به فلسطینی ها تعلق دارد تا اسرائیلی ها؛ ۴۹ درصد در مقابل 38 درصد. این تغییر 
در همدردی های دموکرات ها نشان دهنده تضعیف انحصار رسانه های جریان 

اصلی در روایت قضایای فلسطین است. 

شکستدرمیداننظامی
البته رژیم صهیونیستی در میدان جنگ هم دستاورد شگرفی نداشت. این رژیم 
برای ادامه حملاتی که وارد دومین ماه خود شده است به حمایت بین المللی 
اهمیت زیادی می دهد و پیش بینی می کند که به دلیل ناتوانی ارتش این کشور 
در دستیابی به اهدافی که تعیین کرده است، درگیری ها برای مدت طولانی تری 
ادامه یابد. حدود دو هفته گذشته دویستمین هواپیمای باری آمریکایی که حامل 
ک ســـرزمین های اشـــغالی شـــد. پیش تر آمارهای  تجهیزات نظامی بود، وارد خا
اطلاعاتی از کمک نظامی ایالات متحده به رژیم صهیونیست فاش شد. طبق این 
آمارها، ایالات متحده سالانه  3.8 میلیارد دلار به اسرائیل کمک نظامی می کند 
، ایالات متحده علاوه بر آن کمک ها،  کـــه پـــس از حمله حمـــاس در هفت اکتبر
تجهیزات نظامی به رژیم صهیونیستی ارسال کرده است. با این وجود هنوز نتیجه 
مطلوبی محقق نشـــده اســـت. اسرائیل که با هدف حذف حماس و آزادسازی 
اسرا به جنگ غزه ادامه داد، حالا با وجود هزینه ها و تلفات بسیار زیادی که این 
جنگ برایش در بر داشته است در میدان نبرد دست خالی است. جنگ غزه 
وارد سومین ماه خود می شود و هنوز اسرائیل در حذف حماس موفق نبوده است. 
طی این سه ماه با شروع مذاکرات آتش بس، رژیم صهیونیستی از هدف اولیه خود 
دست کشید. حالا دیگر رژیم به دنبال تضعیف حماس و دست کشیدن آن از 
کسب حکومت است. با توجه به اینکه ارتش اسرائیل از سال ۱۹۶7 هرگز در یک 
نبرد پیروز نشده است و از سال ۱۹73 تاکنون با یک ارتش منظم نجنگیده است، 
شـــاید تعجب آور نباشـــد در مواجهه با گروه های کوچک مقاومت مانند ساف، 
حزب الله یا حماس، موفقیت آن بسیار محدود بوده است. براساس آمار رسمی، 
تعداد کشته شدگان اسرائیل در حمله حماس به ۱۲00 نفر رسید. این در حالی 
است که حماس اعلام کرده است که هنوز از تمام ظرفیت خود در این جنگ 
استفاده نکرده و نیروهای آموزش دیده ای دارد که هنوز وارد جنگ نشده اند. حتی 
هدف دومی که رژیم صهیونیستی برای این جنگ ترسیم کرده بود هم به نتیجه 
نرسید. مذاکرات نهایی منجر به تبادل هر اسیر اسرائیلی در ازای ۵0 فلسطینی 
شد؛ اما زمانی که پس از اتمام دوره آتش بس، مقامات اسرائیلی از مذاکرات جدید 
برای آزادسازی باقی اسرا سخن گفتند، اسامه حمدان، نماینده حماس در لبنان 
و همچنین یکی از اعضای دفتر سیاســـی این گروه در نشســـتی در بیروت ادعا 
کردند »پایان جنگ، دیگر اسیر مبادله نمی شود.«  این یعنی رژیم صهیونیستی در 
دستیابی به تمام آنچه که از ابتدای جنگ برای خود ترسیم کرده بود، ناکام ماند. 

 
شکستاطلاعاتیرژیمصهیونیستی

بخشـــی از شکســـت در عملیات نظامی، مرهون شکســـتی اســـت که در حوزه 
اطلاعاتی و امنیتی رقم خورده است. همیشه تصورات اشتباه از نیروی مقابل در 
 ، میدان جنگ، تبعات سنگینی در بر خواهد داشت. پیش از عملیات 7 اکتبر

رهبران رژیم تقریبا مطمئن بودند که برتری نظامی آنها قادر به دفع هرگونه حمله از 
سوی نیروهای شبه نظامی است. این به نوبه خود منجر به رضایت خاطر می شد؛ 
همواره این فرض که حماس حمله بزرگی را انجام نخواهد داد وجود داشت؛ زیرا 
به نظر می رســـید این گروه توان شکســـت رژیم را نخواهد داشت. آموس یادلین، 
رئیس سابق اطلاعات نظامی رژیم، اشاره می کند به نظر می رسد نتانیاهو خود 
ک نیست؛ ما می توانیم با آن  را متقاعد کرده است که »حماس آنقدرها هم خطرنا
، ما یک دور تبادل آتش انجام خواهیم  زندگی کنیم. هر سه، چهار سال یک بار
ک ترین دشمن اسرائیل نیست.« اگر این حرف درست باشد،  داد. اما این خطرنا
، اطلاعات  یک اشتباه محاسباتی مرگبار بود. بر اساس گزارشی در نیویورک تایمز
یـــم همـــواره از برنامه های حمله قریب الوقوع حماس تا »یک ســـال قبل از آن«  رژ
گاه بود. اما سیستم اطلاعاتی رژیم عجز خود را از پیش بینی عملیات طوفان  آ
«، روزنامه نگار »مجله +۹7۲«، یک نشریه مستقر در  الاقصی نشان داد. »اورن زیو
، به الجزیره گفته اســـت: »شکســـت اطلاعاتی از چندین جهت است.  تل آویو
امـــا بـــه نظر می رســـد اتکای بیـــش از حد به فناوری و هـــوش مصنوعی در میان 
بارزترین کاستی ها در 7 اکتبر بوده است.« اعتقاد بر این بود که میلیاردها دلار 
سرمایه گذاری در دفاع با فناوری پیشرفته مانند دیوارهای مرزی و دوربین های 
امنیتی در اطراف غزه برای جلوگیری از هرگونه حمله در نظر گرفته شده است. 
از همین رو هم رژیم با اتکا  به فناوری، دچار نوعی احساس امنیت کاذب شده 
، رویه جدیدی  بود. پیروزی نیروهای حماس در غافلگیری اسرائیلی ها در 7 اکتبر
را روایت می کرد. بسیاری از سربازان حین این عملیات در خانه بودند، و برخی 
یهودیان جشـــن می گرفتند. برخی از ســـربازان هم برای حمایت از عملیات در 
اطراف مسجد الاقصی در قدس، در کرانه باختری مستقر بودند. تنها دو یا سه 
گردان در اطراف مرز غزه باقی مانده بودند. با توجه به آنچه که زیو در مصاحبه 
خـــود گفتـــه بود، ظاهرا ارتش رژیم مظنون اســـت که حمـــاس از دیوار اطراف غزه 
عبور کرده، تجهیزات امنیتی را از کار انداخت و به شهرهای مرزی حمله کرد. 
یکی از روش هایی که به منظور گمراه کردن عملیات اطلاعاتی انجام می شود، 
انکار و فریب است که با جعل کانال های اطلاعاتی با اطلاعات نادرست همراه 
است. حماس این کار را حداقل به دو روش قابل شناسایی انجام داد. نخست، 
طبق یک منبع صهیونیستی، حماس با ایجاد »تصویر عمومی مبنی بر اینکه 
حاضر نیست وارد جنگ یا رویارویی با اسرائیل شود، اسرائیل را فریب داد.« یعنی 
مانع آماده شـــدن برای این عملیات عظیم شـــد. دوم، حماس از تاکتیک های 
امنیتی عملیاتی بهبود یافته ای استفاده کرد. اطلاعات به اشتراک گذاشته شده 
با ایالات متحده نشـــان می دهد که یک گروه بســـته کوچک از عوامل حماس به 
مدت دو سال از طریق تلفن های سیمی که در شبکه تونل های زیر غزه تعبیه 
شده بود، ارتباط برقرار می کردند. گزارش شده است که این گروه استفاده از تلفن 
همـــراه و رایانـــه برای فرار از شناســـایی را کنار گذاشـــته بودند. در نتیجه، ظاهر ا 
حماس توانست حمله 7 اکتبر را به صورت مخفیانه و بدون برانگیختن سوء ظن 
یـــم آمـــاده کند. عملیات طوفان الاقصی در اصل دو عملیات موفق را رقم زد؛  رژ
نخست عملیات نظامی که اسارت افسران صهیونیست ماحصل آن بود، و دوم 
عملیات اطلاعاتی که به صورت موفقیت آمیز توانست غافلگیری صهیونیست 

و دست برتر گروه های مقاومت را در پی داشته باشد. 

کمیت آمریکا به بهانه وقایع 6 ژانویه می خواهد از شر ترامپ راحت شود؛ فرآیند رد صلاحیت ترامپ از  کلرادو آغاز شد؟ حا

خالصسازیشورشیها

رژیم صهیونیستی در هیچ صحنه ای سالم نمانده است

معنایضربه
فاطمهبریمانی

خبرنگارگروهجهانشهر
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مدیران نساجی روی گزینه خارجی توافق دارند
جانشین فکری هم از خارج می آید؟

خارجیبازیروینیمکتاخراجیها

پس از بررسی پزشک متخصص

تکلیفامیریامروزمشخصمیشود

تیم نکو شاید با یک تغییر

بازگشتاستقلالبهترکیبدربیدرسیرجان

 گلایه های قهرمان دوومیدانی هانگژو: 
 فقط به ما اهمیت دهند

زورمبهمسئولان
فدراسیوننمیرسد

ازرفتنمخوشحالشدند!

وحید شمسایی خواسته هایش از فدراسیون را مطرح کرد

برایجامملتها
بایدلژیونرهاباشند

صددرصد دوباره قهرمان آسیا می شویم
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تیم ملی فوتســـال ایران در دو دیدار تدارکاتی به مصاف روس ها رفته، 
گردان شمسایی باید برای  این در حالی است که حدود 4 ماه دیگر شا
پس گرفتـــن قهرمانـــی آســـیا در جام ملت ها حضور پیـــدا کنند. بر همین 
اساس این فرصت دست داد تا در »فرهیختگان« گفت وگویی با وحید 

شمسایی سرمربی تیم ملی انجام دهیم. 

دو بازی تدارکاتی تیم ملی با روسیه چقدر به اهداف شما در راستای ساختن 
تیمی قدرتمند به منظور فتح جام ملت های آسیا کمک کرد؟

ی ها به چند دلیل، فوق العاده  بـــرای مـــا و مجموعه کادرفنی تیم ملـــی این باز
خوب بود. ما بعد از اردوی تدارکاتی و تورنمنتی که در برزیل داشتیم و با سبک 
و سیاق تیم های آمریکای جنوبی که مبنای آنها حول تکنیک و کارهای بدنی 
کتیکی و فیزیکال  ی کردیم که تا اســـت، آشـــناتر شـــدیم و این بار با تیمی باز
ی دارد. این تیم  ی با ما رسید که رزومه بسیار قطور بود. روسیه در حالی به باز
در چند دوره به 4 تای برتر دنیا صعود کرده و نایب قهرمانی جهان، قهرمانی 
پـــا را در کارنامـــه دارد. این در حالی اســـت روس ها که از  و نایـــب قهرمانـــی ارو
ی می کردند،  یکنان و مربیان دنیا در آن باز لیگی بهره می بردند که بهترین باز
از ســـال 2022  به واســـطه جنگ از شـــرایط روز اول فوتســـال دنیا دور شـــده اند؛ 
ی می کنند. بنابراین  هرچند تعدادی از آنها امروز در لیگ های بزرگ دنیا باز
ی بردیم و یک  ایـــن دیـــدار از لحـــاظ فنی برای من فوق العاده بـــود. در یک باز
یادی  ی هم باختیم، آن هم به تیمی که بســـیار قدرتمند اســـت و ســـابقه ز باز

در شکست دادن ایران دارد. 

از لحاظ فنی این دیدار چه نکاتی را برای شما به همراه داشت؟
ی چیزی که برایمان حائز اهمیت بود این بود که مشـــخص  مـــا در ایـــن 2 بـــاز
ی سنگین پیاپی  شـــد تیم ما نشـــان داد در کمتر از 15 ساعت نمی تواند 2 باز
ی در دست ما بود  ی اول 38 دقیقه از 40 دقیقه نبض باز را برگزار کند. در باز
ی دوم عملا از لحاظ  پلی اشتباهاتی داشتیم اما در باز و فقط در 2 دقیقه پاور
فیزیکی و بدنی تیم ملی دچار افول شـــد و این فرصتی اســـت برای من که در 
ی جام ملتها می شود به قوام تمرینی مان  ی اسفندماه که منتهی به برگزار اردو
کتیکی، مســـائل فیزیکی را هم اضافه کنیم تا بتوانیم در طی  به جز مســـائل تا
کتیکی و هم به لحاظ فیزیکی و بدنی بالا باشـــیم. فکر  جـــام ملت هـــا، هـــم تا
می کنم آن زمان در فرصت حدود 3 تا 4 هفته ای تا قبل از جام ملت ها بتوانیم 
ایـــن قضیـــه را به خوبی برنامه ریزی و مدیریت کنیم. بنابراین نقطه ضعف در 
ی دوم شـــرایط بدنی مان بود که باعث شـــد تا فرصت های متعددی را هم  باز
ی  یم. بنابراین، این دو باز ی اشـــتباهات مان گل بخور از دســـت بدهیم و رو
یادی برای من داشت و باعث شد تا نقاط ضعف تیمم بیشتر  دستاوردهای ز
ی ها نقطه اطمینان مان تبدیل به نقطه ضعف شد. ما  عیان شود. در این باز
ی گذشـــته فقط یک گل از ایســـتگاهی خوردیم اما در این دیدار 3  در 25 باز
ی اول هیچ فرصتی به  گل خوردیم. پس باید این نقص را برطرف کنیم یا در باز

ی فیزیکی شد، شکست خوردیم چون  ی دوم که باز حریف ندادیم اما در باز
وقتی بدن نکشد، مغز فرمان نمی دهد، پس باید عملا دست مان را بالا ببریم. 

راهکارهای شما برای برطرف کردن این ضعف ها چیست؟
ی کنیم. شـــاید باور نکنید  باید برای این ضعف ها فکر کنیم و ساختار ســـاز
ی را دوباره تماشا کردم. همین الان که  به محض رسیدن به تهران، هر دو باز
با شما صحبت می کنم کادرفنی تیم ملی کنارم هستند و همین حالا شروع 
می کنیم تا با یک برنامه ریزی درســـت و خوب چالش ها و نقاط ضعف خود 

یکنانم ایمان دارم.  را برطرف کنیم ولی در کل به تک تک باز

این که دو بازی طی کمتر از 24 ســـاعت با تیم قدرتمندی مانند روســـیه برگزار 
یزی خود شما بود؟ شود، برنامه ر

فقط می توان گفت چاره ای نبود. این امر دلایل مختلفی داشـــت. اول اینکه 
به خاطر پخش تلویزیونی بود که اسپانسر زمان آن را تعیین کرده بود و ما باید 
به سیاست های فدراسیون تمکین می کردیم. در هر صورت این موضوع برای 
ی با یک تیم قدرتمند دیگر  ما جذاب بود تا جایی که در فیفادی بهمن ماه باز
را هماهنگ کردیم که آن دیدارها هم در همین حدفاصل زمانی برگزار می شود 

تا به این مساله عادت کنیم. 

در رقابت های مقدماتی جام ملت های آسیا در قرقیزستان انتقادهای شدیدی 
یکنان تیم ملی مطرح کردید. در این کشـــور چه گذشـــت که منجر به  را علیه باز

این اظهارات تند شما شد؟
یکنان نیست بلکه فنی است! من هیچ موقع نمی گویم  مبنا برای من اسم باز
ی  ی های اخیر نبودند. ما باید به باز حســـین طیبی و مســـلم اولادقباد در باز
یکنان عادت کنیم، همان طور که در چندین تورنمنت  بدون این دسته از باز
مســـلم حضور نداشـــت. اصغر حســـن زاده بعد از حدود 2 ســـال بازگشـــته یا 
یکن  سنگ ســـفیدی در یک تایمی با ما نبود و دوباره به ما اضافه شـــد. ما باز
یکن 35 ســـاله را هم میدان دادیم. ماهیت این  20 ســـاله را به زمین بردیم و باز
یم این اســـت کـــه برای این  امـــر در نزدیـــک بـــه 2 ســـالی که تا جام ملت ها دار
کله ایـــن دو ســـال را انتخاب کنیـــم. برای من اســـم هیچ فرقی  رقابت هـــا شـــا
یکن مهم است، می خواهد 20 سالش باشد  نمی کند بلکه برای من تلاش باز
یکنان مـــن برای جام ملت های  یـــا 30 ســـال. اما شـــک نکنید 60 درصد از باز

آسیا زیر 26 سال خواهند بود. 

یکنی مانند حسن زاده دوباره به تیم ملی بازگشت؟  پس چطور باز
یکـــن مفیـــدی خواهـــد بود. در لیگ هـــم خوب کار  احســـاس می کردیـــم او باز
کـــرده و بایـــد حقـــش را می دادیـــم. حـــالا این فرصت دســـت اصغر هســـت تا 
یکن بزرگی اســـت اما عین بقیه باید برای  این مســـیر را ادامه بدهد. اصغر باز

جایگاهش تلاش کند. 

شنیده می شود در این مدت حضور در اردوی تیم ملی، هیچ حقوق و پاداشی 
یافت نکرده اید.  در

یالی گرفته ام یا نگرفته ام. من برای  این مطلب برای من اصلا مهم نیست که ر

یکنانـــم تـــلاش می کنم. الان فدراســـیون فوتبال به لحاظ امکانات مالی در  باز
یک شـــرایط خیلی ســـختی قرار دارد. ما یک خانواده هســـتیم و این مســـائل 
ک نیســـتند و فقط به مباحث فنی توجه می کنم. اینها مســـائل  برای من ملا
درون خانوادگی هستند و ما از مسیر تمکین می کنیم. این مسیر هم شخصی 
است؛ هرچند با وجود این شرایط به آقایان اصولی و تاج گفته ام که برای جام 

ملت های آسیا دو مورد هست که باید انجام بشود. 

چه مواردی هستند که از مسائل مالی هم می تواند مهم تر باشد؟
کید می کنم این دو مورد باید انجام شود. اول اینکه برای جام ملت های آسیا  تا
من امکانات مناسب و مطلوب می خواهم. از امکانات غذایی و استراحتی 

ی های تدارکاتی و دوم اینکه ما برای جام  ی تا امکانات مرتبط با باز یکاور و ر
ملت های آسیا لژیونرهایمان را می خواهیم. در صورت آمادگی این دسته 

یم و آنها هم باید آماده باشـــند. چون جام  یکنـــان مـــا بـــه آنها نیاز دار از باز
ملت هـــا خـــارج از فیفادی اســـت، این موضـــوع را الان می گویم تا از حالا 
بـــرای ایـــن موضوع فکر و برنامه ریـــزی کرد. در هر صورت وقتی آقای تاج 
رئیس کمیته فوتسال آسیا هستند و این رقابت ها هم خارج از فیفادی 
اســـت و مـــا هـــم از آن تمکین کردیـــم، باید مثل ژاپنی ها که بـــا ارتباط با 
باشگاه ها مجوز لژیونرهایشان را برای جام ملت ها گرفته اند، فدراسیون 

فوتبال هم باید این کار را بکند. 

پس شما هم به دنبال این موضوع هستید؟
باید این امر اتفاق بیفتد و من از حالا این موضوع را هشـدار می دهم. 

البتـه امـروز اولادقبـاد، احمدعباسـی و آقاپـور بـه واسـطه حضـور 
ی هسـتند،  در تیـم ملـی بـا وجـودی کـه مشـمول خدمـت سـرباز
از مجوزهـای 3ماهـه بـرای سـفر بـه خـارج از کشـور برخوردارنـد. 
یکـن بـه واسـطه تیـم ملـی اسـت کـه حـوزه نظـام  بنابرایـن ایـن 3 باز
وظیفـه بـه آنهـا مجـوز می دهـد، پـس بایـد بداننـد کـه تیـم ملـی باید 
بـرای آنهـا ارجـح باشـد. حسـین طیبـی هـم نیـاز بـه مجـوز نـدارد و 

یکن حرفه ای به شمار می رود خودش  یکن آزاد است و چون باز باز
می دانـد کـه تیـم ملـی چقـدر ارزش دارد و خـودش هـم دارد تلاشـش 
را می کنـد امـا آن 3 نفـر هـم بایـد خودشـان بـه فکـر باشـند چـون 

می داننـد ایـن مجوزهـا به خاطـر تیـم ملـی صـادر می شـود و بایـد تیـم 
ملی را در اولویت قرار دهند. تا لحظه ای که وحید شمسایی هست 

یکـن، همـه بایـد  از خـودم گرفتـه کـه اولیـن نفـر هسـتم تـا جوان تریـن باز
قـدر پیراهـن تیـم ملـی را بداننـد. 

این هشدارها و بایدها از سوی شما می تواند اولتیماتوم تلقی شود؟
یکنانی  اولتیماتوم یا هشدار یا هر اسم دیگری روی آن می گذارند. ما باز
که سلامت فنی داشته باشند ازجمله این 4 لژیونر یا اصغر حسن زاده 
یکنان جوان تر  یادتری دارند به نسبت باز یا سنگ سفیدی که سابقه ز
و هـــر کســـی کـــه در مباحث فنی بـــه کار ما بیایـــد را می خواهیم از او 
استفاده کنیم. ما 40 روز قبل از مسابقات باید 25 نفر را معرفی کنیم 
و نبایـــد در اســـترس قـــرار بگیریم چون از این تعداد باید اســـم 14 نفر 

نهایی را بدهیم و دیگر نمی شود خارج از این لیست اسمی را داد. 

قهرمانی آسیا دوباره به ویترین افتخارات فوتسال ایران بر می گردد؟
صددرصد شـــک نکنید قهرمانی آســـیا بر می گردد، البته کار خیلی ســـخت 
است. تمام رقیبان ما با تیم های بزرگ دنیا دارند بازی تدارکاتی انجام می دهند؛ 

یم تلاش خود را می کنیم.  هرچند اسم ها برای من مهم نیستند و ما هم دار

همگروهی با تیم هایی که سرمربی ایرانی دارند کار را سخت نمی کند؟
برای ما فقط و فقط قهرمانی آســـیا اهمیت دارد! والســـلام. این را هم من باید 

یکنانم.  بدانم و هم باز

هفته سیزدهم دو قربانی گرفت و مهدی رحمتی و محمود فکری در واکنشی قابل 
پیش بینی از تیم های نساجی و هوادار جدا شدند. رحمتی استعفا داد و فکری 
طی توافق با باشـــگاه هوادار و بعد از یک جلســـه کوتاه این تیم را رها کرد. جدایی 
همزمان این دو مربی، که هفته سیزدهم مقابل حریفان خود گلباران شدند یک نکته 
جالب دیگر هم دارد و آن تقابل این دو در هفته چهاردهم رقابت هاست. هوادار 
در قائمشهر میهمان نساجی است و قرمزپوشان مازندرانی نیز بعد از ناکامی های 

اخیر باید مقابل چشم هواداران شان به استقبال تیم مغموم بنفش پوش بروند. 

 منتظر مربی خارجی باشید
چنـــدی پیش رحمتی اســـتعفا داد اما 
نپذیرفتنـــد تا شـــاید با آمدن وحید 
رضایـــی به این جمع مشـــکل 
نســـاجی برطرف شـــود. اتفاقا 
تمرینات این تیم نشان می داد 

که کادرفنی اشکالات را فهمیده و توقع می رفت روند تیم تغییر کند اما نساجی 
خـــارج از عملکـــرد فوتبالی، از نظر روحی به یک ریکاوری اساســـی نیاز داشـــت. 
همین باعث شـــد تا باز هم امیدی به بقای مهدی رحمتی نباشـــد. این مربی هر 
کاری کرد تا شاید با نساجی نتیجه بگیرد و حقانیت خود را ثابت کند اما بخت با 
او یار نبود تا درنهایت هنوز به نیم فصل نرسیده پرونده همکاری آنها مختومه شود. 
رحمتی در آخرین اقدام خود حتی حاضر شد سکان هدایت را به وحید رضایی 
سپرده و جای خود را در کنار خط به او بدهد تا شاید بازیکنان، نه تنها به لحاظ 
تاکتیکی که از نظر بصری نیز تغییر را حس کرده و روی عملکرد تیم تاثیر بگذارد 
اما کار از کار گذشته بود و این راه ها دیگر نساجی را نجات نمی داد. درنهایت با 
وجود اینکه هیات مدیره میلی به این استعفا نداشت اما قبول کرد تا رحمتی را رها 

کرده و به نجات نساجی فکر کند. 
سه شنبه شب حمیدرضا بایندریان، سرپرست مدیرعاملی باشگاه نساجی با رضا 
حدادیان، مالک این باشگاه تشکیل جلسه داد و درخصوص برخی مسائل به بحث 
و گفت وگو پرداختند. شنیده می شود حدادیان در این جلسه ادعا کرده بودجه لازم 
جهت جذب مربی خارجی خوب را در اختیار باشگاه قرار می هد اما مسئولیت 
این انتخاب با هیات مدیره است. از این رو مقرر شد امروز بایندریان جلسه ای با 
اعضای هیات مدیره برگزار و در این خصوص اطلاع رسانی کرده و تصمیم بگیرند. 
نتیجه این جلسه در انتخاب سرمربی تعیین کننده است. البته مدیران نساجی 
پیش از این می دانستند دیر یا زود ممکن است با رحمتی خداحافظی کنند، از 
این رو چندان شوکه نشده و قبلا پیش بینی هایی کرده بودند. بنابر این اگر بعد از 
بـــازی بـــا هوادار با مربی جدید روبه رو شـــدید تعجب نکنید. همه این 
شـــنیده ها باعث شـــد تا با حمیدرضا بایندریان گفت وگو کنیم. وی 
به »فرهیختگان« گفت: »تیم کار خود را با کادر فعلی ادامه می دهد. 
واقعیت این است که فعلا هیچ گزینه جدی نداریم. حتی آقای الهامی 
که صحبتش در میان اســـت جزء گزینه های ما نیســـت چراکه صحبتی با او 
نداشتیم. شاید گزینه ما خارجی باشد اما تمرکزمان فعلا روی بازی با هوادار است. 
درنهایت تا نظرات به جمع بندی نرسد گزینه ای که باید را اعلام نمی کنیم.« بایندریان 
تغییرات مکرر در این باشگاه را نیز یکی از ایرادها دانست و گفت: »به هر حال این 
همه تغییر هم اشتباه است. قاعدتا وقتی ثبات مدیریتی نباشد آسیب هم وارد 

می شود. امیدوارم از این پس شرایط بهتر شود.« 
یکی دیگر از مواردی که طی شب های اخیر هواداران را وادار به واکنش کرده حضور 
تیم در خارج از استان و در تهران است. آنها معتقدند اگر قرار است تیم به این شکل 
نتیجه بگیرد حداقل در استان و کنار هواداران باشد. مدیرعامل موقت این باشگاه 
در این مورد به ما گفت: »به هر حال اتفاقی در سال گذشته در استان رخ داد و به 
امسال هم کشیده شد. ما جلساتی داشتیم و قرار است جلسات دیگری هم داشته 
باشیم و به ما کمک کنند. این تنهایی ما را آزار می دهد. در تهران هزینه ها بیشتر 

است درحالی که هزینه ها در مازندران مدیریت شده و کمتر است. از طرفی تیم 
در جمع هواداران و با حمایت آنها از نظر روحی بالانس می شود. امیدوارم شرایط 
خوب شـــود. هوادار حق دارد و دوســـت دارد تیم را در شـــهر خود داشـــته باشد اما 
واقعیت این است که ما نمی توانیم تیم را بدون امکانات به قائمشهر ببریم. تیم 
لیگ برتری و حرفه ای است، تیم محلات یا دسته یک نیست که من به آنجا ببرم 
و با آن امکانات تمرین کند! به هر حال زیرساختی لازم است که اگر فراهم نباشد 
نـــه مـــن و نـــه هیچ مدیری این کار را نمی کند. وقتی یک زمین تمرین خوب ندارم، 
چطور باید تمرین کنم. متاسفانه در فوتبال هیچ تضمینی وجود ندارد. ما در این 
مدت مصدومیت هایی دادیم، برخی مهره های کلیدی را در اختیار نداشتیم و 
شرایط به نفع ما پیش نرفت.« درنهایت این طور به نظر می رسد که مسئولان باشگاه 
نساجی تصمیم خود را گرفته و اعتبار لازم برای جذب مربی خارجی را نیز تخصیص 
داده اند اما به دلیل نزدیک بودن بازی با هوادار و نیمه کار ماندن مذاکرات شـــان 
ترجیح می دهند گزینه نهایی را بعد از بازی با هوادار مشخص کنند. آنها فصل 
، در جذب مربی خارجی هم اشتباه کردند و اگر از این  گذشته با انتخاب هرناندز
موضوع درس گرفته باشند این بار قطعا با ایجنت های بهتری مشورت می کنند و 

گزینه بهتری را انتخاب خواهند کرد. 

 3  گزینه هوادار مشخص شدند
در سوی دیگر میدان، هوادار وضعیتی بهتر از نساجی ندارد. آنها طی روزهای اخیر 
و با توجه به صحبت های محمود فکری متوجه شده بودند که او دیگر نمی خواهد 
در این تیم بماند، از این رو خود را برای اســـتعفای او آماده کرده بود. این مربی اما 
استعفا نداد و پس از بازی طی جلسه ای با مدیران باشگاه درنهایت توافقی جدا 
شـــد. در این جلســـه طرفین به این نتیجه رسیدند که این همکاری دیگر ممکن 
نیست. هرچند تلاش می شود جلسه دوستانه به نظر برسد اما واقعا دوستانه نبود و 
تا حدی پیش رفت که دو طرف صلاح ندیدند موضوع بیش از این ادامه پیدا کند. 
فکری بیش از آن که از نتایج تیمش ناراحت باشد از اولتیماتوم های گاه وبیگاهی 
که از سوی باشگاه می گرفت ناراحت بود. از این رو وقتی دید که قرار است روزهای 
پرالتهابی را با این اولتیماتوم ها بگذراند و درنهایت نتیجه هم نگیرد ترجیح داد 

عطای هوادار را به لقایش ببخشد و جدا شود. 
حالا در باشـــگاه هوادار شـــرایط به شـــکل عجیبی آشفته است. تقریبا هیچ کس 
نمی داند چه اتفاقی رقم می خورد. نزدیکان باشگاه از این اتفاق شوکه شدند و سکوت 
مدیران آنها را کلافه کرده است. جلسه عصر دیروز این تیم تا شب طول کشید و این 
نشان از عدم نتیجه گیری است. اغلب گزینه های مطرح شده چند مخالف دارند 
و آنقدر گزینه ها دم دستی و بدکارنامه هستند که نمی توانند آرا را حتی به نصف 
برسانند. هدف جذب مربی خارجی نیست و اصلا مذاکره با گزینه های خارجی 
رای نمی آورد. جالب است که به مهدی رحمتی هم فکر می کنند اما او تازه جدا 

شده و هنوز به لحاظ روحی آمادگی ندارد. منصوریان همچنان گزینه مطرح در همه 
جلسات است. به نظر می رسید با توجه به مصاحبه روزهای اخیر محمود فکری، 
مدیران هوادار خیلی زودتر از اینها به نتیجه برسند اما ظاهرا کار به این راحتی نبود. 
درنهایت از بین گزینه های مطرح شده در جلسه، نام سه گزینه با بیشترین رای 
یان، رسول خطیبی و مسعود  به انتخابات نهایی راه پیدا کرد. علیرضا منصور
یان و خطیبی که کارنامه مشخصی دارند و نیازی به توضیح  شجاعی! منصور
واضحات نیســـت اما شـــجاعی که اخیرا کلیه مدارک لازم را گرفته و بیشـــترین 
شـــانس را در بین ســـه گزینه دارد، محتمل ترین آنهاست. گویا شجاعی مدرک 
یکن  مربیگری A آسیا را گرفته و می تواند روی نیمکت بنشیند. از طرفی قبلا باز
هوادار بود و رابطه خوبی با مدیران این باشـــگاه دارد. او ابتدای فصل هم جزء 
گزینه هـــا بـــود اما چون ایران نبـــود از میان گزینه ها خط خورد و حالا بار دیگر در 
لیســـت مدیران هوادار قرار گرفته اســـت. به نظر می رســـد این بار در شـــرایطی 
که مدیران این باشـــگاه مســـتاصل 
شده اند، او را راضی به بازگشت 
به تیم شـــان کننـــد اما گر موفق 
یان و  نشـــوند، از میـــان منصور
خطیبی یکی سرمربی هوادار و 
جانشین فکری خواهد شد. 

وحید شمسایی در گفت وگو با »فرهیختگان« خواسته هایش از فدراسیون را مطرح کرد

برای جام ملت ها باید لژیونرها باشند
 امکانات و بازی تدارکاتی مناسب می خواهم            صددرصد دوباره قهرمان آسیا می شویم            اولویت لژیونرها باید تیم ملی باشد

مدیران نساجی روی گزینه خارجی توافق دارند، جانشین فکری هم از خارج می آید؟

خارجی بازی روی نیمکت اخراجی ها
 مدیرعامل نساجی: الهامی جزء گزینه های ما نیست                گزینه های هوادار؛ منصوریان، خطیبی و مسعود شجاعی!

محمدرضا حاجی عبدالرزاق
خبرنگار گروه ورزش

نیلوفر مژدهی
خبرنگار



رونــد نتیجه گیــری پرســپولیس در ایــن فصــل از رقابت هــای لیــگ چنــدان بــا 
فصل قبل تفاوتی نداشته است، از این جهت که سرخپوشان درحال حاضر 
ی موفــق بــه جــذب 22 امتیــاز شــده اند، درحالی کــه فصــل پیــش از  ــاز از 12 ب
ی 25 امتیــاز کســب کردنــد و صدرنشــین لیــگ بودنــد. امــا  ایــن تعــداد بــاز
مشــکل تیــم یحیــی در ایــن فصــل ایــن اســت کــه رونــد نتیجه گیــری اســتقلال 
کتــور هــم تــا  و ســپاهان بهتــر از آنهــا بــوده و حتــی تیم هایــی مثــل ملــوان و ترا
اینجای لیگ خودشــان را در جمع مدعیان قهرمانی و کســب ســهمیه جای 
ی 23 امتیاز داشــت اما در این فصل  داده اند. فصل پیش اســتقلال از 12 باز
ی هفتــه ســیزدهم خــود را هــم  25 امتیــاز از ایــن تعــداد مســابقه کســب کــرد و بــاز
ی شــود. در ســوی دیگــر ســپاهان  ی پشــت ســر گذاشــت تــا 28 امتیــاز بــا پیــروز
ی در فصــل قبــل 21 امتیــاز کســب کــرده بــود، در شــرایطی کــه در ایــن  از 12 بــاز
فصــل 31 امتیــاز از ایــن تعــداد مســابقه به دســت آورده کــه البتــه 4 امتیــاز آن 
ــد گفــت مشــکل اصلــی پرســپولیس  ــا ایــن تفاصیــل بای کســر شــده اســت. ب
ایــن اســت کــه در ایــن فصــل رقبایــش پیشــرفت قابــل ملاحظــه ای داشــته اند. 
یــخ خــود را در  مخصوصــا ســپاهان کــه شــاید بتــوان گفــت بهتریــن شــروع تار

مســابقات لیــگ داشــته اســت. 
یادی مواجه شود  مساله دیگری که باعث شده یحیی گل محمدی با انتقادات ز
عدم صعود از مرحله گروهی لیگ قهرمانان آسیا بوده که باعث  شده هواداران 
این تیم از آینده تیم شان ناامید شوند. به هرحال پرسپولیس در چندسال اخیر 
همواره از تیم های در سطح مدعی در رقابت های آسیایی بوده و اینکه بعد از 
کسب سه جام در یک فصل حتی نتواند از گروهش در این مسابقات صعود 

کند هضمش برای هواداران راحت نخواهد بود. 

   دلایل نتیجه  نگرفتن پرسپولیس از نظر هواداران
بعد از تساوی بحث برانگیز پرسپولیس مقابل استقلال خوزستان انتقادات از 
یحیی به اوج خود رسید و در این میان هواداران این تیم در فضای مجازی نظرات 
گونی درخصوص افت تیم شان داشتند. برخی اعتقاد دارند پرسپولیس در  گونا

خط حمله تیم زهرداری نیست، یک عده ضعف های تاکتیکی 
سرخپوشان در ایجاد موقعیت را دلیل این موضوع می دانند، 
یـــک عده نیـــز ضعف خط دفاع پرســـپولیس را در غیاب 

مرتضـــی پورعلی گنجـــی عنوان کرده انـــد. عده ای هم 
نظرشان این است که گل محمدی به بن بست 

کتیکی رسیده و دیگر نمی تواند چاره ای  تا
بـــرای خـــروج تیمش از بحران بیندیشـــد. 

تعـــدادی از هـــواداران ضعـــف مدیریت را در بســـتن تیم و عملکرد ضعیف در 
کامی  نقل و انتقالات می دانند. هریک از این دلایل می تواند بخشی از دلیل نا
گران خیلی  پرســـپولیس تا اینجای فصل باشـــد و آنچه مشخص است تماشا
خوب افت تیم شـــان را تحلیل می کنند و نمی شـــود با بهانه جویی و پرداختن 

بیش از حد به حواشی و مسائل داوری آنها را به نوعی گول زد. 

   توجیه های تمام نشدنی یحیی
سرمربی پرسپولیس در فصل جاری سابقه نداشته که بعد از عدم نتیجه گیری 
تیمـــش اشـــاره ای بـــه ضعف تاکتیکی تیم خود و مشـــکلات فنـــی کند و هربار 
بهانه ای تراشیده است. بهانه هایی که پیرامون هر تیمی در لیگ برتر وجود دارد 
و نمی تواند فقط مختص تیم یحیی باشـــد. او در اوایل فصل اعتقاد داشـــت 
ســـر تیمش در نقل و انتقالات تابســـتانی کلاه رفته و به طور مثال از لحاظ مهره 
قابل مقایسه با سپاهان نیستند اما وقتی که استقلال در نتیجه گیری روند خوبی 
را در پیش گرفت، یحیی تغییر نظر داد و مصدومان تیمش را بهانه کرد. در ادامه 
، کیفیت بد زمین چمن، عدم استفاده  سرماخوردگی سرخپوشان، خستگی سفر
... توجیهات یحیی برای ناکامی تیمش بود.  از موقعیت ها توسط مهاجمان و
اما او بعد از بازی با اســـتقلال خوزســـتان وقتی دیگر بهانه جدیدی برای عدم 
نتیجه گیری تیمش پیدا نکرد، تصمیم گرفت همه توجیهات قبلی را جمع کندو 
در قالب یک پک به خبرنگاران و هواداران ارائه داد! این بار حرف های یحیی 
در نشست خبری به دل هیچ کس ننشست و شاید خودش هم به این نتیجه 
رسیده باشد که باید دلایل ناکامی تیمش را در جای دیگری جست وجو کند. 

   تصمیمی که بازیکنان را هم شوکه کرد
گل محمدی در تمرین یک روز مانده تیمش برای بازی با اســـتقلال خوزســـتان 
یکبـــاره تصمیـــم گرفـــت تغییر تاکتیک دهد و از سیســـتم ســـه دفاعه بهره ببرد. 
سیستمی که هر مربی برای پیاده کردن و جا انداختن آن در تیمش حداقل چند 

یک روزه تصمیم به این مـــاه زمان نیاز دارد اما یحیی 

کار گرفت تا شاگردانش هم تعجب کنند. این تغییر تاکتیک باعث شد گولسیانی 
و اســـماعیلی فر از ارنج خارج شـــوند، درحالی که هر دو بازیکن مشـــکلی برای 
حضور در میدان نداشتند. این را که پشت این تصمیم چه تفکری قرار داشت 
فقط گل محمدی می داند. اما آنچه مشخص است پرسپولیس هیچ دیداری را 
آنقدر بی نظم در مسائل تاکتیکی آغاز نکرده بود و استقلال خوزستان هم در هیچ 
مسابقه ای در این فصل تا این حد در 15 دقیقه ابتدایی بازی موقعیت گل ایجاد 
نکرده و دو گل نیز در یک مسابقه به ثمر نرسانده بود. جالب اینکه فشار حریف 
روی دروازه پرسپولیس در 15 دقیقه ابتدایی مسابقه تا این حد زیاد بود که یحیی 

به کنار خط آمده و به سعید صادقی می گوید در نقش دفاع راست بازی کند. 

   ارنج چطور شب قبل از بازی لو رفت؟
یکی از اتفاقات عجیبی که شب قبل از بازی پرسپولیس با استقلال خوزستان 
ی مربیان  رخ داد لـــو رفتـــن ترکیب اصلی این تیم بود. درواقع شـــب قبل از باز
اســـتقلال خوزســـتان متوجه شدند که پرسپولیس قصد دارد با چه ترکیبی به 
ی را شـــروع کند. در این میان شـــایعاتی هم  میدان برود و حتی با ســـه دفاع باز
در مورد مصدومیت گولسیانی مطرح شد که واقعیت نداشت. مطرح شدن 
این خبرها در شب قبل از مسابقه در داخل تیم پرسپولیس هم حرف وحدیث 
یـــادی به همـــراه داشـــت تا حدی که برخی اعتقاد داشـــته و دارند یک نفر از  ز
داخل تیم شان این تصمیمات را به بیرون برده و این اتفاقات در شرط بندی 
ی پرسپولیس در  نتیجه نیز نمی تواند بی تاثیر باشـــد. به هرحال کســـب تســـاو
اهواز مقابل تیم ته جدولی می توانســـت ضریب بالایی در شـــرط بندی داشته 
کتیک سرخپوشان به رقم خوردن این نتیجه  باشد و لو رفتن ترکیب و تغییر تا
کمک می کرد. به هرحال در اینکه این روزها دلال ها به طرز عجیبی در داخل 
تیم ها نفوذ کرده و از بازار شرط بندی نیز درآمد قابل توجهی دارند دارند شکی 
کتیک این تیم شـــب قبل از  نیســـت و لو رفتن ترکیب پرســـپولیس و تغییر تا

مسابقه نیز می تواند به این موضوع ربط داشته باشد. 

   مصدومیت بیرانوند جدی نیست
علیرضا بیرانوند روز خوبی را در بازی با اســـتقلال خوزســـتان در ترکیب تیمش 
سپری نکرد و بعد از این بازی نیز لنگ لنگان زمین را ترک کرد تا بخشی 
از عملکرد ضعیفش را به مصدومیتش ربط داده باشـــد. در این میان 
برخی رسانه ها نیز مصدومیت بیرانوند را بزرگنمایی کرده و شرایط او را 
بسیار حساس توصیف کردند. اما طبق اطلاعاتی که از داخل تیم به دست 
آوردیـــم مصدومیـــت بیرو چندان جدی نیســـت و او مشـــکلی برای حضور در 
گفته نماند گولســـیانی و  ترکیب تیمش برای بازی با شـــمس آذر قزوین ندارد. نا
اسماعیلی فر نیز در تمرین روز گذشته سرخپوشان بدون مشکل تمرین کرده اند 
تا مشخص شود آنها هیچ مشکلی برای بازی با استقلال خوزستان نداشته اند. 

درباره بهانه های یحیی و چیدمان عجیبی که معلوم نشد از کجا آمد

ترکیب را هم داوران چیده بودند؟
 شایعه عجیب در اطراف قرمزها: پای شرط بندی در میان است؟              

 تغییر تاکتیک و ترکیب پرسپولیس چطور شب قبل از بازی لو رفت؟

گلایه های قهرمان دوومیدانی هانگژو در گفت وگو با »فرهیختگان«: اردوی خارجی و پول دلاری نخواستم، فقط به ما اهمیت دهند

زورم به مسئولان فدراسیون نمی رسد؛ از  رفتنم خوشحال شدند!
 می خواهم در المپیک مدال آور باشم اما برخی نمی خواهند
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حمیدرضا اسکندری
خبرنگار گروه ورزش

پس از ناکامی های پیاپی در دیدارهای اخیر

بهانه بخشش جریمه سرخپوشان جور نشد!
باشگاه پرسپولیس بعد از شکست یک بر صفر این تیم مقابل سپاهان 
تصمیـــم گرفـــت 10 درصد قـــرارداد اعضای تیمـــش را به عنوان جریمه 
کســـر کند. این تصمیم رضا درویش نه رضایت اعضای هیات مدیره 
باشـــگاه پرســـپولیس را به همراه داشـــت و نه با واکنش خوبی از سوی 
گردانش مواجه شد. در همین راستا سرخپوشان بیانیه ای  یحیی و شا
علیه درویش صادر کردند و اختلاف در هیات مدیره این باشگاه هم 
یکنان به شکلی به مدیریت  یاد شد. در ادامه نیز مدیربرنامه های باز ز
باشگاه پرسپولیس فهماندند که نمی تواند به خاطر یکی دو شکست 
یکنان و مربیان تیم در نظر بگیرد. بعد از این  10 درصد جریمه برای باز
اتفاق درویش که به شکلی جایگاهش را در پرسپولیس توسط اعضای 
تیم از دســـت رفته می دید تصمیم گرفت که بعد از یک اتفاق مثبت 
در تیمـــش، جریمه هـــا را ببخشـــد. اما بعد از جریمه های لحاظ شـــده 
پرســـپولیس نه توانســـت النصر را عربستان شکست دهد، نه الدحیل 
را برد تا راهی مرحله حذفی لیگ قهرمانان شود و نه توانست دربی را با 
پیروزی پشت سر بگذارد. کار به جایی رسید که سرخپوشان در بازی 
با اســـتقلال خوزســـتان هم به زحمت یک امتیاز گرفتند. به هر شـــکل 
این جریمه بیشتر از آنکه شوک مثبت به پرسپولیس دهد تاثیر منفی 
داشت و روندی که سرخپوشان در پیش گرفتند نه تنها جای بخشش 
جریمه را برای باشـــگاه نگذاشـــتند بلکه شرایطی را به وجود آوردند که 
جریمه ســـنگین تر هم شـــود! به هر شکل درویش منتظر بوده و هست 
که به هر شـــکلی این جریمه را ببخشـــد اما اینکه این شـــرایط در ادامه 

فصل پیش خواهد آمد یا نه مشخص نیست. 

پس از بررسی پزشک متخصص

تکلیف امیری امروز مشخص می شود
وحیــد امیــری نزدیــک بــه ســه مــاه اســت بــا مصدومیــت همســترینگ 
دســت و پنجــه نــرم می کنــد و بــرای بازگشــت دوبــاره بــه میادیــن نیازمند 
شرایط خاصی است. از این جهت که او در خطر مصدومیت از چند 
ناحیه در پایش و همچنین کمرش است و در هفته های اخیر نیز به 
توصیه پزشک متخصص خود مشغول تقویت عضلات دیگرش غیر 
از همســترینگ نیــز بــوده اســت. در همیــن راســتا نیــز امیــری عصــر روز 
گذشــته زیر نظر پزشــک متخصص تســت های مختلفی را پشت ســر 
گذاشــت و چنــد  ام آر آی هــم انجــام داد. از ایــن رو قــرار شــد کــه پزشــک 
یکن درمورد  متخصــص امیــری امــروز بــا بررســی وضعیــت دقیق ایــن باز
گــر ایــن مجــوز صــادر  بازگشــتش بــه تمرینــات گروهــی تصمیــم بگیــرد. ا
شــود امیــری امیــدوار اســت کــه از شــنبه بتوانــد در کنــار سرخپوشــان 
بــه تمریــن بپــردازد در غیــر ایــن صــورت او مجبــور اســت همچنــان بــه 
گفته نماند که امیری در تلاش است  تمرینات اختصاصی بپردازد. نا
تــا در بازی هــای باقی مانــده پرســپولیس بــه میــدان بــرود و بــه ایــن شــکل 
گــر او  شــانس بــازی در جــام ملت هــا را داشــته باشــد امــا در عیــن حــال ا

یســک کنــد بایــد منتظــر عواقــب آن هــم باشــد.  ر

پایان هفته هفدهم رقابت های لیگ یک

قهرمانی نیم فصل برای چادرملو
چادرملوی اردکان توانست بالاتر از خیبر خرم آباد و نفت مسجدسلیمان 
با 38 امتیاز قهرمان نیم فصل لیگ یک ایران شود. هفته پایانی نیم فصل 
نخســـت لیگ یک با شـــش بازی پایان یافت و درنهایت این چادرملو 
یـــای بابل، ضمن  اردکان بـــود کـــه بـــا پیروزی پرگل ســـه بر صفر برابر در
بازگشت به صدر جدول، قهرمان نیم فصل لیگ یک لقب گرفت. رضا 
محمودآبادی و هادی حبیبی نژاد )دو گل( برای چادرملو گلزنی کردند. 
در دربی مسی ها، مس کرمان با تک گل خشایار زبرجد، مس سونگون 
را برد و شرایطش را در جدول بهتر کرد. سایپا به دومین پیروزی متوالی 
خود رسید و داماش را با یک گل از پیش رو برداشت. دو تیم بالانشین 
فجرسپاســـی و نفت مسجدســـلیمان نیز موفق شدند به ترتیب پارس 

جنوبی جم و خوشه طلایی اردبیل را شکست دهند. 
در پایان نیم فصل لیگ یک، چادرملو با 38 امتیاز قهرمان شد و خیبر 
با 3۷ امتیاز در رده دوم ایستاد. همچنین نفت مسجدسلیمان با 35 
و فجرسپاســـی بـــا 33 امتیاز در رده های ســـوم و چهارم قـــرار دارند. در 
( با 10  انتهای جدول نیز شـــاهین بندر عامری )خلیج فارس ماهشـــهر
یای بابل و داماش گیلان با 11 امتیاز در رده  امتیاز قعرنشین است و در

شانزدهم و هفدهم قرار دارند. 

تیم نکو شاید با یک تغییر

بازگشت استقلال به ترکیب دربی در سیرجان
تیم فوتبال استقلال در هفته سیزدهم رقابت های لیگ برتر موفق شد 
نســـاجی ســـیدمهدی رحمتی را با شکستی پرگل بدرقه کرده تا ضمن 
نگه داشتن تیم شمالی در پایین جدول، سرمربی این تیم را هم از کار 
برکنار کند. استقلال نسبت به دیدارهای گذشته خود به خصوص در 
یکنانی مانند رمضانی و محمدی در فاز  نیمه دوم و با اضافه شدن باز
هجومی بازی چشم نوازتری را نسبت به دیدارهای این فصل خود ارائه 
داده و این در حالی است که این تیم با دو تغییر نسبت به دیدار دربی 
شماره 102 با تصمیم کادرفنی به میدان رفت. استقلالی ها در این دیدار 
با یک تغییر اجباری به واسطه محرومیت امید حامدی فر و اضافه شدن 
کتیکی با جابه جایی بین  زبیـــر نیک نفـــس به جای وی و یک تغییر تا
پیمان بابایی با مهرداد محمدی در دیدار عصر سه شنبه خود مقابل 
نســـاجی را آغـــاز کرده، اما در ادامه مهـــرداد محمدی که در دیدارهای 
اخیر استقلالی ها به خصوص در دیدار دربی تا حدودی روال درخشش 
ابتدای فصل خود را از دست داده به ترکیب آبی ها اضافه شده و دوباره 
با درخشش خود باعث شد تا این تیم به یک برد پرگل دیگر برسد. با 
ایـــن حـــال و بـــا وجود برتری پرگل اســـتقلالی ها در دیدار با نســـاجی از 
گردان نکونام در دیـــدار با گل گهر از  اردوی ایـــن تیم خبر می رســـد شـــا
هفته چهاردهم لیگ برتر که یکشـــنبه آینده به میزبانی ســـیرجانی ها 
برگزار می شـــود دوباره به ترکیب خود در دربی بازگشـــته و یکبار دیگر 
امیـــد حامدی فـــر و مهـــرداد محمدی به ترکیب اولیـــه و اصلی آبی ها 
اضافه خواهند شـــد. حامدی فر در دیدارهای اخیر اســـتقلال یکی از 
یکنان این تیم به شـــمار رفته و از ســـوی دیگر محمدی نیز  بهترین باز
دوباره درخشش روزهای ابتدایی فصل خود را تکرار کرد تا عبور از نام 
این دو برای قرار گرفتن شـــان در ترکیب اصلی توســـط کادرفنی تقریبا 
غیر محتمل باشد تا به این ترتیب استقلال دوباره با ترکیب دربی 102 
به مصاف حریف چغر خود برود. این در شـــرایطی اســـت که تنها یک 
احتمال برای جابه جایی در این ترکیب وجود دارد آن هم اینکه شاید 
آرمـــان رمضانـــی که او هم در بازی نســـاجی عملکـــرد خوبی را به ثبت 
رســـاند به جای بلانکو در ترکیب ثابت اســـتقلال در بازی با گل گهر به 
کامی مهاجم آرژانتینی  میدان برود؛ هر چند شنیده می شود با وجود نا

در گلزنی، نکونام از عملکرد بلانکو رضایت دارد.

اخبار کوتاه

یگانه عصاری
خبرنگار

چند ماه پیش در بازی های آسیایی هانگژو در حالی که شاید خیلی ها 
منتظر مدال طلای احسان حدادی بودند، قهرمان دیگری به نام حسین 
رســـولی شگفتی ســـاز شـــد و بالاتر از حدادی، مدال طلای بازی ها را بر 
گردن خود آویخت تا یکی از شگفتی های هانگژو باشد. قهرمان پرتاب 
دیســـک ایران و آســـیا، روز سه شـــنبه با خبر اخراجش از اردوی تیم ملی 
پس از انتشار یک استوری و تصمیمش برای خداحافظی خبرساز شد 
و اعلام کرد فدراسیون تصمیم به حذف او گرفته است و هیچ انتقادی 
را نمی پذیرد. حســـین رســـولی به »فرهیختگان« گفت درحال بازگشت 
به اراک است و مسئولان فدراسیون چاره دیگری برایش نگذاشته اند. 

صحبت های شـــما علاقه مندان به دوومیدانی را شـــوکه کـــرد. تصمیم تان برای 
خداحافظی جدی است؟

مـــن دوســـت نـــدارم از ورزش خداحافظی کنم، اما انـــگار چاره دیگری ندارم. 
ک برمی گردم.  ی از دستم برنمی آید، دارم به ارا کار

یعنی بعد از استوری های انتقادی شما، به راحتی گفتند از اردو اخراجید؟
بله، به همین راحتی. حتی به من هم زنگ نزدند، به مربی ام گفتند که به من 
بگوید از اردو بیرون بروم و دیگر حق تمرین در ورزشگاه آفتاب انقلاب را ندارم. 

بعد از آن استوری و خبرساز شدنش کسی از فدراسیون با شما تماسی نگرفت؟
نه، هیچ کس با من تماســـی نگرفت، انگار خوشـــحال هم شـــدند و دنبال این 
بودند که ما را حذف کنند. نمی دانم چطور کســـی که مدال آور و از گوشـــت و 

خون این تیم اســـت را آنقدر راحت کنار می گذارند. من واقعا خواســـته های 
یادی نداشتم فقط گفتم نیازهای اولیه مرا در ورزش تامین کنید.  ز

خواسته های شما از فدراسیون چه چیزهایی بود؟
یاد به هتل نمی روم،  من خودم به فدراسیون پیشنهاد دادم که به خاطر هزینه ز
ی تمرین باشـــد و در همان آفتاب انقلاب در یک  گفتم می خواهم تمرکزم رو
اتـــاق می مانـــم که تا الان جور نشـــده اســـت! قـــرار بود برای ورزشـــکاران کفش 
کتور  مناســـب و مکمل بخرند. گفتند ما نمی خریم، خودت بخر و برای ما فا
ی ها هم مرا از اردو بیرون  بیاور اما آن را هم پرداخت نکردند. به خاطر آن استور
کردند. اتاقی که من در آن بودم حتی سیستم گرمایشی نداشت، من با 10 پتو 
یاد بود، گفتم حداقل پول  می خوابیدم و گفتم اشکالی ندارد اما فشار تمرین ز
مکمل، ماساژور و مربی ام را بدهید. آنها قبول کردند ولی انجام ندادند؛ من با 
آنها جلسه گذاشتم، گفتند حتما خواسته هایت را انجام می دهیم، اما باز هم 
ی های آسیایی هزار بار این حرف ها را زدم. من مربی  اتفاقی نیفتاد. بعد از باز
ی خواستم؟  ی خارج از کشور خواستم؟ پول دلار گران قیمت خواستم؟ اردو
گفتم داخل سالن تمرین یک دایره بزنید که بچه های پرتاب دیسک در این 

سرمای زمستان تمرین نکنند، اما آن کار را هم نکردند. 

انگار بعد از قهرمانی شما در هانگژو همه چیز به جای بهتر شدن، بدتر شد؟
دقیقا همین طور است. برای من فقط شد همان جایزه پای سکوی کمیته ملی 
ی به من داد. در صورتی که  المپیک و دیگر هیچ؛ البته یک پولی هم شهردار
گر طلا بگیری تا یک ســـال، ماهی 30 میلیون  قبـــل از هانگـــژو بـــه من گفتنـــد ا
ی گفت. بعد از طـــلا و قهرمانی  بـــه تـــو حقوق می دهیم؛ شـــخص آقـــای داور
ی رفت،  آســـیا گفتنـــد حقوقت را می دهیم ولی 20 میلیـــون، بعد که آقای داور
سرپرســـت جدید گفت حقوقت ســـرجایش است اما حقوق را ندادند و امروز 

و فردا کردند. با تمام این مشکلات، ولی به خدا مشکل من مالی نیست، من 
گـــر من می گویم یک دایره برای  می گویـــم بـــه ما اهمیت بدهید، ما را ببینید، ا
پرتـــاب می خواهـــم، نمی خواهم آن دایره را بـــردارم و با خود ببرم، می خواهم با 
یم. من مدال آور این کشـــور هســـتم.  بچه ها کنار هم تمرین کنیم و مدال بیاور
مـــن می خواهـــم در المپیـــک مدال آور باشـــم، اما انگار این فقط خواســـته من 

است و دیگران این را نمی خواهند!
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ماشـــین را که از دور می بینند، شـــروع به دویدن می کنند و اســـم سمیه را 
صدا می زنند. فکر می کردم تعدادشـــان همان هایی اســـت که در حال 
دویدن به ســـمت ماشـــینند، اما جلوی درب آهنی کتابخانه صف به 
نســـبت طولانی ای تشـــکیل داده بودند. لباس های رنگی شـــان در باد 
عصرگاهـــی پاییـــز و نور خورشـــید تکان می خورد. چشم هایشـــان برق 
می زد انگار که ایستادن ماشین و باز شدن در کتابخانه برایشان نویدی 

امیدبخش به همراه دارد. 

   قصه های پدرم 
ی« استان سیستان و بلوچستان  بخش »پلان« از توابع شهرســـتان »دشت یار
ی و  اســـت. قرار بود ابتدا »رمین« در چابهار را ببینم اما قســـمت با دشـــت یار
پلان بود. روز اول قرار شد کتابخانه پلان را ببینیم، با اینکه امروز تعطیل است 
ی در کتابخانه دارند و گروهـــی از تهران آمده اند تا  امـــا برنامـــه خیمه شـــب باز
برای بچه ها برنامه اجرا کنند. در حال دیدن اطراف کتابخانه بودم و آسمان 
بدون غبار و دود را نگاه می کردم که دســـتم کشـــیده شـــد. سرم را برگرداندم و 
دختربچه چهار یا پنج ساله ای را دیدم که با خنده ای شیرین گفت: »خاله 

ســـمیه میگه بیا توی کتابخانه.« 
ســـمیه میهن خواه مروج کتابخوانی اســـت، معلم بوده و الان معاون مدرســـه 
اســـت. زمانـــی هـــم دهیـــار بوده، در روســـتای الله نوبـــازار بخش پـــلان منطقه 
ی بـــه دنیا آمده. خودش نمی دانـــد از چه زمانی کتاب برایش مهم  دشـــت یار
یادی نداشت،  شد، اما می گوید: »درخانواده ای به دنیا آمدم که پدرم سواد ز
اما مردی دنیا دیده بود. این دنیا دیدگی که می گویم به این معناست که تمام 
قصه های بلوچی را بلد بود و بخشی از دلخوشی ها و خاطرات من مربوط به 
شـــب های کودکی می شـــود. همان شب هایی که همه خانواده در نبود برق، 
دور یک چراغ نفتی می نشستیم و پدرم برای ما قصه ها و ضرب المثل هایی را 
که بلد بود تعریف می کرد. از این نظر می توانم بگویم من در خانواده ای بزرگ 
شـــدم که قصه در آن جایگاه ویژه ای داشـــته اســـت. شاید همین سبب شد 
وقتی بزرگ تر شدم و خواندن و نوشتن یاد گرفتم، به کتاب علاقه مند شوم.« 

   ماجرای کتابخانه جهاد کشاورزی
کتابخانه خیلی بزرگ نیست. یک طرف قفسه کتاب ها را گذاشته اند، چند 
میز و صندلی هم وسط کتابخانه. نقاشی هایشان را به دیوار زده اند. نقاشی ها 
را نـــگاه می کنـــم کـــه دوباره صدای یکی از بچه ها توجهم را جلب کرد و چند 
نفری را دور خودش جمع کرده بود و در آن شلوغی برایشان کتاب می خواند. 
سمیه وقتی دید متوجه آنها شده ام، گفت: »همیشه همین کار را می کند؛ برای 
بچه های کوچک تر کتاب می خواند و حتی مســـابقه هم برایشـــان می گذارد. 
داستان را که می خواند، می خواهد نقاشی این داستان را بکشند و می شود 

ی دیوار کتابخانه اســـت.«  همین چیزی که رو
ی می کنند و ســـمیه از انجمن حامی  اســـم کتابخانه را به نام ســـما2 نام گذار
ی از بچه ها  ی بسیار ی و آرزو می گوید که کمک کرد تا این کتابخانه راه انداز
بـــرآورده شـــود. از چرایـــی ورودش به حـــوزه کتاب و دغدغه ای که احســـاس 
می کـــرد، می پرســـم و می گویـــد: »یـــادم هســـت زمانی که به مدرســـه می رفتم، 
ی کرده بود. اما حتی پیش از  جهاد سازندگی برای پلان کتابخانه ای راه انداز
اینکه به آن کتابخانه وارد شوم، گاهی از داخل جعبه های انبه روزنامه هایی 
را که برای آسیب ندیدن میوه ها گذاشته بودند برمی داشتم و آنها را مطالعه 
می کـــردم. چـــون کلا اینکـــه اطلاعـــات جدید داشـــته باشـــم، برایـــم جذاب و 

دوست داشتنی بود.« 
بچه ها درگیر همان گروه عروســـک گردان شـــده اند و در حال شـــعرخواندن و 
دســـت زدن، گاهی هم شـــعرهای محلی می خوانند. ســـمیه می گوید: »این 
شـــعرها را خیلـــی بـــا هم تمریـــن می کنیم. یکـــی از کارهایمان همین اســـت. 
ی راه افتاد، خیلی زود عضو  داشـــتیم می گفتم وقتی کتابخانه جهاد کشـــاورز
آن شدم و کتاب به امانت می گرفتم. اما پس از مدتی کتابخانه تعطیل شد. 
ی کتابخانه تا زمانی که  ی نکرد. آرزو ی مجدد آن کار کسی هم برای راه انداز

دانشـــگاه قبول شدم به دلم ماند.«
 

   معلم شدم تا بیشتر کنار بچه ها باشم
دانشگاه قبول می شود و تصمیم می گیرد که معلم شود تا بیشتر کنار بچه ها 
باشد؛ وقتی یاد آن روزها می افتد، صورتش پر از خنده است و می گوید: »در 
همان ایام بود که انجمن »حامی« برای معلمان کلاس هایی را در پلان برگزار 
کرد؛ یکی از این کلاس ها پروژه نویسی بود. یک روز یکی از آقایان با من تماس 

گرفت و گفت یکی از کلاس ها شـــرکت کننده ندارد و این دوســـتان هم برای 
ی این دوره زحمت کشـــیده اند، پس شـــما در کلاس پروژه نویســـی آنها  برگزار
شرکت کنید. خلاصه من به طور اتفاقی در این کلاس شرکت کردم. مدرس 
گر ۱۰۰ میلیون پول به شما بدهند با آن چه می کنید که مفید  آن کلاس گفت  ا
گر ۱۰۰  باشد؟ این سوال جرقه ای شد برای من و آنجا بود که جواب دادم من ا
ی ایده ای  میلیون داشته باشم، در پلان یک کتابخانه دایر می کنم. آنقدر رو
که داشـــتم مصر بودم که آن روز هم مدرس آن کلاس و دوستان شـــان را که از 
انجمـــن حامـــی آمـــده بودند و هم دوســـتانی از آموزش و پرورش را، با خودم به 
محل کتابخانه ســـابق که تعطیل شـــده بود بردم. از نزدیک ماجرای تعطیل 
شـــدن کتابخانـــه را بـــرای آنها بازگو کردم. خلاصـــه آن روز و آن کلاس اتفاقی 
موجب اتفاقات بعدی خوبی برای من و بچه های پلان در حوزه کتاب خوانی 
ی پلان حدودا 35۰۰ نفر اســـت. همین ایده ای که  شـــد. جمعیت دانش آموز
داشـــتم باعث شـــد تا انجمن حامی هم به فکر بیفتد تا کتابخانه ای را برای 
ی  ایـــن روســـتا  بســـازد.« عروســـک گردانان صدایش می کنند و مـــی رود تا کار
انجـــام بدهد، ســـیما همـــان دختری که برای بچه ها کتـــاب می خواند، غرق 
ی؟« با  در کتابی شـــده که جلویش باز کرده، می پرســـم: »کتاب دوســـت دار
خجالت سرش را تکان می دهد و تایید می کند؛ می گویم: »چه کتاب هایی 
ی؟« می گوید: »اول ها که خانم میهن خواه برایمان کتاب  بیشـــتر دوســـت دار
می خواند، دوســـت داشـــتم قصه هایی باشـــد که از روســـتاها است، الان هم 
این کتاب ها را بیشـــتر دوســـت دارم چون مثل خود ماســـت؛ اما کتاب های 
یاد نیســـت. خانم میهن خواه خیلی به ما کمک می کنند؛ اما  کتابخانه مان ز

من دوســـت دارم کتاب های بیشتری داشته باشیم.«
 

   5۰۰ عضو فعال 
قصه  عروسک گردان به عروسک مبارک رسیده است و بچه ها که همه مبارک 
را می شناسند هر چیزی که می گوید، باعث می شود تا خنده شان کتابخانه 
را پر کند. خودشان هم مشغول چرخاندن عروسک ها با آن نخ ها می شوند و 
آنقدر برایشـــان جذاب اســـت که تقاضایشان به این سمت می رود که از این 

عروســـک ها داشته باشند، یا خودشان بسازند. 
بچه ها که مشغول این کار می شوند، از سمیه درمورد آمار عضویت کتابخانه 
می پرســـم و می گوید: »حدود 5۰۰ نفر عضو کتابخانه هســـتند، اینها کســـانی 
هســـتند که فعالند و تقریبا همیشـــه در کتابخانه حضور دارند، کسانی را هم 
یم که عضو نیستند ولی به کتابخانه می آیند. مثلا بچه های کوچک را که  دار
هنوز به مدرسه نمی روند به کتابخانه می آورم تا با کتاب آشنا باشند. برایشان 
قصه می گویم. اســـتقبال می کنند و خیلی دوســـت دارند.« از ســـختی های 
یاد است. مخصوصا در منطقه  کار می پرســـم و با خنده می گوید: »ســـختی ز
ما که خب کار کردن خانم ها، ســـختی های بیشـــتری دارد. خیلی ها دلسردم 
می کردند که ادامه راه ممکن نیست. نمی توانی کتابخانه بزنی. اما توانستم. 

در این مســـیر البته همســـرم خیلی به من کمک کرد.« 

   همراهی های آقای جدگال 
اشـــاره به همســـرش می کند و می گوید: »آقای جدگال خیلی کمکم می کند. 
گر همراهی های او نباشد، کار برایم سخت می شود. ما ۱3 سال است ازدواج  ا
گر  کردیم و همیشه همراه یکدیگر بودیم. در همه کارهایی که انجام دادیم، ا

ی از پیش ببرم.«  همســـرم و زحماتش نبود، نمی توانســـتم  کار
در این چند ســـاعتی که کنارشـــان هســـتم، مشخص است که هدف شان را 
در زندگی مشـــخص کرده اند و برای رســـیدن به هدف ها برنامه ریزی و تلاش 
می کننـــد. دختـــر چهار ماهـــه ای دارند که برای او هـــم برنامه ریزی دارند، هر 
شـــب برایش کتاب می خوانند، قصه می گویند. به قول خودشـــان مســـیر را با 

هم شـــروع کرده اند و تکیه به همدیگر باعث شـــده تا خسته نشوند. 
آقای جدگال ســـمیه را شـــیرزن بلوچی خطاب می کند و می گوید: »کارهایی 
که ســـمیه در این منطقه انجام داده، خیلی بزرگ اســـت چون خیلی ها اصلا 
به فکر نیســـتند اما تلاش های ایشـــان باعث شده تا اسم روستایمان در همه 
جا شـــنیده شـــود. این برای من به عنوان همســـرش افتخار بزرگی است. برای 

همین همیشـــه به او شیرزن بلوچی می گویم.« 

   آرزوی کودکی
ســـمیه که با حرف های همســـرش لبخندی به لبش نشسته است، می گوید: 
»یکـــی از آرزوهـــای مـــن در کودکـــی ایـــن بـــود که وقتـــی بزرگ شـــدم یک هتل 
بســـیار بزرگ بســـازم اما به شکل سنتی باشد. دلم می خواست آداب و رسوم 
سیستان وبلوچســـتان را بـــه همـــه نشـــان بدهـــم و از همـــه جای ایـــران و دنیا 
میهمـــان داشـــته باشـــم. الان هم هنـــوز همان آرزو را دارم، البته مدتی اســـت 
ی کنم تـــا آدم های  کـــه توانســـته ام در پـــلان یـــک اقامتـــگاه بوم گـــردی راه انداز

ی بیایند  مختلفی از نقاط مختلف به سیستان وبلوچستان و منطقه دشتیار
و فرهنـــگ ایـــن مـــردم را ببینند. این کار را هم با کمک همســـرم انجام دادیم. 
ی چندین ساله  یادی دارد. ولی توانستیم به این آرزو البته اقامتگاه مان کار ز

هم جامعه عمل بپوشانیم.« 
یک شـــدن اســـت و ســـمیه از بچه هایی که راه دورتری  هوا کم کم درحال تار
یکی نمانند. می گوید:»دی  ۱3۹۶  دارنـــد، می خواهـــد که بروند تا خیلی در تار
بود که کتابخانه پلان به صورت رسمی افتتاح شد. البته رسیدن به این افتتاح 
ی مراجعه  سختی های خودش را داشت، یادم می آید که چقدر به بخشدار
یادی دارد. شـــاید  می کردم تا بتوانم همه را قانع کنم، که که کتاب اهمیت ز
درک این موضوع ســـخت باشـــد برای همه کسانی که اینجا زندگی می کنند. 
امـــا مـــن به بچه هایی فکـــر می کردم که مثل خود من دنبال کتاب هســـتند و 
نبودن کتاب و اینکه با آن انس نگیرند، چقدر ســـخت می شـــود، مخصوصا 
در دنیای الان. برای همین رفت و آمدها اذیتم می کرد اما هدفم روشن بود و 
برای همین دنبال این بودم که حتما کار را به سرانجام برسانم. آقای میایی، 
ی خوبی با بنده داشتند. از  بخشـــدار آن زمان انســـان روشنی بودند و همکار
آن طـــرف انجمـــن حامی به این نتیجه رســـیده بود که پلان باید کتابخانه ای 
داشته باشد؛ هم به خاطر علاقه ای که من نشان دادم و هم به خاطر جمعیت 
ی و از طرفی ساختمانی که در اختیار ما بود. وقتی کار جدی تر شد  دانش آموز
بعضی از کمک ها و همراهی مردم هم رسید و انجمن حامی هم کتابخانه را 
ی می کنند و انگار نمی خواهند بروند، سمیه  تجهیز کرد.« بچه ها در حیاط باز
اشـــاره می کند به بچه ها و می گوید: »کتابخانه تنها جایی اســـت که بچه ها 
اینجا دارند، برای همین خیلی از آن استقبال می کنند. من هم سعی می کنم 
روزهای بیشتری را در اینجا باشم. تا بتوانند در کتابخانه حضور پیدا کنند.« 

   بیمارستان نیمه کاره ۲۰ ساله
یم و همه خداحافظی  ی ای جلوی کتابخانه با بچه ها می گیر عکـــس یـــادگار
می کنند اما در حال رفتن مدام می گویند: »خانم فردا بیایدها. خانم فردا چه 
یم. جشـــن یلدا کی  ســـاعتی کتابخونه باز میشـــه. مســـابقه کتابخونی کی دار
می گیریم؟« سمیه با حوصله به همه سوال ها جواب می دهد و همه شان را در 
آغوش می گیرد و قول می دهد که روز یکشنبه که تعطیل است بعد از اینکه 

به روســـتای گرم بیت رفت، برگردد و در کتابخانه را باز کند. 
بـــه ســـمت خانه شـــان راه می افتیم و ســـاختمانی نیمـــه کاره توجهم را جلب 
می کند و ســـوال می کنم و می گویند: »این بیمارســـتان پلان اســـت. تقریبا 2۰ 
ســـال اســـت که همین طور مانده اســـت. البته باز الان پیشرفت هایی کرده، 
ی آقای هاشمی، فقط کلنگ خورده است  یاست جمهور ولی تقریبا از زمان ر

و ما در اینجا می گوییم رکورد کلنگ زدن را زده اســـت.«
حرف هایشان باعث می شود تا جست وجویی در اینترنت داشته باشم و دقیقا 
تایید حرف ها را که می بینم 2۰ ســـالی می شـــود که این بیمارستان قرار است 
افتتـــاح شـــود، اما همچنان همین طور باقی مانـــده. آخرین قول برای دی ماه 
ی برسد، اما با گذشته یک سال  سال گذشته بوده که می خواست به بهره بردار
هنوز ساختمان نیمه کاره بود. این اتفاق برای مسیرهای جاده ای هم صدق 
می کند، گاهی مســـیرهایی آنقدر ســـخت می شود که ماشین نمی تواند عبور 

کند و زندگی را برای مردم در این منطقه ســـخت می کند. 

   برنامه ریزی برای ۱۰۰ کیلومتر آن طرف تر
ســـمیه و همســـرش بعد از رســـیدن به خانه، قرار فردا را با هم می گذارند که 
به روســـتای گرم بیت بروند برای اینکه بچه ها منتظرشـــان هســـتند؛ گرم بیت 
ی از روستاهای این استان کتابخانه ندارد. برای  کتابخانه ندارد، البته بسیار
ی که بتوانند انجام می دهند تا کتاب ها را به بچه ها برسانند،  همین هر کار
وقتی از چرایی این کار می پرســـم، می گوید: »این هم از آن چیزهایی اســـت 
که من و همسرم برای خودمان تعیین کردیم. یادم می آید طرحی به نام »سبد 
ی کردیم و در  قالب این طرح برای روســـتاهایی که کتاب  کتاب« را راه انداز
نداشـــتند و بعضی 3۰ کیلومتر با ما فاصله داشـــتند، کتاب می بردیم و چند 
ساعت با بچه های روستا کتاب خوانی انجام می دادیم، اما الان این کار را با 
فاصله های بیشـــتر هم انجام می دهیم. روســـتای گرم بیت تقریبا ۱۰۰ کیلومتر 
با پلان فاصله دارد اما چون بچه ها نیاز داشتند، روزهای جمعه و تعطیل را 

به آنها اختصاص می دهم.« 
کارهـــا و دغدغه هایـــی کـــه دارد دوست داشـــتنی اســـت، انگار خســـتگی را 
ی باید انجام دهد،  درک نمی کنـــد و هـــر شـــب برای روز بعد و اینکه چـــه کار
برنامه ریزی می کند؛ کتاب برایش یک موضوع مهم و اســـتراتژیک اســـت. قرار 
یم که حدود ۶ صبح به سمت گرم بیت راه بیفتیم  فردا صبح را با هم می گذار

و در مســـیر هم چند روستای دیگر را ببینیم. 
ساعت 5:3۰ صبح صدایشان را می شنوم که بیدار شده اند و سمیه در حال 

درســـت کردن چای، یک قصه بلوچی برای دخترش که بیدار شـــده، تعریف 
یم و دخترش را به مادرش می سپارد و راه می افتیم.  می کند؛ صبحانه می خور
یادی  ی است، جمعیت ز این روستا در منطقه باهوکلات شهرستان دشتیار
نـــدارد امـــا بـــه قول ســـمیه بچه های این روســـتا خیلـــی علاقه منـــد به کتاب 
یاد است که با وجود همه سختی هایش،  هستند و آنقدر این علاقه برایشان ز
برایشـــان کتـــاب می برم و ســـعی می کنـــم این کتاب خوانـــدن را تقویت کنم، 
کلا بچه ها در این منطقه خیلی جدی گرفته نمی شـــوند، برای همین ســـعی 
کردم حرف هایشـــان را بشـــنوم. آرزوهایشان را جدی بگیرم. نگاه هایشان را با 
کتاب تقویت کنم. چون تعداد کتابخانه در استان ما کم است، برای همین 
ی را انجام دهم کـــه بچه ها با این همه علاقه ای که دارند  بـــه فکـــر افتادم کار

محروم از کتاب نشوند. 

   کمبود کتابخانه های عمومی در استان 
تعـــداد کتابخانه هـــای عمومی در اســـتان سیستان و بلوچســـتان حدودا 83 
کتابخانه است که به گفته مهدی رمضانی، دبیرکل نهاد کتابخانه ها، در مورد 
این موضوع و آمار کتابخانه های روســـتایی در گفت وگویی که با همشـــهری 
دارد، می گوید: »بیش از ۷۰۰ کتابخانه روســـتایی در کشـــور وجود دارد که در 
بعضی از روســـتاها و شـــهرهای کوچک، تنها مرکز فرهنگی اجتماعی محلی 
اســـت. از نظـــر شـــاخص تعـــداد کتابخانه به ازای هر 25 هـــزار نفر جمعیت، 
اســـتان های خراســـان جنوبی، ســـمنان و کهگیلویه وبویراحمد در رتبه های 
نخست و استان های تهران، البرز و سیستان و بلوچستان در انتهای جدول 
ی مرکز آمار ایران، در  قرار دارند. همچنین براســـاس آخرین تقســـیمات کشور
پایان اســـفند ۱۴۰۱ تعداد ۱۴3۱ شـــهر ثبت شـــده است که 2۶3 شهر )معادل 
۱8.۴ درصد شهرها( فاقد کتابخانه عمومی هستند. در بین استان ها، لرستان، 
هرمزگان و سیستان و بلوچســـتان بیشـــترین میزان شهرهای فاقد کتابخانه را 
دارنـــد و در اســـتان های همـــدان، زنجـــان و قم تمام شـــهرها دارای کتابخانه 
عمومی هســـتند.« ســـمیه از کتابخانه عمومی ای می گوید که ســـال ۱3۹8 در 
ی افتتاح شـــد، اما همان زمان چون کتابدار  روســـتای عورکی بخش دشـــتیار
نداشـــت با وجود اینکه امکانات در آن کامل بود، بســـته می شود و سیلی که 
همان سال در چابهار می آید، باعث خرابی آن کتابخانه می شود و هنوز هم 
مشـــکل کتابدارش حل نشـــده اســـت. این کتابخانه در همان زمان با اعتبار 
۱2۰ میلیـــون تومـــان بـــرای ســـاخت و ۶۰ میلیون تومان بـــرای خرید تجهیزات 
و دو هـــزار و ۱۰۰ جلـــد کتـــاب افتتاح می شـــود، امـــا تقریبا اســـتفاده ای از آن 
نمی شـــود و مـــردم عورکـــی هم محروم از کتابخانه هســـتند. ســـمیه می گوید: 
»می دانـــم کـــه نهـــاد کتابخانه ها برای ســـاختن کتابخانـــه، جمعیت را درنظر 
می گیـــرد و حتمـــا هـــم مهم اســـت، اما چون مردم این منطقه کتاب برایشـــان 
خیلی مهم اســـت و بچه ها اســـتقبال می کنند، در نظر دارند در یک بخش 
ی شود و بقیه روستاها از این کتابخانه استفاده کنند. الان  کتابخانه راه انداز
یادی کتابدار معرفی شـــدند  برای همین کتابخانه روســـتای عورکی، تعداد ز
اما مورد قبول قرار نگرفتند، برای همین در کتابخانه تا به امروز بســـته مانده 
ی برای این استان باشد تا بتواند کمک  است.« کتابخانه سیار شاید راهکار
یاد شـــدن تعداد کتابخانه های ســـیار  کند، مخصوصا با طرح هایی که برای ز

در حال ایجاد شدن است. 

   استقبال پرشور
نزدیک که شـــدیم در یک روســـتا ایســـتادیم و ســـمیه گفت یکی از خیرین 
یاد می شود.  برای بچه های روســـتا ســـیب گذاشـــته است، از این کارها هم ز
یم  ســـمت راســـت مان رودخانه ای است و می گویند از وسط رودخانه که برو
نزدیک تر اســـت، اما خب با ماشـــین ما نمی شـــود چون گیر می کنیم. پراید 
ی لب  دارند اما به قول خودشـــان به این راضی هســـتیم چون لبخندی که رو
بچه هـــا می آیـــد ارزشـــش را دارد کـــه این همه راه بیایم. قرارشـــان در مدرســـه 
روستاســـت، بچه ها جلوی مدرســـه جمع شـــده اند و با دیدن ماشـــین بالا و 
پایین می پرند. انگار که انتظار از هفته پیش تا امروز برایشان بسیار گذشته 
ک بزرگی که پر از کتاب است، وارد  اســـت. پیاده می شـــویم و ســـمیه با ســـا
یاد است، همه نیمکت ها پر شده اما باز هم  مدرسه می شود. تعداد بچه ها ز
ی سمیه را به ذوق می آورند.  همین طور وارد می شـــوند و با ســـلام های پر انرژ
کلاس را با معرفی بچه ها شـــروع می کند و می خواهد هر کس بعد از معرفی 
خـــودش یـــک حرکتـــی را انجـــام بدهد، مثلا دســـت بزند یا پـــا بکوبد و دلیل 
کارش را هـــم این گونـــه توضیح می دهد: »بچه ها اینجا خیلی اعتمادبه نفس 
به منظـــور صحبـــت در جمـــع را ندارند، برای همین ســـعی می کنم با این کار 
هـــر هفتـــه ایـــن اعتمادبه نفس را برایشـــان تقویت کنم.« کلاس آنقدر شـــلوغ 
شـــده که ســـمیه تصمیم می گیرد کلاس را به حیاط منتقل کند. دور تا دور 
. تمام که  ایـــوان می نشـــینند و ســـمیه شـــروع می کنـــد بـــه خواندن یک شـــعر

گزارش خبرنگار »فرهیختگان« از یک کتابخانه خصوصی که اهالی یک روستا در سیستان وبلوچستان را عاشق کتاب کرده است

بنیاد نخبگان روستای پُلان
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گر دل تان شکسته،  ا
این مستند را نبینید!

مستند »آخرین خداحافظی« که این روزها در بخش ملی جشنواره 
سـینمای مسـتند ایـران سـینما حقیقـت بـه نمایـش درآمـده، روایـت 
زنده ای از یک درد اسـت؛ دردی که غبار گذر زمان و عبور سـال ها 

ذره ای برآن ننشسـته اسـت. 
ن بازگشـت شـهید  آخریـن خداحافظـی روایـت زندگـی و رفتـن بـدو
»صفرعلـی علیـزاده« از زبـان مـادرش »فاطمـه شـریعتی« اسـت؛ مـادر 
صبـور و دلتنگـی کـه از خـال چندیـن دهـه گذشـت زمـان، هنـوز و 

هـرروز بـه پسـرش فکـر می کنـد. 
صفرعلـی 14 سـاله بـوده کـه بـه جنـگ رفـت؛ تابسـتان بـود کـه با شـوق 
ی  و غیـرت رفـت و پاییـز برگشـت امـا پیکـر بی جانـش. شـبیه بسـیار
از شـهدا که شـخصیت وارسـته و متفاوتی داشـتند او به دلیل سـن و 
سـالش یـک ویژگـی دیگـر هـم داشـت و آن اینکـه معصـوم بـود و هنـوز 
کـودک. کودکـی کـه در تمـام عمـر کوتاهـش طعـم سـختی و البتـه فقـر 
زمانـه اش را کشـید؛ کودکـی کـه تـا قبـل از اعـزام بـه جبهـه حتـی کفـش 
نداشـت و تمام دوران زندگی دمپایی می پوشـید و اولین کفشـی که 
مادرش برایش خرید، آخرین شد و با همان کفش ها به جبهه رفت؛ 
حسرت و درد بزرگ این مادر شهید را در جایی از مستند می بینیم 
یلچـر نشسـته و بـه بچه هایـی کـه مشـغول  ی و کـه گوشـه کوچـه ای رو
ی هسـتند نـگاه می کنـد و می گویـد: »کاش دسـتم می شکسـت و  بـاز
گر آن کفش ها  هرگز آن کفش ها را برای بچه ام نمی خریدم«؛  گویی ا

نبـود صفرعلـی هرگـز نمی رفـت و امـروز در کنـار مـادر بود. 
در سکانسـی کوتـاه مـادر بـا تمـام فرزندانـش تمـاس می گیـرد کـه او 
کننـد )نخـود و  کشـمش بـه بـازار همراهـی  یـد نخـود و  را بـرای خر
کـه نـذر شـادی و آرامـش روح صفرعلـی اسـت( و وقتـی  کشمشـی 
یلچـرش  ناامیـد از همراهـی فرزنـدان می شـود بـا نـوه نوجوانـش کـه و
را می بـرد راهـی بـازار می شـود؛ فیلمسـاز در کوتاه تریـن زمـان ممکـن 
و از خـال ایـن مکالمـات بی فرجـام مـادر بـا بچه هـا کـه هیـچ یـک 
شـرایط همراهـی او را ندارنـد چنـد نکتـه را بـه مـا گوشـزد می کنـد: 
ی کـه نیـاز بـه  ، غصـه او از ناتوانـی اش بـرای انجـام امـور تنهایـی مـادر
همراهی دیگران دارد و از همه مهم تر خسته شدن خواهر و برادرها 
از پرداختـن بـه آییـن فـوت بـرای کسـی کـه سال هاسـت دیگـر نیسـت 
کیـد بـر ایـن نکتـه »ای مـادر گذشـت، تمـام شـد، تـو هـم  و شـاید تا

بگـذر چـون مـا دیگـر خسـته شـده ایم!« 
مـادر صفرعلـی بـه سـیاق 40 سـاله اش هـر هفتـه نخـود و کشـمش 
می خـرد و برخـاف انتظـار مخاطـب نـه بـر سـر مـزار صفرعلـی کـه در 
راه آهـن مشـهد حاضـر می شـود تـا ایـن نـذر را بیـن مسـافران قسـمت 
ی اسـت و تصویر پیرزنی  کند. برخی با شـنیدن اینکه بفرمایید نذر
یلچر به دلیل تکرر مواجهه با چنین صحنه هایی سریع عبور  ی و رو
ی جـز یـک تکدی گـری در ذهـن ندارنـد.  می کننـد و احتمـالا تصـور
برخـی امـا می ایسـتند، بسـته های کوچـک را می گیرنـد و صحبـت 
ی  کوتاهی با او دارند؛ درخشـان ترین سـکانس این مسـتند اما سـرباز
اسـت کـه پـس از شـنیدن قصـه کوتـاه پیـرزن کـه می گویـد »مـن مـادر 
شـهید صفرعلی هسـتم که از این ایسـتگاه رفت و هرگز  بازنگشـت« 
ی  جلـوی مـادر زانـو می زنـد و قربان صدقـه اش مـی رود؛ لبـاس سـرباز
ی  ن کوچـک اندامـی کـه رو ی پیـرز پسـر جـوان و تعظیمـش روبـه رو
ی تمـام عمـر مـادر اسـت؛ مقابلـه  یلچـر نشسـته گویـی تداعـی آرزو و
مـادر بـا پسـری همسـن و سـال پسـری کـه 40 سـال پیـش از دسـت 
ی گویـی ایـن  داده اسـت آن هـم در همـان لبـاس رزم؛ در دنیـای مـواز
ی  صفرعلی اسـت که سـامت و سـربلند از جنگ بازگشـته و روبه رو

مـادر قـرار گرفتـه اسـت. 
آخرین خداحافظی در حقیقت اسـم بامسـمایی برای این مسـتند، 
از ایـن منظـر اسـت کـه بزرگ تریـن حسـرت یـک مـادر را در خـود دارد؛ 
ی که نتوانسـت آخرین خداحافظی را با جگرگوشـه اش داشـته  مادر
ی کـه صفرعلـی به ظاهـر بـا اجـازه والدینـش راهـی جبهـه  باشـد؛ روز
می شـود درحقیقـت موافقـت و رضایـت پـدر را نداشـته اسـت بـه 
همین دلیل پدر برای نشان دادن نارضایتی اش از تصمیم پسر از او 
یگردان می شود و از خداحافظی با فرزند امتناع می کند و جلوی  رو
مـادر را هـم می گیـرد و نمی گـذارد کـه مـادر هـم بـرای خداحافظـی بـه 
ایسـتگاه راه آهـن بـرود؛ صفرعلـی بـه روایـت دوسـتانش کـه بعـدا بـرای 
مـادر نقـل کردنـد )و ایـن آتـش را تـا ابـد بـر دلـش روشـن گذاشـتند( در 
ایسـتگاه و در پشـت پنجره هـای قطـار بـه انتظـار مـادرش می مانـد و 
بـه همرزمانـش می گویـد »مطمئنـم کـه پـدرم نمی آیـد امـا مادرم هرجور 
شـده خـودش را می رسـاند.« مـادر امـا نتوانسـت خـودش را برسـاند؛ 
ی دل فاطمـه  قطـار رفـت، صفرعلـی رفـت و ایـن داغ تـا همیشـه رو

شـریعتی مانـد؛ داغ آخریـن خداحافظـی. 
پیکـر صفرعلـی علیـزاده پاییـز 64 بـه خانـواده اش تحویـل داده شـده 
درحالی کـه نیمـی از سـرش بـه دلیـل اصابـت خمپـاره از بیـن رفتـه بود 
ی مانـد کـه زندگـی اش بـه دو قسـمت تبدیـل شـد:  و پـس از آن مـادر
روزهایی که صفرعلی زنده بود و نفس می کشید و با دمپایی هایش 
کـه  بـه مدرسـه یـا بـه همـراه پـدر بـر سـرکارش می رفـت و روزهایـی 
یـد بـه جنـگ رفـت و بازگشـت امـا بـه یک سـنگ  صفرعلـی کفـش خر
گویـه کـردن حسـرت هایش  قبـر تبدیـل شـد کـه مـادر از دیدنـش و وا
بـرای او دسـت نکشـید و البتـه اشـک هایی کـه هرگـز خشـک نشـد. 

سارا بقایی
منتقد سینما

ادامه از صفحه۱۲ 

می شـــود برای اینکه ببیند حواس شـــان جمع هست یا نه؟ سوال می پرسد و 
تقریبا همه به سوال ها درست جواب می دهند. بعد به سراغ قصه می رود و 
خودش کتابی را می خواند و بعد کتاب دست به دست می چرخد تا بچه ها 

ادامه داستان را بخوانند. 

   مریم، مهنا و سلطان 
یکی از بچه ها که اسمش مریم است، حواسم را پرت می کند. همه  حواسش 
به داستانی است که سمیه می خواند. سوال می پرسد. چشم هایش با شنیدن 
داســـتان جدیـــد برق می زند. بعـــد از اینکه کتاب تمام می شـــود، می خواهد 
که کتاب را داشـــته باشـــد و دوباره از ابتدا شـــروع می کند به خواندن. ســـمیه 
یم را می بیند، می گوید: »مریم عاشـــق کتاب اســـت. داســـتان  که توجهم به مر
نوشـــتن را هم دوســـت دارد. البته مهنا و ســـلطان هم مثل مریم هســـتند. هر 
هفته داستان های جدیدشان را می آورند. استعداد عجیبی در نوشتن دارند. 
کتاب های جدید را دنبال می کنند و همیشـــه به من می گویند که برایشـــان 

این کتاب ها را بیاورم.« 
ی ای  ی می رسد، بیشترشان مشغول باز کتابخوانی تمام می شـــود و نوبت باز
می شوند که سمیه برایشان تدارک دیده، اما کتابخوان ها به کاس برمی گردند 
و با کتاب هایی که سمیه آورده مشغولند. نگاهم به مریم می افتد که باز هم 
ســـراغ یک کتاب دیگر رفته. از کتاب هایی که خوانده می پرســـم و می گوید: 
»کتاب هایی که از آدم های موفق و زندگی شان می گوید، برایم جالب است، 

شما از این کتاب ها خواندید؟«
 تایید می کنم و اسم چند کتاب را برایش می برم و ادامه می دهد: »کتاب های 
آقای مرادی کرمانی را هم دوست دارم، البته به من می گویند کتاب های این 
نویسنده هنوز به سن من نمی خورد، اما خیلی خوب داستان می گویند. خانم 

میهن خواه داســـتان قصه های مجید را هم برایمان تعریف کرده.« 
چنـــد نفـــری کـــه در کاس هســـتند هـــم بـــه حرف هایمـــان گـــوش می دهند. 
دوســـاعتی اســـت که ســـرگرم بچه ها و کتاب و داســـتان در مدرسه هستیم و 
ســـمیه می گوید دیگر وقت رفتن اســـت. بچه ها دوســـت ندارند بروند. کم کم 
همه از مدرسه بیرون می روند و در بسته می شود تا روز تعطیل بعدی. سمیه 
یالی پول بگیرند، وقتی  و همسرش این کارها را انجام می دهند بدون اینکه ر
در مـــورد ایـــن موضوع می پرســـم، جفت شـــان می خندند و ســـمیه می گوید: 
»اصا به فکر کســـب درآمد از راه اداره کتابخانه نبودم. شـــاید خیلی ها فکر 
کنند شـــعار اســـت، اما این برای من یک هدف اســـت، حتی زمانی که معلم 
هم شدم، به درآمدم فکر نمی کردم. عاقه ای در من وجود داشت که کمک 
می کرد در این مســـیر گام بردارم. نمی گویم پول مهم نیســـت. بالاخره زندگی 
خـــرج دارد امـــا در ایـــن کار که با هدف کتابخوانـــی انجام می دهم، پول برایم 
اولویـــت نداشـــت. وقتی من می گویم بـــرای اداره کتابخانه و کارهای دیگری 
که انجام می دهم، پول نمی گیرم. باید واقعا از دل و جان عاشق کتاب باشم 
کـــه هســـتم؛ بـــرای من هیچ چیز بـــه غیر از کتاب و بچه ها مهم نیســـت. دلم 
می خواســـت به همه آدم هایی که در مســـیرم هســـتند بگویم که کار فرهنگی 
همان کار خیری اســـت که در نظرشـــان هســـت، انجام دهند. این بچه ها از 
یم کـــه در این راه  یـــک کتـــاب جدید کلی اســـتقبال می کننـــد. واقعا نیاز دار

ینـــه انجام بدهیم و بچه ها را رها نکنیم.« هز
 

   آقای شنبه و روستای کهنانی کش
گرم بیت را که ترک کردیم. ســـمیه گفت: »الان وارد روســـتایی شده ایم که یک 
بیکار هم ندارد.« دلیلش را می پرسم و می گوید: »همه مشغول کار هستند، 
گر دوست دارم این روستا  .« می پرسند ا ی و کارهای دیگر ی. دامدار کشاورز
را هم ببینم و قبول می کنم و وارد حیاط یک خانه می شویم و می گویند اینجا 
برای آقای شـــنبه بلوچ اســـت، شـــنبه نه دهیار اســـت، نه اهل شورای روستا، 
اما همه منطقه او را می شناسند، چون همه تاشش را کرده تا آرزوهای مردم 
روســـتا را برآورده کند. زمین چمن، کتابخانه، خانه بهداشـــت، مهم تر از همه 
ی رودخانـــه که هیچ کس کمک نمی کرده تا این پل را بســـازد و  پلـــی بـــرای رو
درنهایت با کمک خیرین این کار را انجام می دهد. داســـتان شـــنبه بلوچ و 

روســـتای کهنانی کش را حتما در گزارشی دیگر روایت می کنم.«

   تنوع برنامه های کتابخانه 
در راه برگشـــت به پان با وجود همه خســـتگی باز هم حرف هایمان را ادامه 
می دهیم، از سمیه در مورد جایگاه کتابخانه در ذهنش می پرسم و می گوید: 
»شـــاید خیلی اهمیت کتابخانه برای مردم ما روشـــن نشـــده باشـــد. اما برای 
ما که در یک منطقه محروم هســـتیم، این موضوع متفاوت می شـــود، ما تنها 
جایـــی که می توانیم داشـــته باشـــیم کتابخانه اســـت و کتـــاب. برای همین 
ی  ســـعی می کنـــم کتابخانـــه را بـــرای بچه هـــا محیطـــی شـــاد کنم کـــه هم باز
کننـــد. هـــم یـــاد بگیرند. من معتقـــدم حتی بچه هایی که خواندن و نوشـــتن 
ی کنند تا به این  بلد نیســـتند هم باید وارد کتابخانه شـــوند و با کتاب ها باز
شکل با کتاب ارتباط برقرار کنند. از بچه های بزرگ تر می خواهم که برایشان 
داستان بخوانند. تا آنها به این محیط عاقه مند شوند. برای اینکه کتابخانه 
برای بچه ها محیط جذابی باشـــد و به امانت گرفتن کتاب خاصه نشـــود، 
یف کـــرده ام. فعالیت های جنبی  برنامه هـــای متنوعـــی برای مخاطبـــان تعر
ماننـــد ســـاخت کاردســـتی، ســـاخت کاژ و فعالیت هـــای متنـــوع دیگـــری 
یف کرده ام؛ هم  یـــم. مـــن فعالیت های کتابخانه ام را در چنـــد بخش تعر دار
بچه هـــا را بـــه فضای اطراف کتابخانه و طبیعـــت می برم و هم فعالیت های 
یـــم. ســـعی می کنم در اتفاق ها و پیشـــامدهای اجتماعی هم  اجتماعـــی دار
آنهـــا را دخیـــل کنم، مثا وقتی آن اتفاق برای کشـــتی ســـانچی افتاد، بچه ها 
در این مورد نقاشـــی کشـــیدند یا وقتی چندسال پیش گاندویی دست یکی 
از دختـــران را در منطقـــه ســـرباز قطع کرد، مینی بوســـی گرفتیم و بچه ها را به 
محل حفاظت گاندوها در روستای باهوکات بردیم تا هم بچه ها از نزدیک 
گاهی دارد درباره آنها برای بچه ها حرف بزند  گاندوها را ببینند و هم کسی که آ
و آنجا کتابخوانی هم داشـــتیم. همه اینها برای بچه ها جذابیت دارد. البته 
باید بگویم برایم مهم است که بچه ها، هویت خودشان را هم داشته باشند، 
درکنار این فعالیت ها آداب و رســـوم قدیمی منطقه را هم به بچه ها نشـــان 
، پدر و مادرهایشان  می دهم. می خواهم بچه ها بدانند در گذشـــته های دور
چگونه خودشان را سرگرم می کردند؟ عروسک محلی سیستان وبلوچستان 
به اسم دودوک را احیا کردم همچنین یک نوع فرفره را که قبا در این منطقه 
استفاده می شد و به فراموشی سپرده شده بود. من همه این فعالیت ها را با 

کتاب خوانی بچه ها پیوند زدم.« 
می شود یک کتاب روایت نوشت از سمیه و کارهایی که در پان انجام داده 
اســـت؛ کارهایی که شـــاید به قول خودش زمانی نشدنی بود و همه می گفتند 
نمی شـــود، اما توانســـت انجام بدهد. وقتی به خانه شـــان رســـیدیم چند بچه 
جلوی در منتظر ســـمیه بودند و درخواست شـــان باز کردن در کتابخانه بود. 
یاها خیلی بلندپروازانه نیست، ماشین شاسی بلند و خانه میلیاردی،  اینجا رو
در لیســـت آرزوها قرار نمی گیرد، آرزو می شـــود کتابی که اســـمش را شـــنیده، 
کتابخانه ای که چند قفســـه کتاب در آن قرار گرفته و چند میز و صندلی در 
یم این اســـت که  آن اســـت. یاد حرف های ســـمیه می افتم که می گفت: »آرزو
ی، کتاب  و کتابخانه برای بچه ها دیگر آرزو نباشـــد  دیگر در منطقه دشـــتیار
یم  و به  راحتی به کتاب ها دسترســـی داشـــته باشـــند. اینجا روستاهایی را دار
کن در آن فقط کتاب درسی را می بینند، حتی کتابخانه ای  که بچه های سا
یم این اســـت که بتوانیم در همه روســـتاهای  هم در مدرســـه نیســـت. من آرزو
ی کنیم. کتاب روشن کننده آینده است.  ی کتابخانه راه انداز منطقه دشتیار

روشن کننده راه است.« 



 مثـــل همـــه مفاهیم اقتصادی پیچیده، می توانیـــم ماجرای ارز دیجیتال 
را خیلـــی ســـاده بـــا چنـــد تعریـــف و توضیـــح و حتی مثال بـــه مخاطب 
معرفی کنیم. بنابراین اگر شـــما هم از دنیای پرغوغای ارزهای دیجیتال 
چیزهایی شـــنیده اید ولی نمی دانید ماجرا چیست، از شما درخواست 
ک کنید و دور بریزید و بعد، به  می کنـــم هـــر پیش فرض ذهنی قبلـــی را پا

این توضیحات ساده توجه کنید. 

اگر با بازار ارزهای دیجیتال ناآشنا هستید این مطلب را بخوانید

رمزارز  گشایی
ارز دیجیتال چیست؟

ساده ترین تعریف از ارز دیجیتال این است؛ ارز دیجیتال یک روش پرداخت مالی است. قبلا می نوشتم روش پرداخت بانکی ولی حالا از کلمه مالی به 
جای کلمه بانکی استفاده می کنم؛ چراکه ارزهای دیجیتال زیرمجموعه نظام بانکی نیستند بلکه طراحی شده اند تا رقیب آن باشند. وقتی من و شما قصد 
پرداخت پولی را برای استفاده از خدمات یا کالایی داریم، باید از محصولات بانکی استفاده کنیم یعنی یا باید اسکناس بدهیم یا پولی را جابه جا کنیم. حالا 
چه به شیوه کارت به کارت یا شیوه انتقال بین حساب. بعضی وقت ها و در مواقع محدود از کالا برای پرداخت هزینه استفاده می شود، مثلا از طلا یا الماس 
یا دیگر سنگ ها و فلزات گرانبها به عنوان هزینه کالا و خدمات استفاده می شود که آن بحث جداگانه ای است. ارز دیجیتال یکی از روش هایی است که 
شما می توانید با کمک آن وجهی را به حساب طرف مقابل انتقال دهید. طبیعتا واحد شمارش این وجه بر مبنای دلار محاسبه می شود اما روش پرداخت 

آن غیربانکی است. از همین رو باید به این نکته توجه کنید که ارزهای دیجیتال چه کارکردی دارند و اصولا چرا طراحی شده اند. 

انقلاب مالی ارزهای دیجیتال
ید.  بـــرای توضیـــح بهتـــر انقلابـــی بودن مفهوم ارزهای دیجیتال باید به این نکات توجه کنید. شـــما برای وام گرفتن چه می کنید؟ به بانک می رو
گر بتوانید از  ؟ ا گر مجبور نباشـــید چطور ید. ا ید. برای انتقال پول چه می کنید؟ به بانک می رو ید؟ به بانک می رو یافت پول کجا می رو برای در
ی صورت  یک سامانه ارزهای دیجیتال وام بگیرید بدون آنکه نگران این باشید که کارمند بانک با شما لج کند یا در فرآیند وام دادن پارتی باز
؟ ارز دیجیتال هدفش نابودی و محو سیســـتم بانکی دنیا نیســـت بلکه  بگیرد و وام را به آدم هایی بدهند که آشـــنایان متنفذتری دارند، چطور
ی جریان مالی اســـت. شـــعار برگرداندن پول  ی سیســـتم های بانکی رو ی زندگی مردم و تضعیف قدرت تاثیرگذار کاهش انحصار بانک ها رو
به مردم، در دنیای رمزارزها شـــعار نیســـت بلکه یک هدف اســـت. اینکه بشـــود این هدف را نهایی کرد یا نه، مشـــخص نیســـت اما هدفی است 

که ارزش جنگیدن دارد. 
ی جریان مالی  یجی مالکیـــت بانک ها رو وقتـــی از انقـــلاب مالـــی ارزهـــای دیجیتـــال صحبت می کنیم منظور همین هدف اســـت. کاهش تدر
دنیا. دنیای ارز دیجیتال آنقدر گســـترش خواهد یافت که شـــما برای گرفتن وام نیازمند بانک ها نباشـــیدو انتقال رمزارز به حســـاب دوســـت تان 

به راحتی کارت به کارت کردن باشد. 

آیا بلاک چین قابل هک شدن است؟
ی اطلاعات به صورت غیرمتمرکز است. ماهیت غیرمتمرکز بودن آن، هک کردنش را بسیار دشوار می کند. هک  ک چین یک شیوه جمع آور بلا
ک چین نشدنی نیست اما بسیار دشوار است. دلیل در کلمه دیفای یا غیرمتمرکز نهفته شده که در دنیای ارزهای دیجیتال  شدن سیستم بلا
بسیار کلمه مهمی است و من در بخش دیگری، این کلمه را برای شما تعریف خواهم کرد. هک شدن بیشتر شامل صرافی ها یا کیف پول های 

ک چین بسیار دشوارتر هک می شوند.  کوچک است و سیستم های بلا

هدف از تولید ارزهای دیجیتال چه بود؟
بزرگ تریـن هـدف تولیـد ارزهـای دیجیتـال، کاهـش کنتـرل بانک هـا و موسسـات اقتصـادی در دنیـا و بازگردانـدن پـول بـه دسـت مـردم بـود 
گرچـه هنـوز هـم پابرجاسـت ولـی فعـلا هدفـی دور از ذهـن بـه نظـر می رسـد. بـا گسـترش دنیـای کریپتوکرنسـی یـا رمزارزهـا،  کـه ایـن ایـده ا
ی بسـیار سـنگین و گسـترده تـلاش کردنـد تـا مانـع از  بانک هـا و موسسـات مالـی یـا به اصطـلاح اهالـی بـورس، حقوقی هـا، بـا سـرمایه گذار
یشـه قدرتمندتـری پیـدا کنـد، کنترلـش کننـد. بیت کویـن و دیگـر ارزهـای  یـان قدرتمنـد شـوند و به اصطـلاح قبـل از آنکـه ر اسـتقلال ایـن جر
ی از سـرمایه داران کلان بازارهـای مالـی هسـتند امـا  دیجیتـال بسـیار قدرتمنـد، حـالا سـرمایه دولت هـا، بانک هـا، موسسـات مالـی و بسـیار
بایـد بـاور کـرد کـه کنتـرل بخـش بزرگـی از ایـن بـازار هـم دسـت سـرمایه گذاران خـرد اسـت. بـه عبـارت دیگـر بخـش بزرگـی از ایـن بـازار هنـوز 

در اختیـار نهادهـای مالـی نیسـت. 

قصه بلاک چین
ک چین این است که اطلاعات شما در مقیاس بی نهایت در  ک چین یا زنجیره های بلوکی را شنیده اید. تعریف ساده بلا شاید که نه! حتما عبارت بلا
فضای اینترنت ذخیره می شوند بی آنکه بشود آنها را دستکاری کرد. از سوی دیگر زنجیره اطلاعات می تواند در اختیار تمام اعضا قرار بگیرد و دیگر در 
ک چین نوعی  ک چین به نظر می رسد پیچیده است، اما مفهوم اصلی آن بسیار ساده است. پایگاه داده یا بلا سیطره یک شخص نیست. اگرچه بلا
ک چین، ابتدا لازم است بدانیم پایگاه داده چیست. پایگاه داده مجموعه ای از داده های ذخیره شده در  دفتر کل دیجیتال است. برای درک مفهوم بلا
یک سیستم کامپیوتری در قالب الکترونیکی است.  فناوری دفتر کل توزیع شده یک پایگاه داده غیرمتمرکز است که شرکت کنندگان مختلف شبکه 
ک چین نوعی از همین پایگاه داده است که در آن تراکنش ها با استفاده از »هش« ثبت می شود که یک امضای رمزنگاری  آن را مدیریت می کنند. بلا
تغییرناپذیر است. این بدان معنی است که اگر یک بلوک در یک زنجیره اصلاح شود، بلافاصله مشخص می شود که زنجیره دستکاری شده است. از 
ک چین های خصوصی و متمرکز وجود دارند که در آن همه رایانه های تشکیل دهنده شبکه متعلق به یک شرکت واحد هستند و اداره  ، بلا سوی دیگر
ک چین هایی مانند بیت کوین و اتریوم با اضافه  ک چین ساخته شده اند. بلا می شوند. رمزارزهای محبوب مانند بیت کوین و اتریوم براساس فناوری بلا
ک چین یک فناوری انقلابی در دنیای دیجیتال است و  ک های جدید به زنجیره، به طور چشمگیری امنیت دفتر کل را افزایش می دهند. بلا شدن بلا

بسیار کمک می کند تا اطلاعات در مقیاس بسیار بسیار زیاد ذخیره شوند. 

چطور وارد دنیای ارز دیجیتال شویم؟
اما سوال اصلی که اینجا پیش می آید این است که برای ورود به دنیای رمزارزها باید چه کرد؟ همین اول کار برای شما یک توصیه بسیار مهم دارم. 
به هیچ عنوان وارد این دنیای جدید نشوید مگر آنکه قبلش آموزش ببینید. بسیاری از مردم بدون حتی دانستن همین قدر اطلاعات مقدماتی 
وارد بازارهای مالی می شوند و ضررهای کلان می کنند. همه تان داستان هایی خوانده اید درمورد آدم هایی که یک شبه میلیاردر شده اند. شاید 
در فامیل تان هم کسی باشد که در این بازارها هست و به سود رسیده. مطمئن باشید ضررش را دیده و وقتش را صرف آموزش کرده که حالا به 
سود رسیده. لطفا همین اول کار به خودتان قول بدهید که دست کم در کلاس های رایگان اینترنتی شرکت کنید و بدون اطلاع وارد این بازار 
نشوید. در مقاله دیگری، توضیحات دقیق تری نسبت به راه های کسب درآمد از بازار رمزارزها داده شده که خواهید خواند. اینجا ساده ترین 

روش برای ورود به این بازار را توضیح می دهم. 

 افتتاح حساب در صرافی ایرانی
ید، صرافی ایرانی است. صرافی مدنظر ما، صرافی های فیزیکی و مغازه ای نیست که در آن دلار و  اولین چیزی که شما در ایران به آن نیاز دار
یال شما را به  یورو و پوند و ین چنچ می کنید. منظور من صرافی های ارزهای دیجیتال کشورمان است که با مجوزهای لازم از بانک مرکزی، ر
ارزهای دیجیتال مختلف تبدیل می کنند. برای این کار می توانید در یکی از ده ها صرافی آنلاین ارزهای دیجیتال ثبت نام کنید. این ثبت نام 
کاملا رسمی و قانونی است و باید احراز هویت خود را انجام بدهید تا صرافی اجازه داشته باشد پول شما را به ارز دیجیتال تبدیل کند. وقتی 
یال بریزید و بعد  یالی خودتان را شارژ کنید یعنی به حساب خودتان ر ثبت نام و بعد احراز هویت قانونی شما انجام شد، می توانید حساب ر

یال را به ارز دیجیتال تبدیل کنید.  آن ر

خرید بورسی در کریپتو کرنسی
یال را به دلار دیجیتال یا تتر تبدیل کنید و هیچ وقت بیت کوین یا ارزهای دیگر نخرید.  همیشه توصیه کرده ام که در صرافی های ایرانی فقط ر
گر شما دانش  توصیه من همیشه خرید تتر و انتقال آن به حساب صرافی خارجی برای معاملات فیوچرز است که بعدا به آن خواهیم رسید. ا
ید، می توانید از شیوه خرید بورسی استفاده کنید که هم در صرافی های ایرانی جواب می دهد هم در صرافی های  این نوع از معاملات را ندار
خارجی. خرید بورسی چیست؟ به این نوع خرید روش اسپات می گویند که یعنی خرید کردن ارز و نگه داشتنش به امید افزایش قیمت در آینده 
و کسب سود. دقیقا همان کاری که در بورس می کنیم. در بورس شما سهامی را می خرید و منتظر رشد قیمتش می مانید که می تواند کوتاه مدت 
یا بلندمدت باشد. در دنیای ارز دیجیتال هم همین اتفاق می افتد. مثلا شما ارزی می خرید مثل بیت کوین یا اتریوم یا حتی ارزهای ارزان تری 
مثل شیبا یا مانا یا دوج کوین و منتظر می مانید که این ارزها رشد کنند. برای این کار شما می توانید از صرافی های ایرانی هم استفاده کنید و 

الزامی به انتقال به صرافی های دیگر نیست. 

معاملات اهرم دار

مثلث ایرانی پسند

، غیر از یک صرافی که به تازگی و به صورت محدود این معاملات را آغاز کرده، در صرافی های داخلی  برای معاملات فیوچرز یا معاملات اهرم دار
ید که آنها هم داستان های خودشان را دارند.  ید. به این ترتیب برای این نوع معاملات باید به سراغ صرافی های خارجی برو گزینه دیگری ندار
درمورد این نوع از معاملات هم در مقاله روش های کسب سود از دنیای ارزهای دیجیتال توضیحات لازم داده خواهد شد. فقط برای اطلاع 
عرض کنم که در این نوع معاملات شما می توانید مثل بازار فارکس، با پول کم وارد یک معامله شوید اما به آن ضریب بدهید، یعنی با پنج دلار 
وارد یک معامله شوید اما پول تان قدرت بیشتری به دست بیاورد. معاملات ضریب دار حکم شمشیر دولبه را دارند. از آنجا که روی افزایش یا 
کاهش روند قیمت ارز سود و ضرر نصیب می شود، و از آنجا که این معاملات اهرم های تشدید کننده نوسان دارند، شما می توانید در کمتر از 
ید را از دست بدهید یا اینکه در چند ثانیه به سود از قبل مشخص شده برسید  چند ثانیه لیکویید شوید، یعنی تمام پولی که داخل معامله دار
و به اصطلاح فول تارگت از بازار خارج شوید. اهرم نه خوب است نه بد. یک عامل تشدید کننده است که شما انتخاب می کنید. برای موفق بودن 
در این معاملات، مجموعه دستورالعمل هایی منتشر شده که به آن قانون مدیریت سرمایه می گویند و حتما باید در کلاس یا از طریق معامله گران 
گر معامله گر  ید. در قسمت های بعدی که به معاملات ضریب دار پرداختیم، این موضوع به شما آموزش داده خواهد شد. ا باتجربه تر آن را بیاموز
تازه کار بازار فیوچرز هستید، حتما معاملات اول را با ارزهای آزمایشی و تمرینی صرافی ها انجام بدهید، حد ضرر و حد سود را مشخص کنید و 

یاد در یک معامله و انتخاب اهرم بالا خودداری کنید. هدف کسب سود مناسب ولی مستمر است.  از گذاشتن پول ز

ید. صرافی ایرانی  ی توضیح می دهم که شما برای ورود به این بازار به سه رکن نیاز دار ، اینطور من معمولا برای جا افتادن برای مخاطبان تازه کار
یافت تتر تبدیل شده و استفاده از آن در معاملات اسپات و فیوچرز و کیف پول جهت  ، صرافی خارجی برای در یال به تتر برای تبدیل کردن ر
. حتما در شماره های آینده در مقاله ای پیرامون صرافی ها، به تفاوت های  ی شده یا معامله در صرافی های غیرمتمرکز ی ارزهای خریدار ذخیره ساز
گر  صرافی های متمرکز و غیرمتمرکز و نحوه استفاده از خدمات آنها خواهیم پرداخت. برای ایرانی های خارج از کشور این قصه کمی فرق دارد. ا
ی به صرافی ایرانی ندارند. آنها می توانند در صورت  نخواهند از طریق صرافی های ارز دیجیتال، پولی برای خانواده خود به ایران بفرستند، نیاز
داشتن مدارک اقامتی مناسب از خدمات معتبرترین صرافی های ارز دیجیتال جهان به راحتی استفاده کنند. صرافی هایی مثل بایننس برای 
کاربران ایرانی محدودیت هایی دارند. البته هم کاربران ایرانی از روش هایی مثل  آی پی ثابت برای دور زدن این محدودیت ها استفاده می کنند 
یادی هستند که به ایرانی ها اجازه فعالیت می دهند. در مبحث کار کردن با صرافی های خارجی به این موارد  و هم اینکه صرافی های خارجی ز
خواهیم پرداخت. برای این شماره به نظر می آید که صحبت های مقدماتی کافی باشد. تا اینجا متوجه مقدمات کار شدید و همچنین درک 
یال خود  کردید که برای ورود به این دنیا، ابتدا باید در یک صرافی ایرانی ارز دیجیتال ثبت نام و احراز هویت رسمی داشته باشید تا بتوانید ر

را به ارز دیجیتال تبدیل کنید. 

غیرمتمرکز بودن یعنی چه؟

استفاده از کیف پول

یکی از مهم ترین کلماتی که در دنیای ارزهای دیجیتال خواهید شنید کلمه غیرمتمرکز است. ساختارهای مالی متمرکز هستند. بانک را در نظر بگیرید. هم 
دفتر مرکزی دارد، هم شعبات محلی. تمام اطلاعات مالی بانک به صورت متمرکز ذخیره می شود. دیفای ها، نهادهای مالی غیرمتمرکز هستند، یعنی دفتر 
و دستک ندارند، اداره مرکزی ندارند، اطلاعات شان در یک مکان قرار نگرفته که بشود با حمله به آن مکان در آن دستکاری انجام داد. دیفای ها اطلاعات 
و ساختار خود را غیرمتمرکز و پراکنده اما منسجم و هدفمند جمع می کنند و به همین دلیل دسترسی به آنها اصلا کار آسانی نیست.  یکی از شاخه ها یا 
آن طور که من لقب داده ام، خانواده های ارز دیجیتال همین دیفای ها هستند. ارزهایی که غیرمتمرکز هستند. هرچه غیرمتمرکزتر باشید، این امید می رود 
که توجه بیشتر آدم های ساختارگریز و بی اعتماد به سیستم را جلب کنید. به عبارت دیگر ساختارهای مالی غیرمتمرکز - مثلا صرافی های غیرمتمرکز - از 
کاربر اطلاعاتی ثبت نمی کنند و آنها را با کد یا حتی نشانه کیف پول به رسمیت می شناسند. اگر می خواهید در یک صرافی متمرکز ارز دیجیتال فعالیت 
داشته باشید باید در آن ثبت نام یا رجیستر کنید. صرافی های غیرمتمرکز این گونه نیستند. شما با کیف پول الکترونیک تان به آنها وصل می شوید و از 
خدماتی که دارند بهره می گیرید. به عبارت دیگر شما به این صرافی ها لوگین نمی کنید یا وارد نمی شوید. شما به این صرافی ها از طریق کیف پول متصل 
می شوید، خرید و فروش تان را انجام می دهید و بعد هم جدا می شوید. صرافی غیرمتمرکز کاربر را نمی شناسد. کیف پول کاربر را می شناسد. منظور از کیف 

پول هم کیف چرمی داخل جیب تان نیست بلکه یک نرم افزار یا اپلیکیشن است که قابلیت دریافت، نگه داری و انتقال سرمایه دیجیتال شما را دارد. 

بعدا در مقاله مفصل تری توضیح خواهیم داد که کیف های پول یا والت، چه مزایا و محسناتی دارند و چه زمانی از آنها باید استفاده کرد. والت ها، کیف 
پول های نرم افزاری شما هستند که می توانید ارزهای دیجیتال خریداری شده را داخل آنها پس انداز کنید. 
صرافی ها قابلیت حفظ پول شما را دارند اما اگر تمایلی ندارید پول تان آنجا باشد می توانید 
یک کیف پول دانلود کنید و ارزهای دیجیتال خودتان را به این کیف ها منتقل 
کنید. استفاده از کیف پول الزامی نیست اما منطق حکم می کند از این 
کیف ها داشته باشید. نکته دیگر اینکه برای استفاده از صرافی های 
غیرمتمرکز حتما باید کیف پول داشته باشید. نسخه فیزیکی یا 
سخت افزاری کیف پول هم وجود دارد که به آن لجر می گویند. 
معمولا خرید لجر برای کسانی نیاز است که مبالغ بالایی 
ی کرده اند و می خواهند همیشه همراه شان  سرمایه گذار
باشد. در قسمت های آینده درمورد کیف پول ها بیشتر 

توضیح خواهیم داد. 
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به این بازار متنوع خوش آمدید

روش های کسب درآمد از رمزارزها

پیش از بحث پیرامون کریپتوکارنسی )Cryptocurrency( یا همان رمزارزها، باید ابتدا 
به اختصار درباره تاریخ پول و مبادلات مالی بحث کنیم. قدمت دقیق پول به طور 
واضح مشخص نیست و حتی در برخی منابع استفاده از یک استاندارد رایج برای 
مبادلات به پنج تا هفت هزار سال قبل از میلاد مسیح نسبت داده می شود. به هر 
حال می دانیم که پول در دوران باستان معادل با فلزات گرانبهایی مانند طلا و نقره 
بوده است. استفاده از فلزات گرانبها به عنوان پول تا زمان تاسیس اولین بانک ها در 

قرون وسطی ادامه داشت. 
در قرون وسطی تجارت رفته رفته شکل گسترده تری به خود گرفت و توسعه یافت؛ 
ک بود تا مقادیر زیادی سکه طلا را با خود  از آنجا که برای یک تاجر سخت و خطرنا
مسیری طولانی حمل کند بانک ها دست به ابداعی نوآورانه زدند. آنها در قبال دریافت 
سکه اوراقی به تاجران ارائه می دادند که نشان دهنده میزان اعتبار وی نزد بانک بود. 
، حتی در کشوری دیگر به همان  تاجر می توانست با ارائه این اوراق به بانکی دیگر
میزان سکه دریافت کند؛ حتی شاید می توانست این اوراق را مستقیما به تاجر دیگر 

ارائه کند و به این شکل اولین نوع از پول مدرن پدید آمد. 
در دوران مدرن بانک مرکزی هر کشور وظیفه چاپ و حمایت اسکناس آن کشور و 
خدمات مربوط به آن را برعهده دارد. گفته می شود که اسکناس ها مانند اوراق بهادار 
دوران قرون وسطی دارای پشتوانه به شکل طلا، جواهرات و سایر موارد ارزشمند دارند؛ 
اما باید دانست که میزان این پشتوانه ها بسیار کمتر از میزان اسکناس های چاپ شده 
است. برای مثال ممکن است صد تریلیون دلار آمریکا در سراسر جهان در گردش 
باشد اما قطعا به این میزان پشتوانه در خزانه های بانک مرکزی آمریکا وجود ندارد. پس 
چرا دلار آمریکا ارزشش را از دست نمی دهد؟ علت اصلی این امر آن است که هر 
واحد پولی استانداردی نزد مردم پذیرفته شده است و این اعتماد مردم به آن واحد 

پولی است که بدان ارزش می دهد. 

چرا ارزهای دیجیتال به وجود آمدند؟
تاریخ پول و اعتبار را به اختصار بررسی کردیم. حالا به سراغ جدیدترین نوع آن یعنی 
رمزارز برویم. فرض کنید شما در ایران قصد دارید به دوست تان پول قرض بدهید؛ به 
چند روش می توانید این کار را انجام بدهید. اولا می توانید مستقیما به او اسکناس 
بدهید. ثانیا می توانید از شیوه کارت به کارت استفاده کنید. در روش سوم اگر قصد 
دارید پول بیشتری به او قرض بدهید می توانید از سایر سامانه های بانکی مانند پایا 
و ساتنا استفاده کنید؛ انواع چک ها نیز روش دیگری برای پرداخت است. همان طور 
که می بینید هر چقدر مبلغ بیشتر شود سرقت این کار کمتر می شود و نقش بانک 

! در آن پررنگ تر
حالا فرض کنیم دوست شما در کشور دیگری اقامت دارد؛ مسلما روش پرداخت 
، مراجعه به  فرق خواهد داشت. در حالت سنتی تنها روش شما برای انجام این کار
بانک و حواله کردن مبلغ مدنظر برای وی است. این کار به شکلی بسیار کند و گران 
انجام می شود. ممکن است چند روز منتظر انجام این  کار باشید، کارمزد زیادی 
را پرداخت کنید و احتمالا دوست شما در کشور خارجی هم مجبور به مراجعه به 
بانک شود. تمام این عوامل دست به دست یکدیگر دادند تا بزرگان دنیای تکنولوژی 

به فکر راه حلی باشند. 
اولین بار در دهه ۹۰ میلادی و زمانی که حضور اینترنت در زندگی روزمره پررنگ تر 
می شد فکری به اذهان خطور کرد؛ چرا روش پرداخت را به شکل اینترنتی و مستقیما 

در اختیار مردم نکنیم؟ مشکلی وجود داشت؛ چرا ما در روش ها قدیمی به بانک نیاز 
داریم؟ علت این است که اطلاعات پرداخت باید در جایی پردازش و نگهداری شود. 
 )Server( در دوران حاضر این کار در بانک ها به جای اسناد کاغذی در سرورهای
بسیار بزرگ انجام می شود. پس در پرداخت اینترنتی نیز ما به یک سازمان مرکزی 
نیاز داریم تا این کار را انجام دهد و وظیفه پردازش و ذخیره و حراست از اطلاعات 
پرداخت را در سرورها برعهده داشته باشد. خب، سوال اینجاست که تفاوت این 
سازمان با یک بانک چیست؟ پاسخ این است که تفاوتی وجود ندارد و در نتیجه 

این ایده در همان دهه ۹۰ در نطفه خفه شد. 
سال ها بدون تغییر گذشت تا اینکه در سال های 2۰۰۹-2۰۰8 ایده ای به ذهن یک نفر 
خطور کرد؛ به جای اینکه اطلاعات در سرورهای یک سازمان واحد مرکزی ذخیره شود 
یک نرم افزار کامپیوتری طراحی کنیم که کامپیوترهای شخصی مردم در سراسر دنیا 
را به یکدیگر متصل کند، اطلاعات تراکنش ها را پردازش و ذخیره کند و در نتیجه 
هیچ سازمان مرکزی انحصارطلبی وجود نداشته باشد. به این مفهوم مرکززدایی 
)Decentralization( گفته می شود. شخصی که این ایده را مطرح کرد ساتوشی ناکاموتو 

)Satoshi Nakamoto( نام داشت. 
اما این ایده یک مشکل دیگر در بر داشت. اطلاعات مربوط به تراکنش های مالی 
بسیار حساس هستند و باید تحت تدابیر شدید امنیتی نگهداری شوند. در یک 
بانک فقط افراد معتمد به سرورها و به این اطلاعات حساس دسترسی دارند و در 
نتیجه اطلاعات تراکنش ها در امنیت کامل حفظ می شوند. اما اگر این اطلاعات 
روی کامپیوترهای شخصی موجود باشند امنیت آنها در خطر است و یک فرد مسلط 
به دانش کامپیوتر می تواند با تغییر دادن این اطلاعات مشکلات زیادی را ایجاد کند. 
پس ساتوشی ایده دیگری را مطرح کرد. این اطلاعات توسط روشی بسیار پیچیده 
رمزنگاری )Cryptography( شوند تا تغییر دادن آنها سخت تر شود. اما همچنان 
امکان این وجود دارد تا با صرف زمان و هزینه این اطلاعات را رمزگشایی کرد و آنها 

را تغییر داد. راه حل چه بود؟
بزرگ ترین نوآوری ساتوشی در این مرحله ایجاد شد. وی این ایده را مطرح کرد که در 
هر بازه زمانی 1۰دقیقه ای تمام اطلاعات پردازش شده را در یک بسته ذخیره کنیم. 
به این بسته یک بلوک )Block( گفته می شود، سپس اطلاعات رمزنگاری شده هر 
بلوک را به بلوک ماقبل آن گره بزنیم به طوری که برای رمزگشایی اطلاعات هر بلوک، 
به اطلاعات بلوک قبلی نیاز باشد. رمزگشایی کردن این اطلاعات در مدت زمان 1۰ 
دقیقه امری غیرممکن است و هر چقدر تعداد بلوک ها بیشتر شود این کار نامحتمل تر 
ک چین  هم می شود. این مفهوم بسیار پیچیده در اصطلاح زنجیره بلوکی یا بلا

)Blockchain( نامیده می شود. 
ساتوشی در اواخر سال 2۰۰۹ برنامه کامپیوتری را طراحی کرد که همه این کارها شامل 
، رمزنگاری اطلاعات و قرار دادن آنها  متصل کردن کامپیوترهای شخصی به یکدیگر
ک چین را انجام می داد و آن را عرضه کرد. او برای انجام پرداخت ها نیز به جای  در بلا
رفتن به سراغ ارزهای رایج، ارز خاص خودش را طراحی کرد و نام آن را بیت کوین 
)Bitcoin( گذاشت؛ بدین شکل بود که بیت کوین و مفهوم رمزارز در اواخر سال 

2۰۰۹ میلادی متولد شد. 
اما چرا مردم باید کامپیوترهایشان را به اجرای این فعالیت و انجام محاسبات مربوط 
، و البته دلایل  به تراکنش ها اختصاص دهند؟ ساتوشی برای تشویق مردم به این کار
، اعلام کرد کسانی که این کار را انجام دهند پاداش دریافت  فنی و اقتصادی دیگر
می کنند؛ این پاداش که به شکل بیت کوین به آنها تعلق می گرفت، در واقع به ازای 
محاسبه هر تراکنش در فرم بیت کوین های جدید ساخته می شود. در ابتدا افراد 
بسیار کمی به این  کار روی آوردند و عمده این فعالیت توسط خود ساتوشی و افراد 

خبره دنیای تکنولوژی که پتانسیل بیت کوین را درک کرده بودند انجام می شد. در 
اصطلاح به این عمل استخراج یا ماین کردن )Mining( گفته می شود. رفته رفته و با 
افزایش قیمت بیت کوین و اقبال مردم به استخراج، کامپیوترهای بیشتر و قوی تری 
به این کار اختصاص یافت؛ تا جایی که کامپیوترهایی مخصوص به اینکار ساخته 
شد که به آنها ماینر )Miner( گفته می شود. عمده مشکل این کامپیوترها و عملیات 
استخراج بیت کوین مصرف برق بسیار بالای آنها و تولید گرمای زیاد است. از آنجا که 
در استخراج بیت کوین یک فعالیت محاسباتی انجام می شود، در اصطلاح تخصصی 
به نوع انجام این محاسبات، مکانیسم اثبات کار )Proof of Work( گفته می شود. 

بعد از عرضه بیت کوین و افزایش قیمت آن، افراد خبره دیگری نیز به فکر عرضه 
رمزارز خودشان افتادند. آنها برای رقابت با بیت کوین ویژگی های بهتر و کاربردهای 
ک چین فقط در عرصه تامین امنیت کاربرد  متنوع تری را عرضه کردند. تکنولوژی بلا
ندارد و می توان با استفاده از آن اعمال بسیار متنوع و نوآورانه ای را انجام داد. امروزه 
رمزارزهای بسیار زیادی وجود دارند که هر کدام ویژگی های خاص و منحصربه فرد 
خودشان را دارند؛ هر چقدر یک رمزارز ویژگی های بهتری داشته باشد، اقبال به آن بیشتر 
می شود و قیمت آن رشد می کند. در کنار بیت کوین، مهم ترین این رمزارزها شامل 
اتریوم )ETH(، ریپل )XRP(، لایت کوین )LTC(، سولانا )SOL( آواکس )AVAX( و 

بسیاری موارد دیگر می شوند. 
همانطور که قبل تر از این اشاره شد، مهم ترین عاملی که به یک واحد پولی ارزش 
می دهد، اعتماد مردم به آن است؛ در دنیای رمزارز نیز این اعتماد مردم به رمزارزهای 
مختلف ارزش می دهد و سایر ویژگی ها در اولویت های بعدی قرار می گیرند. این 
اعتماد روزافزون مردم باعث شده که رمزارزها رشد قیمت شگفت انگیزی داشته 
باشند و برای مثال ارزش بیت کوین از ابتدای عرضه تا به امروز چندین میلیون برابر 
شده است! ثابت نبودن قیمت رمزارزها و اقبال مردم سراسر جهان به آنها باعث 
شده بازار رمزارزها همانند بازار سهام و بازار فارکس، به یک بازار مالی سودده تبدیل 
شود و مفاهیمی که در سهام و فارکس وجود دارند، مانند تحلیل بنیادین و تحلیل 

تکنیکال، پایشان به این بازار نیز باز شود. 
اما در پایان بررسی کنیم که آیا واقعا این مفهوم اعتبار و آینده ای دارد؟ چرا باید به 
چیزی که هیچ سازمانی ناظر بر آن وجود ندارد و هیچ کس مسئولیتی در قبال آن 
ندارد اعتماد کنیم؟! دلیل اصلی در خود سوال نهفته است؛ از آنجا که رمزارزها توسط 
رایانه ها کنترل می شوند و هیچ شخص حقیقی یا حقوقی کنترل و اختیاری بر آنها 
ندارد، بنابراین قابل آسیب دیدن نیستند و کسی نمی تواند آنها را دستکاری یا نابود 
کند. رمزارزها فقط در کدهای رایانه ای وجود دارند و هیچ نوع مفهوم فیزیکی ندارند؛ 
تصاویری که بیت کوین را به شکل یک سکه طلایی رنگ نشان می دهند سراسر 
ساختگی هستند. همچنین خیال تان از بابت کدهای رایانه ای که رمزارزها را تشکیل 
ک چین، این  می دهند راحت باشد؛ با توجه به رمزنگاری و تکنولوژی منحصربه فرد بلا
کدها به هیچ وجه قابل نفوذ و دستکاری نیستند و امکان از بین رفتن ارزش رمزارزها تا 
زمانی که مردم سراسر جهان به آنها اعتماد دارند وجود ندارد. تنها موردی که می تواند 
رمزارزها را تهدید کند، از بین رفتن مفهوم مرکززدایی است؛ بدین معنی که امروزه 
صرافی هایی که تبادلات رمزارز در آنها انجام می شود یک سازمان مرکزی هستند. 
اما برای این مساله هم راه حل هایی ارائه شده است، مانند صرافی های غیرمتمرکز 
)DeX( که مانند خود رمزارزها به جای اجرا شدن در سرورهای یک سازمان مرکزی، 
روی رایانه های مردم سراسر دنیا اجرا می شوند؛ بدین ترتیب، رمزارزها بیش از پیش 

ایمن و قابل اعتماد می شوند. 

دنیای رمزارزها متنوع ترین بازار از نظر روش ها متفاوت کسب درآمد است! در 
دنیای رمزارزها فقط از طریق معامله  کردن نیست که می توانید کسب درآمد 
کنید و راه های بســـیار متفاوت دیگری هم به ســـبب ذات متفاوت این بازار با 
ســـایر بازارهای مالی وجود دارند. برای اســـتفاده از بسیاری از این راهکارها به 
داشـــتن حســـاب کاربری در یک صرافی معتبر بین المللی نیاز دارید؛ بهترین 
 ،)KuCoin( کوکوین ،)Binance( صرافی های مشهور جهانی شامل بایننس
و بای بیت )ByBit( هستند که البته به دلیل تحریم ها و نیاز به احراز هویت 
اجباری چندان برای ما ایرانی ها کاربردی نیستند، به همین دلیل دو صرافی دیگر 
بینگ ایکس )BingX( و مکسی )MEXC( که نیاز به احراز هویت ندارند و 
همچنین از اعتبار مناسبی برخوردارند برای استفاده هموطنان توصیه می شود. 
در این بخش به اختصار به بررسی هشت راهکار متفاوت برای درآمدزایی از 

بازار رمزارز می پردازیم. 

معامله  کردن 1
البته که مانند هر بازار مالی دیگری روش اصلی کسب درآمد در بازار رمزارز نیز انجام 
معاملات اســـت؛ احتمالا بهترین و پرســـودترین روش همین راه است. بعد از اینکه 
سرمایه تان را به یک صرافی انتقال دادید، می توانید دست به معاملات بزنید. باید توجه 
کنید که مانند هر بازار مالی دیگری برای معامله  کردن در بازار رمزارز نیز به دانش بالایی 
از تحلیل بنیادین و تحلیل تکنیکال نیاز دارید؛ مفهوم این دو اصطلاح به اختصار 
به این صورت تعریف می شـــود: تحلیل بنیادین شـــامل بررسی مواردی مانند میزان 
سودســـازی، ویژگی ها یک پروژه، پتانســـیل ها و قابلیت رشد، اخبار دنیای اقتصاد 
و مواردی از این دست می شود؛ تحلیل تکنیکال شامل بررسی سابقه قیمت روی 
نمودار قیمت و پیش بینی حرکت و جهت گیری بعدی قیمتی براساس مجموعه ای 
از مفاهیم و الگوهاست. به طورکلی تحلیل بنیادین برای معاملاتی استفاده می شود 
که در بازه زمانی طولانی )که ممکن است حتی سال ها طول بکشد( انجام می شود 
و تحلیل تکنیکال را می توان برای معاملاتی استفاده کرد که از چند ساعت تا چند 
روز یا چند ماه به  درازا کشیده می شود. ناگفته پیداست که اکثریت سرمایه گذاران 
خرد از تحلیل تکنیکال استفاده می کنند. باید توجه داشت که بازار رمزارز به سبب 
پاره ای از مسائل نسبت به بازار سهام )البته نه بازار سهام ایران( و بازار فارکس به اخبار 
و احساســـات حســـاس تر است و همین امر موجب می شود یک معامله گر علاوه بر 

دانش قوی در تحلیل تکنیکال به رصد اخبار بازار نیز نیاز داشته باشد. 
در بازار رمزارز به طورکلی دو نوع شیوه انجام معامله داریم: معاملات اسپات )Spot( و 
معاملات فیوچرز )Futures(. معاملات اسپات همان شیوه ساده خرید و فروش است 
و مانند خرید سکه طلا برای سود کردن است: اگر شما سرمایه ای 2۰ میلیون تومانی در 
اختیار داشته باشید و قیمت یک سکه هم 2۰ میلیون تومان باشد، یک سکه می خرید 
و با افزایش قیمت آن به 2۵ میلیون تومان، شما سود کرده اید. اگر قیمت سکه افت کند 
نیز شما ضرر خواهید کرد. معاملات اسپات فقط شامل همین مفاهیم ساده و اولیه 
می شوند و هیچ ویژگی دیگری در کار نیست؛ شما فقط درصورت افزایش قیمت سود 
می برید و فقط به اندازه سرمایه ای که در اختیارتان است می توانید سکه یا ارز بخرید. 

بـــه همیـــن جهت بود که با ابتکار اقتصاددانان بازار معاملات فیوچرز به وجود آمد و 
ابتدا نیز در بازارهای سهام اروپا و آمریکا پایش به میدان باز شد. اما فیوچرز چیست؟

ابتدا باید گفت در بازار فیوچرز مانند بازار اسپات می توانید از افزایش قیمت سهام 
یا ارز ســـود ببرید، نکته اینجاســـت که این بازار اصطلاحا دوطرفه است، یعنی شما 
می توانید از افت قیمت هم سود کنید. فرض کنید قیمت یک سکه طلا 2۰ میلیون 
تومان است و شما با دانش تحلیلی تان می دانید که قیمت سکه به 1۵ میلیون تومان 
کاهش خواهد یافت. سپس به یک فروشنده سکه طلا که معتمد است مراجعه می کنید 
و در قبال قرار دادن 2۰ میلیون تومان وثیقه یک سکه طلا از او قرض می کنید )دقت 
کنید که سکه را نخریده و صرفا قرض کرده ایم( و همچنین تعهد می کنید که در قبال 
برگرداندن یک سکه طلا به وی، وثیقه تان را پس بگیرید. سپس به بازار طلا می روید 
و سکه را به قیمت 2۰ میلیون تومان می فروشید، سپس صبر می کنید تا قیمت سکه 
به 1۵ میلیون تومان افت کند و یک ســـکه طلا می خرید، پس شـــما ســـکه اولیه را 2۰ 
میلیون فروخته اید و سکه جایگزین را 1۵ میلیون تومان خریده اید. به این شکل شما 
از افت قیمت سکه سودی پنج میلیون تومانی به جیب زده اید. در آخر نیز به فروشنده 
سکه معتمد مراجعه می کنید و در ازای پس دادن سکه، وثیقه تان را پس می گیرید. 
در اصطلاح تخصصی به معاملاتی که شما خرید می کنید و در ازای افزایش قیمت 
ســـود می برید، معاملات لانگ )Long( و به معاملاتی که در آن ابتدا فروش را انجام 

می دهید و از افت قیمت سود می برید، معاملات شورت )Short( گفته می شود. 
امکانات و جذابیت های بازار فیوچرز به همینجا محدود نمی شـــود و در آینده به 
بررسی مسائل مهمی همچون اهرم )Leverage(، وثیقه )Margin(، و لیکویید شدن 

)Liquidation( می پردازیم. 

)Staking( سهام داری 2
نگهداری رمزارزهایتان در محیطی خاص می تواند برای شـــما سودســـازی داشـــته 
باشـــد. این کار مانند اســـتخراج اســـت، با این تفاوت که شـــما به جای در اختیار 
گذاشتن قدرت و زمان کامپیوترتان، رمزارزی را که دارید در اختیار شبکه می گذارید 
تا تراکنش ها و تولید توکن های جدید صورت پذیرد. وقتی کامپیوترتان را در اختیار 
این کار می گذارید، درصورتی که بخواهید به شـــبکه نفوذ کنید یا دســـتکاری انجام 
دهید، به شما پاداشی داده نمی شود و شما زمان و هزینه خود را از دست  می دهید 
و هنگامی که ارزهایتان را در اختیار شبکه می گذارید، درصورت تلاش برای تقلب و 

نفوذ، ارزتان را از دست می دهید. 
ناگفته پیداست که هرچقدر مقدار بیشتری ارز در شبکه قرار دهید، سود بیشتری 
نیز نصیب تان می شود؛ باید اعتراف کرد که میزان سود حاصل از این کار در قیاس با 
معامله کردن اندک است و فقط درصورتی که سرمایه ای بزرگ و مدتی طولانی به انجام 

این کار بپردازید می توانید سود خوبی به دست آورید. 

)Lending( وام دهی 3
گفتیـــم کـــه رمزارزهـــا به خودی خود به دلیـــل از بین بردن نیاز به بانک هـــا برای انجام 
تراکنش ها می توانند نقش بانک ها را بسیار کمرنگ کنند؛ اما بانک ها به جز انجام 

تراکنش، ویژگی های دیگری نیز دارند، مانند وام دهی. یکی از تحولات نسبتا جدید 
دنیای رمزارزها، پلتفرم های وام دهی هستند. درواقع با استفاده از این ویژگی می توانید 
اموال تان را به دیگران قرض  دهید و بهره کسب کنید. درباره سازوکار انجام این عمل 
نگران نباشید، زیرا صرافی ها خودشان امور فنی را برعهده دارند و فقط کافی است 

سرمایه تان را در بخش وام دهی صرافی وارد کنید. 
مانند روش قبلی، میزان سود عایدی در این روش نیز به گرد پای معامله کردن نمی رسد، 
پس بهتر است برای اینکه بتوانید پول خوبی به جیب بزنید میزان دانش تان را از بازار 

و انواع تحلیل افزایش دهید. 

)Mining( استخراج 4
همان طور که قبلا اشـــاره شـــد استخراج در اختیار گذاشتن کامپیوترتان برای انجام 
محاسبات مربوط به تراکنش هاست که در ازای آن به شما پاداش داده می شود. نکته 
اینجاست که امروز با کامپیوترهای معمولی نمی توانید دست به این کار بزنید و نیاز به 
کامپیوترهای خاصی دارید که به آنها ماینر گفته می شود. ماینرها میزان مصرف برق 
بالایی دارند و حرارت بسیاری تولید می کنند، بنابراین نیاز به محلی با تهویه مناسب 
برای قرار دادن آنها و همچنین تهیه برق فشار قوی دارید؛ البته نباید تهیه مجوزهای 
لازم را از یاد ببرید. استخراج در مقایسه با سایر روش های این فهرست به جز معامله 
کردن از سود نسبتا بهتری برخوردار است، اما دردسرهای خاص خودش را هم دارد. 

همچنین هزینه اولیه نسبتا زیاد از معایب این روش است.
 

)Gaming( بازی کردن 5
شـــاید در ابتدا بازی کردن برای کســـب درآمد بســـیار ســـاده به نظر برســـد، اما هیچ 
درآمدزایی ای بدون  دردســـر و ســـختی خودش نیست. بازی هایی در دنیای رمزارز 
وجود دارند که در ازای انجام دادن شـــان پول دریافت می کنید که مشهورترین شـــان 
احتمالا Axie Infinity است. البته به همین سادگی نیست که یک اپ را روی تلفن 
همراه تان نصب کنید و شروع به درآمدزایی کنید. اولا نیاز دارید تا سرمایه اولیه ای را 
خرج کنید؛ هر چقدر میزان این سرمایه اولیه بیشتر باشد، میزان درآمدتان در ادامه 
راه نیز بیشتر خواهد بود و البته می توانید در ادامه سرمایه تان را افزایش دهید. مساله 
دیگر این است که برای رسیدن به درآمدی مناسب باید زمان بسیار زیادی را صرف 
بازی کردن کنید و این گونه نیســـت که با اختصاص دادن اوقات فراغت روزانه تان 

بتوانید درآمدزایی کنید.

)Airdrop( ایردراپ ها 6
ایردراپ ها مواقعی هســـتند که یک رمزارز جدید درحال ورود به بازار اســـت و تیمی 
که این رمزارز را ساخته به دلیل گسترش اکوسیستم آن و البته انجام تبلیغات، میزان 
اندکی از آن را به کاربرانی که ثبت نام کرده اند، هدیه می دهد. در این روش تنها کاری 
گاه باشـــید و در آن ثبت نام کنید.  که باید انجام دهید این اســـت که از وجود پروژه آ
البته نیازی به گفتن ندارد که میزان این هدیه بسیار اندک است و از آنجا که پروژه در 
ابتدای راه است شاید تا مدتی حتی قادر به فروش ارز و تبدیل آن به پول واقعی نباشید. 

رمزارز ها و ساختن دنیای آینده
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چنـــد ســـالی اســـت در کوچـــه و خیابـــان انبوهـــی از برچســـب های 
، کاهـــش  ــر ــای اخیـ ــا در ماه هـ ــود. امـ ــده می شـ ــروش وام دیـ ــد و فـ خریـ
تســـهیلات دهی بانک هـــا موجـــب شـــده افـــراد بـــه طـــور قابل توجهـــی 
یافـــت تســـهیلات اقـــدام کننـــد. وام هایـــی  از مبـــادی غیررســـمی بـــرای در
ی و 180 میلیونـــی ازدواج شـــروع  کـــه از مبالـــغ 60 میلیونـــی فرزنـــدآور
می شـــود تـــا وعده هـــای بعضـــا 10 تـــا 20 و حتـــی 40 میلیـــارد تومـــان 
گاهـــی  وام قرض الحســـنه نیـــز ادامـــه دارد. افـــراد ســـودجو و حتـــی 
ویاهـــای  شـــرکت هایی نیـــز بـــا سوءاســـتفاده از احســـاس نیـــاز مـــردم، ر
ـــا کارمـــزد یـــک تـــا چنـــد درصـــدی  ـــارد تومانـــی ب یافـــت وام چنـــد میلی در
بـــه آنهـــا می فروشـــند!  قابـــل انتقـــال بـــودن امتیـــاز وام، از مهم تریـــن 
ــته  ــاز وام، بسـ ــال امتیـ ــوه انتقـ ــت. نحـ ــروش وام اسـ ــد و فـ ــرایط خریـ شـ
بـــه نـــوع وام، متفـــاوت بـــوده و تعویـــض وثیقـــه، یکـــی از ایـــن روش هـــا 
ی نشـــده  اســـت. همچنیـــن، خریـــد و فـــروش وام، در قانـــون، جرم انـــگار
امـــا در صـــورت غیرقابل انتقـــال بـــودن امتیـــاز آن، حکـــم مجـــازات 
خریـــد و فـــروش وام، پرداخـــت اصـــل پـــول و ســـود آن، همـــراه جبـــران 
خســـارت خواهـــد بـــود. بـــا توجـــه بـــه ســـخت گیرانه بـــودن شـــرایط تعلـــق 
وام بـــه متقاضـــی آن و طولانـــی بـــودن رونـــد اعطـــای وام در بانک هـــا، 
عـــده ای تمایـــل بـــه خریـــد و فـــروش وام پیـــدا کـــرده و همیـــن امـــر ســـبب 
ی شـــده اســـت. بررســـی ها  ی هـــای بســـیار کلاهبردار شـــکل گیری 
ـــکل  ـــه ش ـــه س ـــروش وام ب ـــد و ف ـــا در خری ی ه ـــد کلاهبردار ـــان می ده نش
عمـــده انجـــام می شـــود: 1- اول اینکـــه اصـــلا وامـــی وجـــود نـــدارد و 
ــد و فلنـــگ را  ــه می گیرنـ ــوان بیعانـ ــه عنـ ــرکت ها مبالغـــی را بـ ــراد و شـ افـ
یافـــت  یـــادی از آن را فروشـــنده در می بندنـــد. 2- وام هســـت امـــا بخـــش ز
ـــزار  ـــن موضـــوع اب ـــرد کـــه همی ـــی می گی ـــن عجیب و غریب ـــد و تضامی می کن
ی هـــم شـــده اســـت. 3- مـــوردی بعـــدی کـــه در ســـال های  کلاهبـــردار

اخیـــر رواج داشـــته، انتقـــال امتیـــاز اســـت. 

   6۰ میلیون تومان بده ۱8۰ وام بگیر 
یـــد و  رصـــد اخبـــار و اطلاعـــات و گفت وگـــو بـــا برخـــی مالباختـــگان خر
ن دردســـر و  یـــد و فـــروش بـــدو گـــر هـــم ایـــن خر فـــروش وام نشـــان می دهـــد ا
یـــد امتیـــاز  یـــادی از محـــل خر ی صـــورت گیـــرد، بازهـــم فـــرد ضـــرر ز کلاهبـــردار
کـــرد. بـــرای مثـــال یکـــی از مالباختـــگان بـــه »فرهیختـــگان«  وام خواهـــد 
گهی هـــای ارائـــه وام در  زانـــه و ســـاعتی آ یـــد: »مـــن به صـــورت رو می گو
 ، ی، وام ســـیم کارت، خـــودرو ی امتیـــاز بانـــک، فـــروش وام فـــور گـــذار زمینـــه وا
یافـــت  ... را بـــرای در ی، ایثارگـــری، اشـــتغال و ملـــک، وام ازدواج، فرزنـــدآور
ــا از ســـوی شـــرکت و  گهی هـ تســـهیلات بررســـی می کـــردم. بعضـــی از ایـــن آ
مدعـــی هســـتند کـــه بـــه شـــما امتیـــاز وام اغلـــب بانک هـــا را یـــا می فروشـــند یـــا 
ی می کنیـــد  قـــرض می دهنـــد، یعنـــی در عین حـــال پـــول خـــود را ســـپرده گذار
گـــذار می کنیـــد. یـــک  ـــاز خـــاص رســـیدید وام را وا ـــه یـــک امتی ـــی  کـــه ب و زمان
، ایـــن پـــدر تصمیـــم داشـــت وام ازدواج ســـه فرزنـــد  نمونـــه فـــردی بـــود از اهـــواز
یافـــت 60 میلیـــون تومـــان از هـــر وام بفروشـــد. فـــرد  دختـــر خـــود را در ازای در
ــا  ــود را بـ ی 60 میلیـــون تومانـــی خـ ــز قصـــد داشـــت وام فرزنـــدآور دیگـــری نیـ
یـــد وام ازدواج اصـــلا  اقســـاط 600 هـــزار تومانـــی بـــه فـــروش برســـاند. امـــا خر
منطقـــی نیســـت. شـــما 180 میلیـــون تومـــان وام ازدواج را بـــه مبلـــغ 50 میلیـــون 
یـــد بایـــد ســـود  ی می کنیـــد، در نتیجـــه علاوه بـــر مبلـــغ خر یـــدار تومـــان خر

نیـــز پرداخـــت کنیـــد.« 

   رویافروشی با نام انتقال امتیاز وام 
بـــوط بـــه  یـــد و فـــروش وام، مر یـــک ماجـــرای خر امـــا بخـــش اصلـــی و تراژ
ی هایـــی اســـت کـــه در ایـــن فرآینـــد صـــورت می گیـــرد. بررســـی ها  کلاهبردار
ی مبنی بـــر  گزارش هـــای بســـیار نشـــان می دهـــد تنهـــا در ماه هـــای اخیـــر 
ینه هـــای هنگفـــت  یافـــت هز ی ناشـــی از عدم انتقـــال وام بـــا در کلاهبـــردار
منتشـــر شـــده اســـت. در روزهـــای گذشـــته رئیـــس پلیـــس فتـــای اســـتان 
اصفهـــان، بـــه رســـانه گفتـــه بـــود در پـــی مراجعـــه دو خانـــم و آقـــا بـــه پلیـــس 
فتـــای ایـــن اســـتان و ارائـــه مرجوعـــه قضایـــی مبنی بـــر اینکـــه فـــردی از طریـــق 
ــده ای در  ــرده، پرونـ ی کـ ــردار ــان کلاهبـ ــی از آنـ ــبکه های اجتماعـ ــی از شـ یکـ
پلیـــس فتـــای اصفهـــان تشـــکیل و موضـــوع به صـــورت ویـــژه مـــورد بررســـی 
کیان مشـــخص شـــده آنهـــا  قـــرار گرفـــت. در تحقیقـــات صورت گرفتـــه از شـــا
یافـــت وام بانکـــی یـــک میلیـــارد تومانـــی بـــا کارمـــزد ۴درصـــد اقـــدام  به منظـــور در
ـــز  ی ـــه وار ـــدام ب ـــال اق ـــن کان ـــت ادمی ـــه درخواس ـــرده و ب ـــت ک ـــت درخواس ـــه ثب ب
ی کرده انـــد، امـــا پـــس از گذشـــت بیـــش از  50 میلیـــون تومـــان بـــه حســـاب و

ــده اســـت.  ــز وام نشـ یـ ــری از وار ــاه خبـ یک مـ
ی مهـــر نیـــز در شـــهریورماه از یـــک مـــورد دیگـــر خبـــر داد. بـــر ایـــن  خبرگـــزار
گاهـــی تهـــران گفـــت:  ی پلیـــس آ ن مبـــارزه بـــا جعـــل و کلاهبـــردار اســـاس معـــاو
ــه  ــه بهانـ ــردی از او بـ ی فـ ــردار ــر کلاهبـ ــهروندی مبنی بـ ــکایت شـ ــی شـ »در پـ
گرفتـــن وام و تســـهیلات از بانک هـــای دولتـــی، موضـــوع به صـــورت ویـــژه در 
ـــت.  ـــرار گرف ـــتان ق ـــی اس گاه ـــس آ ـــان پلی گاه ـــم کارآ ـــتورکار اداره چهارده دس
در تحقیقـــات اولیـــه پلیـــس مشـــخص شـــد فـــرد کلاهبـــردار بـــا دادن وعـــده  
ــرده  ــت کـ یافـ ی در ــی از و ــغ فراوانـ کی، مبلـ ــا ــرای شـ ــاردی بـ ــن وام میلیـ گرفتـ
ی شـــده  ولـــی دیگـــر پاســـخ تماس هـــای تلفنـــی مالباختـــه را نـــداده و متـــوار
ـــا تشـــکیل چنـــد پرونـــده مشـــابه در ایـــن واحـــد پلیـــس، پرونده هـــای  اســـت. ب
مشـــابهی تجمیـــع شـــده و به دســـت آمـــده و مشـــخص شـــده متهـــم بـــا همیـــن 
ـــر  ـــورد دیگ ـــت.« م ـــه اس یخت ـــرده و گر ی ک ـــردار ـــهروند کلاهب ـــار ش ـــد از چه ترفن
مالباختگانـــی هســـتند کـــه در گفت وگـــو بـــا خبرنـــگار »فرهیختـــگان« مدعـــی 
شـــدند بیـــن 500 هـــزار تومـــان تـــا ســـه یـــا پنـــج میلیـــون تومـــان و بعضـــا ارقـــام 
کرده انـــد امـــا فروشـــنده به طـــور  یـــد وام پرداخـــت  درشـــت تری بـــرای خر

گهانـــی ناپدیـــد شـــده اســـت.  نا

    کلاهبرداری ۱5۰ میلیونی
 به امید دریافت وام ۱5 میلیاردی

یکـــی از مدیـــران ســـایت های واســـط ارائـــه وام و تســـهیلات در گفت وگـــو 
بـــا خبرنـــگار »فرهیختـــگان« اظهـــار داشـــت: »ســـاعاتی قبـــل اولیـــن گـــزارش 
ی تـــا حـــدی قابـــل پیش بینـــی  ی بـــرای مـــا ارســـال شـــد. ایـــن کلاهبـــردار کلاهبـــردار
کـــه از حـــدود ســـه هفتـــه قبـــل تعـــداد افـــرادی کـــه تحـــت عنـــوان  بـــود؛ چرا
گهـــی اقـــدام می کردنـــد، افزایـــش یافتـــه بـــود.  ســـرمایه گذار نســـبت بـــه ثبـــت آ
گهـــان تعـــداد  گهـــی منتشـــر می شـــد، امـــا نا پیـــش از ایـــن روزانـــه یـــک تـــا دو آ
گهـــی وام هایـــی  گهـــی در روز رســـید و بعضـــا در عنـــوان آ گهی هـــا بـــه حـــدود 10 آ آ
بـــا ارقـــام بـــالا و بعضـــا تـــا ۴0 میلیـــارد تومـــان وعـــده داده می شـــد. دیـــده شـــده 
بـــران را  بعضـــی شـــرکت ها تحـــت عنـــوان وام بانکـــی و مـــواردی از ایـــن دســـت کار
از کل کشـــور جـــذب کرده انـــد. مـــوردی کـــه بـــه مـــا گـــزارش شـــده از ســـوی فـــردی 
یافـــت وام بـــه محـــل شـــرکت در  ی بـــرای در از اســـتان خراســـان رضوی بـــود، و
ـــی  ـــارد تومان ـــت وام 15 میلی یاف ـــرای در ـــراردادی ب ـــود و ق ـــرده ب ـــه ک ـــران مراجع ته
ــود. شـــرکت در  ــه وام، منعقـــد شـــده بـ ــان متقاضـــی و شـــرکت مدعـــی ارائـ میـ
ــیون یعنـــی  ــوان کمیسـ ــرارداد یک درصـــد از مبلـــغ وام را تحـــت عنـ ابتـــدای قـ
ـــه  ـــه اینک ـــل توج ـــه قاب ـــت. نکت ـــرده اس ـــت ک یاف ـــرد در ـــان را از ف ـــون توم 150 میلی
یـــز شـــده بـــه نـــام شـــخص نبـــوده، بلکـــه بـــه نـــام  حســـابی کـــه مبلـــغ بـــه آن وار
ــوی  ــری از سـ ــاه پیگیـ ــد مـ ــس از چنـ ــا پـ ــفانه گویـ ــت. متاسـ ــوده اسـ ــرکت بـ شـ

متقاضـــی، وام بـــه او ارائـــه نشـــده اســـت. 

   ۱۰ تا ۲۰ میلیارد تومان وام
 با سود 3 درصد بگیرید! 

ــای  ــروش وام و پلتفرم هـ ــط فـ ــایت های واسـ ــل در سـ ــی از نـــکات قابل تامـ یکـ
گهـــی وام، ارقـــام 10 تـــا 20 میلیـــارد تومانـــی تســـهیلات ارائـــه شـــده در ایـــن  آ
ـــز از  ـــهیلات نی ـــن تس ـــدی ای ـــا ۴ درص ـــود 3 ت ـــن س ـــت. همچنی وب سایت هاس
دیگـــر مـــوارد عجیب و غریـــب اســـت. تماس هـــای »فرهیختـــگان« درخصـــوص 
ــنه  ــود قرض الحسـ ــا سـ ــی بـ ــارد تومانـ ــا 20 میلیـ ــهیلات 10 تـ ــن تسـ ــات ایـ جزئیـ
بی نتیجـــه مانـــد. یکـــی از مدیـــران وب ســـایت ها کـــه ارقـــام عجیبـــی از وام هـــای 
قرض الحســـنه 10 تـــا 20 میلیـــارد تومانـــی ارائـــه کـــرده بـــه »فرهیختـــگان« می گویـــد 
ـــقم  ـــت و س ـــان از صح ـــرای اطمین ـــوده و ب ـــی ب ـــلا واقع ـــام کام ـــداد و ارق ـــن اع ای
ک در وب ســـایت مـــا پرداخـــت کـــرده و  ـــد مبالغـــی به عنـــوان حـــق اشـــترا آن بای
جزئیـــات واقعـــی بـــودن وام بـــه شـــما ثابـــت خواهـــد شـــد. ایـــن فـــرد درخصـــوص 
اینکـــه منابـــع ایـــن وام هـــای 10 تـــا 20 میلیـــارد تومانـــی از کـــدام بانک هاســـت، 
گفت وگـــو بـــا  توضیحـــی نمی دهـــد. یکـــی از مدیـــران بانـــک مرکـــزی در 
ــنه  ــهیلات قرض الحسـ ــقف تسـ ــر سـ ــد در حال حاضـ ــگان« می گویـ »فرهیختـ
اشـــخاص حقیقـــی 300 میلیـــون تومـــان بـــوده و درنهایـــت ســـقف آن بـــرای 
ــرای تامیـــن مالـــی کســـب وکارهای  ی بـ ــا ســـپرده گذار شـــرکت های حقوقـــی بـ
خـــرد و دانش بنیـــان نیـــز مبلـــغ 750 میلیـــون تومـــان اســـت. بـــر ایـــن حســـاب 
پرواضـــح اســـت ادعـــای پرداخـــت تســـهیلات قرض الحســـنه 10 تـــا 20 میلیـــارد 

ی انجـــام می شـــود.  تومانـــی بـــا هـــدف کلاهبـــردار

   پول بده وام را نگه دارم
ینـــد، کلاهبـــرداران بـــا ایـــن ادعـــا کـــه تعـــداد  آنطـــور کـــه مالباختـــگان می گو
یـــاد هســـتند، بـــه افـــراد می گوینـــد بایـــد بیعانـــه ای را بـــه مبلـــغ  یـــداران وام ز خر
500 هـــزار تومـــان تـــا چهـــار یـــا پنـــج یـــا حتـــی 50 و 100 میلیـــون تومـــان بـــه آنهـــا 
ــا بخـــش عمـــده  ــر نفروشـــد. تقریبـ ــا وام را بـــه کســـی دیگـ پرداخـــت کننـــد تـ
ی از همینجاســـت. یکـــی از مالباختـــگان بـــه »فرهیختـــگان«  کلاهبـــردار
گفـــت: »یکـــی از ایـــن افـــراد ادعـــای انتقـــال وام ۴00 میلیـــون تومانـــی بانـــک 
ی بـــرای انتقـــال  ی را داشـــت امـــا بـــه بهانـــه اینکـــه تماس هـــای بســـیار کشـــاورز

وام داشـــت درخواســـت بیعانـــه چهارمیلیـــون تومانـــی می کـــرد، درنهایـــت 
پـــس از پرداخـــت 500 هـــزار تومـــان از طـــرف مـــن و پیگیـــری بیشـــتر بـــا چهـــار 
یافـــت مبلـــغ بالاتـــر بـــه بهانـــه ادامـــه فرآینـــد  خـــط تلفـــن مختلـــف بـــرای در
یـــز نکـــردم دیگـــر پاســـخ  یافـــت وام وقتـــی مبلـــغ بیشـــتری بـــرای شـــخص وار در
تمـــاس مـــرا نـــداد. مـــن ایـــن مـــورد را بـــه ســـایت واســـط گـــزارش نـــدادم امـــا 
کنـــون نیـــز موفـــق نشـــدم مبلغـــی را تحت عنـــوان وام از طریـــق ســـایت های  تا
یافـــت کنـــم. بـــرای ورود بـــه ســـایت بـــرای  واســـط ارائـــه تســـهیلات و وام در
ک پرداخـــت کنیـــد. مـــن بیـــش  ینـــه اشـــترا مشـــاهده وام هـــای موجـــود بایـــد هز
گهی هـــا هـــر روز تمـــاس گرفتـــم. یـــک شـــرکت مدعـــی  از یک مـــاه بـــه همـــه آ
ــتار  ــه در ازای وام خواسـ ــود کـ ــالت بـ ــون تومانـــی وام بانـــک رسـ وام 200 میلیـ
ارائـــه دو ســـفته 200 میلیـــون تومانـــی از طـــرف مـــن و ضامـــن بـــود. مـــن چگونـــه 
ـــرا  ـــه اج ـــن را ب ـــن و ضام ـــفته م ـــه س ـــم ک ـــاد کن ـــرکت اعتم ـــن ش ـــه ای ـــم ب می توان
ــی  ی هایـ ــات و کلاهبردار ــن تخلفـ ــروز چنیـ ــری از بـ ــرای جلوگیـ ــذارد؟ بـ نگـ
بهتـــر اســـت ســـایت های واســـط نســـبت بـــه راســـتی آزمایی قوی تـــری از 
ــتند،  ــرکت ها واســـطه مدعـــی هسـ ک اقـــدام کننـــد. شـ ــترا ــه اشـ ینـ محـــل هز
ــاز  ــد و ایـــن امتیـ ــود را نمی خواهنـ ــازات خـ ــرایط خـــاص امتیـ ــا شـ ــرادی بـ افـ

را منتقـــل می کننـــد.« 

   کلاهبردارها همه را دور می زنند 
یـــد و فـــروش وام دربـــاره فرآینـــد صحت ســـنجی  مدیـــران دو ســـایت واســـط خر
در ایـــن ســـایت ها عنـــوان کرده انـــد کـــه مراحـــل صحت ســـنجی در ســـایت ها 
ـــام  ـــه ن ـــام و نام خانوادگـــی، شـــماره تمـــاس و کدملـــی و شـــماره موبایلـــی ب ـــا ن ب
شـــخص انجـــام می شـــود. ایـــن مـــوارد را اعتبارســـنجی می کنیـــم و پـــس از 
ــذ وام  ــط اخـ ــک واسـ ــوان یـ ــایت به عنـ ــم. سـ ــرار می دهیـ ــایت قـ ــد در سـ تاییـ
یافـــت وام و تســـهیلات را بـــرای  یـــم فرآینـــد در فعالیـــت می کنـــد و تـــلاش دار
ـــا  ـــرای تحقـــق ایـــن موضـــوع احـــراز هویـــت کنیـــم. همیشـــه ب ـــراد تســـهیل و ب اف
ـــس  ک ـــق با ـــکل را از طری ـــکان درج مش ـــتیم و ام ـــاط هس ـــود در ارتب ـــران خ ب کار
یپـــورت و تمـــاس بـــا پشـــتیبان ها را فراهـــم کرده ایـــم. پیـــش  گـــزارش مشـــکل و ر
از ایـــن در ســـال 1۴00 سیســـتم احـــراز هویـــت ســـایت به صـــورت کامـــل انجـــام 
ی گـــزارش می شـــد. بـــرای  نشـــده بـــود و مـــوارد بســـیار محـــدودی از کلاهبـــردار
ــز  یـ ــان وار ــون تومـ ــا یک میلیـ ــزار تـ ــی500 هـ ــاز وام بانکـ ــال امتیـ ــال در انتقـ مثـ
شـــده بـــود و امتیـــاز وام نیـــز منتقـــل نشـــده بـــود؛ مـــواردی از ایـــن دســـت در اثـــر 
پـــی  ی متقاضیـــان رقـــم می خـــورد. مـــا به طـــور مســـتمر و پی در ســـهل انگار
ینـــه  یـــال هز اطلاع رســـانی و پیامـــک ارســـال می کنیـــم کـــه هرکـــس از شـــما یک ر
بیعانـــه یـــا قـــرارداد درخواســـت کـــرد مطمئـــن باشـــید ایـــن فـــرد کلاهبـــردار اســـت. 
یافت کننـــدگان  درحال حاضـــر امـــکان ارتبـــاط میـــان ارائه کننـــدگان و در
ــه ایـــن  ــال آنچـ ــم. بااین حـ ــرایط را بررســـی کنیـ ــا شـ ــم تـ وام را متوقـــف کرده ایـ
مدیـــران نســـبت بـــه آن پاســـخ ندادنـــد، موضـــوع وام هـــای 10 تـــا 20 میلیـــارد 
ــود. مشـــخص  ــه می شـ ــد ارائـ ــا ۴ درصـ ــود 3 یـ ــرخ سـ ــا نـ ــه بـ ــی اســـت کـ تومانـ
ـــه  ـــام نیســـت، چگون ـــام کـــه در نظـــام بانکـــی خبـــری از آن ارق نیســـت ایـــن ارق
ی صحت ســـنجی شـــده و در وب ســـایت قـــرار گرفتـــه  و بـــا چـــه ســـازوکار
اســـت. یکـــی از ایـــن وب ســـایت ها، ســـایت وام فـــا )vaamfaa. ir( اســـت 
ـــا 20 میلیـــارد تومانـــی قرض الحســـنه  ـــواع و اقســـام تســـهیلات 10 ت کـــه در آن ان
)نـــرخ ســـود 3 تـــا ۴ درصـــدی( قـــرار داده شـــده امـــا مســـئولان ایـــن وب ســـایت 
درخصـــوص ســـازوکار ارائـــه ایـــن وام توضیحـــی بـــه خبرنـــگار »فرهیختـــگان« 
ی هـــا فقـــط از طریـــق ســـایت های واســـط صـــورت  ارائـــه ندادنـــد امـــا کلاهبردار
ــا  ــرداران در کـــف پیاده رو هـ یـــادی از تبلیغـــات کلاهبـ ــرد و بخـــش ز نمی گیـ
ی  و دیوارهـــای شـــهر چســـبانده می شـــوند و بخشـــی هـــم در فضـــای مجـــاز
ی هـــا هـــم در ایـــن  تبلیـــغ می کننـــد. ظاهـــرا رقـــم قابل توجهـــی از کلاهبردار

فضـــا صـــورت می گیـــرد. 

    درحال شناسایی کلاهبرداران هستیم! 
مدیـــر یکـــی از ســـایت های واســـط ارائـــه وام درخصـــوص اینکـــه چـــرا ســـایت های 
واســـط بـــه کلاهبـــرداران اعتمـــاد می کننـــد، بـــه »فرهیختـــگان« گفـــت: »درحـــال 
تـــلاش بـــرای جمـــع آوری کدملـــی، IP و ســـایر مشـــخصات افـــرادی هســـتیم کـــه در 
هفته هـــای اخیـــر به شـــکلی عجیب وغریـــب فعالیت هـــای آنهـــا مشـــکوک اســـت. 
تـــلاش مـــا ایـــن اســـت کـــه اکانـــت آنهـــا را مســـدود کنیـــم. وی می گویـــد پیش بینـــی مـــا 
ایـــن اســـت کـــه تمـــام ایـــن مـــواردی از ســـوی یـــک شـــرکت صـــورت گرفته اســـت، یعنی 
ایـــن شـــرکت ها از طریـــق افـــراد بـــا شـــماره و کدملـــی و عمـــلا بازاریاب هـــای مختلـــف 
دســـت بـــه چنیـــن اقدامـــی زدنـــد. بعضـــا شـــرکت ها در قبـــال ارائـــه درصـــدی بـــه 
بازاریـــاب بـــا آنهـــا بـــرای یافتـــن متقاضـــی وام همـــکاری می کننـــد، پـــس از جمـــع آوری 
اطلاعـــات افـــراد و شـــرکت های دخیـــل در ایـــن موضـــوع نســـبت تنظیـــم شـــکایت و 
پیگیـــری از ســـوی پلیـــس فتـــا اقـــدام خواهیـــم کـــرد. پیـــش از ایـــن گزارشـــی مبنی بـــر 
کلاهبـــرداری بـــا ایـــن اعـــداد و ارقـــام بـــزرگ دریافـــت نکـــرده بودیـــم و ایـــن اولین بـــاری 
اســـت کـــه چنیـــن گزارشـــی بـــرای مـــا ارســـال شـــده اســـت. چندیـــن مـــاه اســـت چنیـــن 
مـــوردی نداشـــتیم و ناگهـــان عـــدد بالایـــی بـــه مـــا گـــزارش شـــد. چندیـــن بـــار بـــا پلیـــس 
فتـــا همـــکاری کردیـــم و بـــا ارائـــه مـــوارد مربـــوط بـــه احـــراز هویـــت افـــراد کلاهبردار مســـاله 
حـــل شـــد. حریـــم خصوصـــی تـــا زمانـــی معنـــا دارد کـــه فـــرد پیگـــرد قانونـــی نداشـــته 
ـــرای مـــا محـــرز شـــود کـــه فـــرد کلاهبـــرداری کـــرده، اطلاعـــات فـــرد را در  باشـــد. اگـــر ب
اختیـــار متقاضـــی زیان دیـــده قـــرار می دهیـــم تـــا بتوانـــد نســـبت بـــه تکمیـــل شـــکایت 

خـــود به صـــورت قانونـــی اقـــدام کنـــد.«

   بانک رسالت پاسخگو باشد
یـــد و  یـــد و فـــروش وام نشـــان می دهـــد ایـــن خر مـــرور وب ســـایت های خر
 ... ی، وام هـــای اقشـــار خـــاص و فروش هـــا بـــا عناویـــن وام هـــای ازدواج، فرزنـــدآور
گهی هـــای  در وب ســـایت ها تبلیـــغ می شـــوند. امـــا بخـــش قابـــل توجهـــی از آ
فـــروش وام، مربـــوط بـــه انتقـــال امتیـــاز وام هـــای بانـــک رســـالت اســـت. بـــر ایـــن 
ــا  ــروش وام، در همین جـ ــوع فـ ــا در موضـ ی هـ ــوم کلاهبردار ــاس، بخـــش سـ اسـ
اتفـــاق می افتـــد. بـــه عبارتـــی، از آنجایـــی کـــه در بانـــک رســـالت انتقـــال امتیـــاز 
یـــادی مدعـــی هســـتند  از فـــردی بـــه فـــردی دیگـــر قابـــل انجـــام بـــوده، افـــراد ز
ســـپرده های کلانـــی در ایـــن بانـــک داشـــته و حـــالا می خواهنـــد امتیـــاز وام 
خـــود را بـــه فـــروش برســـانند. گفتـــه می شـــود کلاهبـــرداران بـــا ادعـــای انتقـــال 
یافـــت می کننـــد و درنهایـــت انتقـــال  ، ارقـــام قابـــل توجهـــی از افـــراد در امتیـــاز

ی هـــم صـــورت نمی گیـــرد.  امتیـــاز

   بانک مرکزی کجای ماجر است؟
ــوال »فرهیختـــگان«  ــران در پاســـخ بـــه سـ یکـــی از مســـئولان بانـــک مرکـــزی ایـ
ــی  ــد نظارتـ ــت: »فرآینـ ــزی گفـ ــا و بانـــک مرکـ ــئولیت بانک هـ ــوص مسـ درخصـ
گـــر فـــردی بـــرای وام هـــای خـــاص )از  بانـــک مرکـــزی بـــه ایـــن صـــورت اســـت کـــه ا
ی گرفتـــه تـــا وام هـــای اقشـــار خـــاص( براســـاس تکالیـــف  وام ازدواج و فرزنـــدآور
دولـــت و قوانیـــن بودجـــه عمـــل  کنـــد، یعنـــی در وب ســـایت بانـــک مرکـــزی 
ــا  ــام کنـــد، بانـــک مرکـــزی موظـــف اســـت بـ یافـــت تســـهیلات ثبت نـ ــرای در بـ
ی  صحت ســـنجی موضـــوع، مجـــوز اعطـــای تســـهیلات قانونـــی را بـــرای و
گـــر زوجـــی درخواســـت وام ازدواج کردنـــد، بانـــک مرکـــزی  صـــادر کنـــد. مثـــلا ا
ـــهیلات  ـــز تس ـــا نی ـــد. در بانک ه ـــی کن ـــا معرف ـــه بانک ه ـــا را ب ـــت آنه ـــف اس موظ
یافـــت تســـهیلات را دارنـــد. ایـــن  بـــه اشـــخاصی داده می شـــود کـــه شـــرایط در
ی  ...( یـــا اینکـــه بـــا ســـپرده گذار افـــراد یـــا اقشـــار خـــاص هســـتند )وام ازدواج و
، بانـــک مرکـــزی  یافـــت کننـــد. در هـــر حـــال، تـــا اینجـــای کار قصـــد دارنـــد وام در
ی، ایـــن  ــه و ــه گفتـ ــد.« بـ ــود اقـــدام کرده انـ ــه تکالیـــف قانونـــی خـ ــا بـ و بانک هـ
ــا  ــا بـ ــا اطلاع رســـانی دقیـــق از شـــگردهای کلاهبـــرداران و ثانیـ تخلفـــات اولا بـ

اقدامـــات انتظامـــی و قضایـــی بایـــد کنتـــرل شـــود. 

در نبود قانون مناسب کسب و کار دلالان وام سکه است
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مدیرمسئول:
   محمدامین ایمانجانی

قائم مقام مدیر مسئول: 
   مسعود  فروغی

: سردبیر
   محمد زعیم زاده

 تلفن وفکس:
)021( 62999۴95   

  کدپستی:
 1135633816   

چاپ: 
   چاپخانه دانشگاه آزاد اسلامی  

نشانی: 
   خیابان حافظ، پایین تر از جمهوری

روبه روی ساختمان بورس
ساختمان فرهیختگان، طبقه سوم

   ۱5 دستگاه اجرایی هنوز عاشق مجوزهای کاغذی هستند 
براساس ماده1 قانون تسهیل صدور مجوزها، همه مجوزهای کاغذی و قدیمی 
بایـــد تـــا آخر ســـال 1۴02 به مجوز الکترونیکی یا شناســـه یکتا تبدیل شـــوند. به 
، در برخی دســـتگاه ها  گـــزارش دبیرخانـــه مرکـــز ملی بهبود محیط کســـب و کار
 ، شـــامل وزارتخانه هـــای ارتباطـــات، راه و شهرســـازی، ورزش و جوانـــان، نیـــرو
جهادکشاورزی و سازمان های انرژی اتمی و استاندارد و بخش صنفی وزارت 
صمت این کار بزرگ ملی شـــروع شـــده اســـت. به رغم اینکه تا پایان ســـال باید 
مجوزهای قدیمی به شناسه یکتا تبدیل شود اما 15 مرجع صدور مجوز شامل 
هفـــت وزارتخانـــه هنـــوز زمینه فنی تبدیـــل مجوزهای کاغذی بـــه الکترونیک 
را فراهـــم نکرده انـــد. لازم بـــه ذکـــر اســـت  در حال حاضر بانک مرکزی، ســـازمان 
یســـت، سازمان صدا وسیما، سازمان نظام پزشکی، سازمان  حفاظت محیط ز

نظام مهندسی کشاورزی، صندوق نوآوری و شکوفایی، قوه قضائیه، معاونت 
یاســـت جمهوری، وزارت آموزش و پرورش، وزارت بهداشت،  علمی و فناوری ر
درمان و آموزش پزشکی، وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، وزارت صنعت، 
معـــدن و تجـــارت، وزارت علوم، تحقیقات و فنـــاوری، وزارت فرهنگ و ارشـــاد 
اسلامی و وزارت کشور شامل شهردار ی ها زمینه تبدیل مجوزهای کاغذی به 

شناسه یکتا را فراهم نکرده اند. 

   دولت امسال هم از صندوق توسعه ملی استقراض کرد؟ 
به گزارش تسنیم، معاون اقتصادی بانک مرکزی به تازگی اعلام کرده است  دولت 
یال آن را  سال گذشته سهمی از ذخایر صندوق توسعه ملی استقراض کرد و ر

از بانک مرکزی تحویل گرفت که ارز آن امسال عرضه شد. 

در همیــن راســتا زنگنــه، عضــو کمیســیون برنامــه و بودجــه بــا بیــان اینکــه 
براســاس قانــون برنامــه ششــم توســعه، ۴0 درصــد منابــع حاصــل از درآمــد 
نفتــی مربــوط بــه ســهم صنــدوق توســعه ملــی اســت، اعــلام کــرده بــود: »معمــولا 
دولت هــا هر ســاله اجــازه ای از مقام معظم رهبــری می گیرنــد و 20 درصــد منابــع 
ینــه  صنــدوق را پرداخــت می کننــد و 20 درصــد دیگــر را بــرای مصــارف خــود هز
ــا پیش فــرض بدهــی دولــت بــه صنــدوق انجــام  می کننــد. ایــن کار معمــولا ب
می شــود امــا معمــولا بــاز پرداختــی انجــام نمی شــود. در آبــان مــاه 1۴01 دولــت 
ــه  ــه شــرایط خــاص ســال و حجــم یاران ــا توجــه ب ــه اســت کــه ب اجــازه ای گرفت
نقــدی کــه پرداخــت می کنــد بتوانــد 10 درصــد از منابــع صنــدوق را بــرای 

ینــه کنــد.  پروژه هــای عمرانــی هز
 از سوی دیگر گزارش جدید صندوق توسعه ملی به ابعاد جدیدتری از برداشت 

دولت از صندوق توسعه ملی در سال جاری اشاره کرده است. در این گزارش با 
اشاره به عدم تسویه 25 هزار میلیارد  تومان از منابع استقراض شده از صندوق 
توسعه ملی در  سال 1۴01 آمده است   با مجوز اخذ شده جدید برداشت 20 درصد 
ســـهم صندوق توســـعه ملی در ســـال 1۴02 پیش بینی می شود 170 هزار میلیارد 

تومان نیز به این منابع افزوده شود. 
همچنین اعلام شـــده اســـت که با کســـب مجوز افزایش 20 درصدی سهم خود 
از فروش نفت و اختصاص آن صرفا به پروژه های عمرانی، پیش بینی می شود 
حدود پنج میلیارد دلار از منابع صندوق توسعه ملی به دولت داده شده و این 
منابع در بخش عمرانی مصرف شـــود؛ در صورتی که نرخ تســـعیر ارز معادل 28 
هزار و 500 تومان باشد، رقمی بالغ بر 1۴2 هزار و 500 میلیارد تومان از این محل 

به پروژه های عمرانی تزریق خواهد شد. 

پانیذ رحیمی
خبرنگار 


